
سرمقاله:  رضا سیار

وزیر اطلاعات: 

بازی با آبروی افراد به نام انقلاب ناپسند است 
وزیر اطلاعات گفت: دروغ، تهمت و بازی با آبروی افراد آبرودار، به نام انقلاب 
ناپسند است و از کسانی که مسیرهای نادرست می روند می خواهیم دعواهای 
جناحی را کنار بگذارند و دست به دست هم دهند تا کشور را به عزت بیشتر برسانیم. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی روز چهارشنبه در مسجد 
صفاری کاشان اظهار کرد: دولت تدبیر و امید اهل شعارهای توخالی و جنجال نیست و شب 
و روز برای امید دادن به ملت تلاش و کار می کند.وی تصریح کرد: در چند سال اخیر ادب 
صدمه دید و دولت تدبیر و امید تلاش دارد تا ادب به جامعه برگردد؛ خصوصیت دولت تدبیر 

و امید این است که انقلاب را متعلق به همه دانسته و بحث چپ و راست را مثل 
تیم های ورزشی می داند.وی این نوع نگاه را تفاوت دولت یازدهم با دولت های 

گذشته برشمرد و افزود: بحث های سیاسی و گلاویزهای 17 سال گذشته 
هیچ چیز عاید این ملت نکرد و این فضاها امتحان و تجربه ای برای همه 
بود.وی با بیان این که دولت تدبیر و امید می خواهد زیر چتر رهبری 
وحدت به جامعه برگردد، گفت: امروز سایه رهبری بر تمام کشور و 

جریان ها و سلایق سیاسی گسترده است و ...
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سخنگوی کمیسیون تلفیق تشریح کرد: 

شرایط خرید سربازی 
برای مشمولان غایب

فرصت ها و تهدیدهای 
حضور اتباع بیگانه در قم

اتباع بیگانه را در قم می توانیم 
یک  کنیم.  تقسیم  دسته  دو  به 
بخش اتباعی هستند که به صورت 
دارند، یک  قم حضور  در  قانونی 
بخشی هم اتباع غیرمجاز هستند، 
که مشکل اصلی ما با این بخش از 
اتباع است که هیچ هویتی ندارند.  

اتباعی که به صورت قانونی ....

سخنگوی کمیسیون تلفیق گفت که این کمیسیون در مصوبه ای میزان جرایم تعیین شده برای معافیت از خدمت 
سربازی مشمولان غایب 8 سال و بیشتر از آن را تعیین کرد. 

محمدمهدی مفتح به ارائه توضیحاتی در مورد مصوبه کمیسیون تلفیق پرداخت و گفت: کمیسیون تلفیق در حال برگزاری آخرین 
جلسات اش است و قطعاً گزارش کمیسیون جهت بررسی در صحن علنی بعد از تعطیلات 22 بهمن آماده می شود...

به مناسبت دهه فجر صورت می گیرد:

ارائه تسهیلات ترخیص وسایل نقلیه در قم
8

2

رئیس جمهور در جمع پرشور مردم اصفهان:

نیاز به بمب اتم نداریم چون ملتی فداکار داریم

22

ملت ایران از تهدید و تحریم نمی ترسد

8
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طبق آخرین آمار که توسط مدیرکل اتباع و مهاجرین استانداری قم 
در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم بیان شد، حدود 200 
هزار نفر اتباع خارجی در قم حضور دارند که با یک حساب سرانگشتی 
چیزی نزدیک به 20 درصد از جمعیت استان قم هم اکنون اتباع خارجی 

بوده که از این تعداد نیمی غیرمجاز هستند.
افرادی که هویت مشخصی ندارند و در صورت بروز جرم امکان تعقیب 

آن ها نیز وجود ندارد و بعضاً از هویت های جعلی نیز استفاده می کنند.
تاکنون بارها مردم قم شاهد بروز مشکلات متعدد امنیتی از سوی 

این افراد بوده اند اما به دلیل بی هویت بودن اتباع خارجی غیرمجاز امکان 
ردیابی مجرمان وجود نداشته است و در این میان خانواده های قمی 
قربانی شده اند. نکته قابل توجه اینکه در حالی استان قم از نرم مطلوبی در 
خصوص نرخ بیکاری برخوردار نیست این افراد فرصت های شغلی زیادی 
را در قم اشغال کرده اند در این میان اشغال واحدهای مسکونی و تأثیر 
بر نرخ مسکن و اختصاص بودجه های درمانی و رفاهی که مردم قم برای 
دسترسی به آن ها مالیات پرداخت می کنند ازجمله مشکلات حضور این 

افراد در استان قم است.  گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

 گزارشی از فعالیت  رسانه ای احمدی نژاد؛

بررسی نقش انتخاباتی دفتر ولنجک

پرداخت وام 5 میلیون تومانی به فرهنگیان

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم:

کلیه خدمات بیمه ای الکترونیکی می شود

استاندار قم تأکید کرد:

ضرورت آینده نگری در اجراي
طرح جامع مسجد مقدس جمکران
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پرون

2

200 هزار نفر اتباع خارجی در قم زندگی می کنند:

فرصت های شغلی قم در اختیار اتباع بیگانه
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 رئیس جمهور کشورمان در جمع 
دولتمردان  به  خطاب  اصفهان  مردم 
آمریکا گفت: شما که بمب اتم ساختید، 
آیا توانستید برای اسرائیل غاصب و 
غرب امنیت درست کنید؛ ما نیازی به 

بمب اتم نداریم. 
حجت الاسلام روحانی، روز چهارشنبه در 
جریان سیزدهمین سفر استانی و در جمع 
مردم  اصفهان  در میدان امام)ره( با اشاره به 
شهدای استان اصفهان در جریان انقلاب و 
دفاع مقدس و همچنین با اشاره به بزرگان 
و علمای معاصر و تاریخی این شهر اظهار 
داشت: اینجا اصفهان و نصف جهان است و 
اگر اصفهان نصف جهان نباشد، نصف جان 
ایران است و ما همه به آثار، شهدا و بزرگان 
اصفهان افتخار می کنیم و بعد از ۳۶ سال 
امروز آماده تر از هر روز از خط امام)ره(، 
رهبری و تشیع دفاع خواهیم کرد.وی افزود: 
مردم ایران و خطه اصفهان در طول ۳۶ سال 
معضلات بسیاری را پشت سر گذاشته اند و 

با  و  رهبری  رهنمودهای  با  دولت  امروز 
حمایت های مردم همه معضلات را پشت 
سر خواهد گذاشت.روحانی با بیان اینکه 
به ما می گویند ما نمی خواهیم ایران بمب 
اتم بسازد، گفت: شما که بمب اتم ساختید 
چه کاری کردید؟ شما به اسرائیل غاصب 
توانستید  کاری  چه  دادید،  اتم  بمب  که 

انجام دهید؟ آیا توانستید برای خود امنیت 
درست کنید؟ و آیا توانستید برای اسرائیل 
و برای آمریکای خودتان و برای غرب امنیت 
بسازید؟رئیس جمهور تاکید کرد: ما نیاز 
به بمب اتم نداریم؛ چراکه ملت بزرگ و 

فداکاری داریم.
جوانانی  و  ملت  ما  اینکه  بیان  با  وی 

ها،  تحریم  و  فشارها  همه  با  که  داریم 
ماهواره جدیدی را به فضا پرتاب کرد، اظهار 
داشت: ما به دانشمندان فضایی، هسته ای و 
دانشمندان خود در عرصه بیوتکنولوژی و نانو 
افتخار می کنیم و بدانید ملت ما راه پیشرفت 
و توسعه را با وحدت ادامه می دهند.روحانی 
در ادامه با کنایه به شعار اوباما در انتخابات 
ریاست جمهوری تاکید کرد: شما نتوانستید 
همه مردم خود را زیر پوشش بیمه درمانی 
را سر  آن  آنکه شعار  با وجود  قرار دهید 
تمام  دولت،  و  ایران  ملت  اما  دادید،  می 
مردم را زیر پوشش بیمه درمانی قرار داده 
است.رئیس جمهور کشورمان گفت: شما 
نتوانستید در آمریکا مساله درمان را حل 
و فصل کنید، اما دولت یازدهم کاری کرد 
که از ۳۸ درصدی که مردم برای درمان 
پرداخت می کردند، امروز به حدود ۴ درصد 
پرداخت می کنند و این به معنای آن است 
که ملت از تحریم و تهدید نمی ترسد و راه 

توسعه کشور را ادامه می دهد.

رییس سازمان حسابرسی در پاسخ 
به این پرسش که تحریم ها چه تاثیری 
تحریم  است، گفت:  داشته  در فساد 
ها مشکلاتی را برای نقل و انتقال پول 
در  ها  تحریم  بنابراین  و  کرده  ایجاد 
فساد بی تاثیر نبوده که البته اقداماتی 
برای رفع این مشکل انجام شده است.

در  پور  سهیلی  اکبر  ایرنا،  گزارش  به 
نشست خبری که به مناسبت دهه فجر در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزارشد در 
پاسخ به پرسش خبرنگار ایرنا در خصوص 
اینکه آیا سازمان حسابرسی به سوء جریان 
جدیدی برخورد کرده است یا خیر ، افزود: 
 151 ماده  براساس  حسابرسی  سازمان 
تجارت باید جرم را به مراجع زیربط اعلام 
سازمان  اگر  این  بنابر  داد:  ادامه  کند.وی 
حسابرس به موردی برخورد می کرد حتما 

آن را اعلام می نمود.
جزییات جدید سوء جریان

 70 هزار میلیارد ریال
سهیلی پور در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
اینکه سال گذشته اعلام کردید که هشداری 
پیش از وقوع فساد ۳ هزار میلیارد تومانی 
طبق حسابرسی های انجام شده داده بودید، 
آیا هشداری در مورد سوء جریان مالی 12 
هزار میلیاردی اخیر هم داده بودید یا خیر، 
گفت: میزان نقدینگی در 15 سال گذشته 
که  است  حالی  در  این  و  شده  برابر   ۳0
سیستم کنترلی نظام بانکی ما به این سرعت 

رشد نکرده است.
رئیس سازمان حسابرسی ادامه داد: در 
حال حاضر 20 هزار شعبه بانکی در سراسر 
طور  به  شعبه  هر  که  دارد  وجود  کشور 
متوسط دارای 5 کارمند است که مجموعا 
100 هزار نفر را شامل می شوند. این 5 نفر 
در هر شعبه با حفره های اطلاعاتی بانکی 

کاملا آشنا هستند بنابراین باید مکانیزمی 
طراحی شود که این حفره ها پوشش داده 

شود تا جریان سوئی اتفاق نیفتد.
اشاره  با  حسابرسی  سازمان  رییس 
رسیدگی  زمان  در  حسابرسان  اینکه  به 
رسیدگی  را  شعبه  هزار  توانند 20  نمی 
نمایند و بنابراین بیشتر به دنبال کنترل 
سیستمی هستند، تصریح کرد: با توجه به 
اینکه طراحی سیستمی بانک ها متعلق به 
15 سال پیش است، کنترل ها به صورت 
شود  می  انجام  سیستمی  نه  و  فیزیکی 
بنابراین در این شرایط سوء استفاده اجتناب 

ناپذیر است.
سهیلی پور گفت: بانک مرکزی فعالیت 
هایی را از جمله استقرار کربنکینگ آغاز 
کرده در حالی که استقرار چنین سامانه 
هایی 15 سال پیش باید انجام می شد.وی 
در مورد شرایط وقوع فساد 12 هزار میلیارد 
ریالی نیز گفت: رقم صحیح آن 70 میلیارد 
از یک  مختلف  مراحل  در  که  بوده  ریال 
حفره اطلاعاتی کوچک استفاده شده است. 
با توجه به اینکه رفت و برگشت یک چک 

بانکی به 2 هفته زمان نیاز دارد، سوء استفاده 
کنندگان از این فرصت 15 روزه استفاده 
کرده اند بنابراین تمام این سوء جریان به 

حفره اطلاعاتی مربوط بوده است.
بابک زنجانی زاییده تحریم بود

سهیلی پور در پاسخ به سئوالی درباره 
میزان دارایی های دولت طبق حسابرسی 
های انجام شده توسط این سازمان، گفت: 
وجود  زمینه  این  در  منسجمی  اطلاعات 

ندارد.
وی در مورد پرونده بابک زنجانی گفت: 
اتفاقی که در این زمینه افتاد، زاییده تحریم 
است زیرا اگر تحریم نبود پولی داده نمی شد 
و نقل و انتقالی انجام نمی گرفت و در نتیجه 
اختلاسی هم به وقوع نمی پیوست بنابراین 
آثاری  چنین  تحریم  که  گفت  توان  می 

نامطلوبی را نیز در بردارد.
قوه قضاییه اطلاعاتی در خصوص 

پرونده مهدی هاشمی نخواست
رئیس سازمان حسابرسی در پاسخ به 
به  آیا سازمان حسابرسی  این سئوال که 
پرونده مهدی هاشمی هم ورود پیدا کرده 

یا خیر، گفت: قوه قضائیه اطلاعاتی در این 
زمینه از ما درخواست نکرده و هیچ کمک 

کارشناسی نخواسته است.
 60 درصد شرکت ها 
حسابرسی نمی شوند

های  شرکت  جمع  پور،  سهیلی 
و  سازمان  این  توسط  شده  حسابرسی 
بخش خصوصی را 27 هزار شرکت اعلام 
کرد و افزود: این در حالی است که 250 
هزار شرکت اظهارنامه مالیاتی می دهند 
که تعدادی از آنها سود خود را صفر اعلام 
می کنند لذا مالیاتی از آنها اخذ نمی شود. 
در عین حال باید 1۸0 هزار شرکت طبق 
معیارهای تعیین شده توسط وزارت اقتصاد 
مورد حسابرسی قرار گیرد که براساس این 
معیار، شرکت هایی که میزان فروش آنها به 
2.5 میلیارد تومان می رسد لازم است که 

مورد حسابرسی قرار گیرند.
 15 اساس  این  بر  کرد:  تصریح  وی 
و  ها رسیدگی می شوند  درصد شرکت 
بقیه مورد رسیدگی قرار نمی گیرند البته 
از آنجا که برخی از شرکت ها در بورس 
هستند با احتساب آنها ممکن است که این 
رقم به ۴0 درصد برسد بنابراین ۶0 درصد 
شرکت ها مورد رسیدگی حسابرسی قرار 

نمی گیرند.
بستر تقلب و فساد در بیمه 

بسیار زیاد است
وی گفت: حجم عملیات در بیمه ها بالا 
لذا بستر تقلب و فساد هم در این بخش 
بسیار بالاست. بیمه مرکزی فعالیت هایی 
را برای بستن راه فساد در این صنعت آغاز 
باید سیستم  هم  بیمه  که صنعت  کرده 
های کنترلی را اجرا کند، همانند سیستم 
کربنکینگ که هم اکنون در نظام بانکی 

مستقر شده است.

سخنگوی کمیسیون تلفیق گفت که این 
کمیسیون در مصوبه ای میزان جرایم تعیین 
شده برای معافیت از خدمت سربازی مشمولان 

غایب 8 سال و بیشتر از آن را تعیین کرد. 
به گزارش ایسنا، محمدمهدی مفتح در حاشیه 
جلسه علنی روزچهارشنبهمجلس به ارائه توضیحاتی 
و  پرداخت  تلفیق  کمیسیون  مصوبه  مورد  در 
گفت: کمیسیون تلفیق در حال برگزاری آخرین 
جلسات اش است و قطعاً گزارش کمیسیون جهت 
بررسی در صحن علنی بعد از تعطیلات 22 بهمن 

آماده می شود. 
وی ادامه داد: در جلسات قبل در مورد معافیت 

از خدمات سربازی مصوبه ای داشتیم که جزئیات آن 
مشخص شده است. 

سخنگوی کمیسیون تلفیق توضیح داد: طبق 
مصوبه کمیسیون کسانی که ۸ سال به بالا غیبت از 
سربازی دارند با پرداخت جریمه از خدمت سربازی 
تصویب  به  را  جرایمی  واقع  در  می شوند،  معاف 
رساندیم تا بر اساس آن فردی که بیش از ۸ سال 
غیبت از سربازی داشته بتواند با پرداخت این جرایم 

معافیت بگیرد. 
زیر  غایبان  برای  جرایم  این  مفتح،  گفته  به 
دیپلم 10 میلیون،  دیپلم 15 میلیون، فوق دیپلم 
20 میلیون، لیسانس 25 میلیون، فوق لیسانس ۳0 

میلیون، دکترای غیرپزشکی ۳5 میلیون، دکترای 
پزشکی ۴0 میلیون و پزشکان متخصص و بالاتر 50 
میلیون است که با پرداخت این جرایم این دسته از 

افراد از خدمت سربازی معاف می شوند. 
سخنگوی کمیسیون تلفیق با تأکید مجدد بر 
برای مشمولان غایب  از جرایم  این میزان  این که 
بیش از ۸ سال است،  گفت: به ازای هر سال غیبت 
مازاد بر ۸ سال، 10 درصد به مبلغ جریمه اضافه 
می شود. غیبت بیش از ۶ ماه نیز یک سال محسوب 
برای  و  متأهل 5 درصد  برای مشمولان  می شود. 
مشمولان دارای فرزند به ازای هر فرزند 5 درصد از 

مجموع جرایم کم می شود. 

وی افزود: نکته دیکر آن است که دارندگان این 
نوع کارت های معافیت از نمایندگی مجلس، عضویت 
سمت های  در  انتصاب  و  اسلامی  شوراهای  در 
مدیریتی اعم از سیاسی و اداری دستگاه های موضوع 
و  قانون خدمات کشوری محروم هستند  ماده 5 
را  سربازی  که خدمت  فردی  نمی توانند همچون 

انجام داده از تمامی مزایا برخوردار باشند. 
سخنگوی کمیسیون تلفیق با اشاره به برخی 
دیگر از مصوبات این کمیسیون، گفت: دولت مکلف 
شد 50 درصد تخفیف بهای بلیط هواپیمای فرزندان 
شهدا، والدین،  همسران شهدا و جانبازان 25 درصد 
به بالا را در کلیه خطوط هواپیمایی منظور کند. 

تاکنون این موضوع برای خطوط هواپیمایی دولتی 
ایرلاین های  وجود  به  توجه  با  اما  می شد  لحاظ 
غیردولتی این تخفیف برای این خطوط از هواپیما 
نیز لحاظ خواهد شد. وی ادامه داد: طبق مصوبه 
دیگر کمیسیون تلفیق دولت موظف است نسبت 
به برقراری و پرداخت مستمری به رزمندگان معسر 
دارای حداقل ۶ ماه سابقه حضور در جبهه به گونه ای 
عمل کند که مستمری ماهانه آنها کمتر از 75 درصد 

حداقل دستمزد سال 9۴ نباشد. 
وی در پایان گفت: کمیسیون تصویب کرد قانون 
آزمایشی بیمه شخص ثالث در سال 9۴ نیز برای یک 

سال دیگر تمدید شود. 

رئیس جمهور در جمع مردم اصفهان:

ملت ایران از تهدید و تحریم نمی ترسد
اخبارسرمقاله

خبر

فرصت ها و تهدیدهای 
حضور اتباع بیگانه در قم

اتباع بیگانه را در قم می توانیم به دو دسته تقسیم کنیم. 
یک بخش اتباعی هستند که به صورت قانونی در قم حضور 
دارند، یک بخشی هم اتباع غیرمجاز هستند، که مشکل 

اصلی ما با این بخش از اتباع است که هیچ هویتی ندارند. 
اتباعی که به صورت قانونی در استان قم حضور دارند، کارت های شناسایی به وسیله 
اداره کل اتباع خارجی استانداری برای آنها صادر شده است و طی مدت زمان خاص هم 
تمدید می شود و از این طریق حضور آنان در استان مدیریت می شود. یک تعدادی هم 
از اتباع خارجی هستند که از طریق گذرنامه وارد کشور شده اند. این هم یک روشی است 
که در همه دنیا معمول است که بیشتر این افراد در استان قم مشغول به تحصیل هستند. 
آن چیزی که مهم است، این مسله می باشد که حضور اتباع بیگانه در کشور و استان قم، 
محدود و مدت دار است، یعنی هیچ تبعه خارجی را ما درکشور نداریم که اجازه داشته باشد 

به صورت دائمی در کشور اقامت کند. 
اصل مشکل با اتباع غیرمجازی است که به صورت غیر قانونی و به وسیله قاچاقچی های 
انسان وارد شهر می شوند. عمده این اتباع از کشور افغانستان هستند، البته تلاش های بسیار 
گسترده ای برای مدیریت این معضل در استان آغاز شده و برنامه ریزی های دقیقی هم 
صورت گرفته است تا این افراد از طریق مراجع مربوطه جمع آوری و از کشور خارج شوند. 
آنچه باید در این خصوص مورد توجه قرار گیرد، این مسئله است که در هیچ جای دنیا 
اجازه نمی دهند که اتباع خارجی یک کشوری در یک کشور دیگر اقامت داشته باشند و 

هیچ نهادی هم از حضور این افراد در کشور حمایت نمی کند. 
به هر صورت وقتی فردی بدون مجوز و بی هویت در یک شهری حضور پیدا کرد، 
ممکن است به هر کاری دست بزند. درست است که حضور این افراد شاید برای یک عده 
ای سود داشته باشد، بالاخره یک عده ای اتباع غیرمجاز را در کارهای مختلف که بیشتر 
سخت و زیان آور هم هست، به کار می گیرند. البته به این نکته نیز باید اشاره کرد، که اتباع 
غیرمجاز در بلند مدت نمی توانند برای حفظ سرمایه یک واحد تولیدی منافعی داشته باشد، 

چرا که این افراد هیچ گونه تعهدی به کارفرمای خود ندارند.
تهدید دیگری که این افراد برای شهر به همراه خواهند داشت، مباحث امنیتی است. 
وقتی شخصی بدون هیچ ثبت و ضبط هویتی وارد یک کشور و شهری می شود، در همه 

جای دنیا به عنوان یک تهدید بزرگ محسوب می شود. 
موضوع دیگر تاثیرگذاری اتباع غیرمجاز بر سرانه های خدماتی و رفاهی است. به هر 
حال این افراد به جهت اینکه آمار دقیقی از آنها وجود ندارد، در سرانه خدمات هم پیدا 
نیستند، در صورتی که از همه خدمات شهر استفاده می کنند. وجود این افراد به نوعی 

تضییع حقوق مردم قم است. 
تاثیر حضور اتباع غیرمجاز بر روی آمار بیکاری در استان قم هم موضوعی غیر قابل 
انکاری است. امروزه مشاهده می کنیم تعدادی از هم استانی های ما با پدیده بیکاری مواجه 
هستند، در صورتی که اتباع غیرمجاز جای اشتغال آنان را در مراکز مختلف گرفته اند. به 
هر صورت به دلیل اینکه این افراد نیروهای کار ارزان قیمتی هستند، برخی کارفرمایان هم 

رغبت بیشتری برای به کارگیری آنان دارند. 
البته این سکه یک روی دیگری هم دارد و آن هم حضور اتباع بیگانه از 100 ملیت و 5 
قاره در شهر قم برای تحصیل علوم دینی است. این یک فرصت بزرگی است که اتباع بیگانه 
در اختیار ما قرار داده اند تا به نوعی بتوانیم پیام اسلام و انقلاب را به سراسر جهان ارسال 
نمائیم. شهر مقدس قم توسط جامعه المصطفی العالمیه به خوبی از این فرصت استفاده 

کرده و در حال تربیت سفیران اسلام و انقلاب می باشد. 
اما اگر بخواهیم به صورت کلی به این موضوع نگاه کنیم، باید بگوئیم که حضور اتباع 
بیگانه غیرمجاز در شهر قم از همه جوانب یک تهدید بزرگ است. لذا ضروری است هر چه 

سریعتر نسبت به ساماندهی این افراد اقدامات لازم انجام شود. 
نکته دیگر اینکه، اقدامات جهت برخورد با اتباع بیگانه غیرمجاز باید در سطح کشور به 
صورت یکسان انجام شود، چرا که اگر ما در استان قم قانون را اجرا کنیم و به اتباع بیگانه 
سخت بگیریم، ولی در استان های مجاور چنین اقدامی انجام نشود، نهایت امر این است که 
این اتباع به استان های دیگر مهاجرت خواهند کرد و بعد از مدتی که شرایط در استان قم 

به حالت عادی باز گردد، دوباره به این استان نقل مکان می کند.
 * فرماندار قم

نوبخت خبرداد: 

عیدی کارمندان دولت
 603 هزار و 500 تومان تعیین شد 

سال  آخر  عیدی  مبلغ  دولت  هیات  جلسه  در  گفت:  دولت  سخنگوی 
کارکنان و بازنشستگان دولت 603 هزار و 500 تومان تعیین شد. 

جمع  در  دولت  هیات  جلسه  پایان  از  پس  چهارشنبه  روز  نوبخت  محمدباقر 
خبرنگاران افزود: عیدی کارکنان و بازنشستگان دولت در راستای اجرای ماده 75 قانون 
مدیریت خدمات کشوری ۶0۳ هزار و 500 تومان تصویب شد.وی همچنین در این 
نشست خبری در پاسخ به سوالی، صدور مجوز واردات 2 هزار و 500 دستگاه خودروی 
لوکس را رد کردوی با بیان این که جلسه امروز هیات وزیران به ریاست معاون اول 
رییس جمهوری برگزار شد، اظهار داشت: وزیر دفاع در این جلسه گزارش جامعی 
درباره پرتاب موفقیت آمیز چهارمین ماهواره فجر ارایه کرد. سخنگوی دولت تصریح 
کرد: در جلسه هیات وزیران بر توسعه این دانش ارزشمند که همواره مورد توجه رهبر 
معظم انقلاب و باعث اقتدار ملی است و همچنین بر ضرورت استفاده از همه توان 
دولت بر توسعه همه دانش های پیشرفته تاکید شد. نوبخت با یادآوری این که اعتبارات 
پژوهشگاه فضایی 100 درصد پرداخت شد، گفت: طبق قانون سازمان فضایی به وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات منتقل می شود و دولت بر خود فرض می داند که از این 

دانش پاسداری کند. 

احمد توکلی: 

احمدی نژاد قانون شکن بوده است 
شورای  مجلس  در  اسلامشهر  و  ری  تهران،شمیرانات،  مردم  نماینده 

اسلامی گفت: به نظرم احمدی نژاد قانون شکن بوده است. 
احمد توکلی روز چهارشنبه در گفت و گو ایرنا، در مورد مطالب سایت الف که 
مطلبی در مورد محاکمه احمدی نژاد در کنار محاکمه رحیمی منتشر کرده است، 
گفت: هر کسی قانون شکنی کرده باشد باید محاکمه شود و از نظر من احمدی نژاد 
قانون شکن بوده است. سایت الف در مطلبی با عنوان »احمدی نژاد قطعا شریک جرم 
رحیمی است« آورده است: محاکمه محمدرضا رحیمی تمام و حکم قطعی محکومیت 
وی به زندان و جزای نقدی اعلام شده است اما اتهام بزرگ تر وی، ضربه شدید 
به سرمایه اجتماعی است. کسی که در سال ۸۸ می دانست چنین اتهامی متوجه 
اوست، چرا مسوولیت بزرگ معاون اولی رییس جمهوری را قبول کرد؟ و چرا مسوولیت 
حساس ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی را پذیرفت؟در این نوشتار افزوده شده است: 
البته در این جنایت علیه سرمایه اجتماعی، محمود احمدی نژاد نیز قطعا شریک جرم 
رحیمی است و باید به همراه وی محاکمه شود.در هفته گذشته و پس از قطعیت 
محکومیت معاون اول دولت دهم به حبس و جزای نقدی، مکاتبه ای بین محمد رضا 

رحیمی و محمود احمدی نژاد صورت گرفت که هرکدام از یکدیگر برائت جستند.

پیرموذن:

نامه لیست 170 نماینده 
به قوه قضاییه ارسال شد

عضو هیئت رئیسه فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت از ارسال نامه 
»افشاي اسامي 170 نماینده مجلس« به قوه قضاییه توسط علي لاریجانی 

خبر داد. 
 کمال الدین پیرموذن نماینده مردم اردبیل در گفتگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران، 
از ارسال نامه »افشاي اسامي 170 نماینده مجلس« به قوه قضاییه توسط علي لاریجاني 
خبر داد. وي افزود: درباره وضعیت نامه اي که به امضاي 20 الي 2۳ نفر از نمایندگان 
رسیده و امضاهاي آن در حال افزایش است از آقاي لاریجاني پرسیدم و ایشان گفت: 
ارجاع کرده ام".  به ریاست قوه قضاییه  اقدام مقتضي  "مراتب را جهت رسیدگي و 
پیرموذن تصریح کرد: پیش از این دو نامه پیرامون افشاي اسامي 170 نفر از نمایندگان 
مجلس که محمدرضا رحیمي مدعي است به آن ها پول پرداخت کرده است را به 
روساي قواي قضاییه و مقننه نوشته ایم.گفتني است؛ محمدرضا رحیمي معاون اول 
دولت دهم محمود احمدي نژاد پس از محکومیت به دلیل فساد اقتصادي مدعي شده 
است به 170 نفر از نمایندگان مجلس به منظور تبلیغات انتخاباتي پول پرداخت کرده 
است. پس از این موضوع کمال الدین پیرموذن با حضور در جمع خبرنگاران از تهیه 

نامه اي خبر داد که در آن خواستار افشاي اسامي 170 نماینده مجلس شده است. 

معاون امنیتی وزیر کشور:

هزینه روزانه هر تبعه خارجی
 6 دلار است 

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور گفت: حضور اتباع در کشور روزانه 6 
دلار برای جمهوری اسلامی هزینه در بردارد و امروز خدمات رسانی به اتباع 

غیر ایرانی با اتباع ایرانی برابری می کند. 
حسین ذوالفقاری روز چهارشنبه در مراسم تودیع و معارفه تعدادی از مدیران حوزه 
امنیتی انتظامی و اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور، افزود: اکنون ۳ میلیون اتباع 
خارجی در کشور داریم.وی با بیان این که ۸1۳ مدرسه برای آموزش اتباع افغانستان 
در کشور ایجاد شده است، ادامه داد: ۳۳0هزار اتباع افغانستانی مشغول تحصیل هستند 
و 15 هزار دانشجو نیز در دانشگاه های کشور به تحصیل می پردازند.ذوالفقاری تصریح 
کرد: همچنین ۳۶0 فرصت شغلی برای اتباع مجاز را در کشور ایجاد کرده ایم که این 
خدمات رسانی در مقایسه با سایر کشورها عمل قابل قبولی است.معاون امنیتی وزیر 
کشور تعداد طلبه های افغانی مشغول به تحصیل را 12 هزار نفر و آمار طلبه های 
افغانی فارغ التحصیل در جمهوری اسلامی را ۸ هزار نفر اعلام کرد. معاون امنیتی 
وزیر کشور درباره بیمه اتباع بیگانه نیز اظهار داشت: سال گذشته 220 هزار نفر از 
اتباع مجاز افغانستانی تحت پوشش خدمات بیمه ای قرار گرفته اند.ذوالفقاری با بیان 
این که در بخش اتباع خارجی با آسیب های زیادی مواجه هستیم، ابراز امیدواری کرد 
که با تدابیر اتخاذ شده بتوان ظرف کمتر از ۴۸ ساعت اتباع خارجی بازداشتی را به 

کشورشان بازگرداند.
وی با اشاره به بازداشت تعدادی از اتباع ایرانی در ترکمنستان، گفت: چهار نفر از 
صیادان ایرانی به علت طوفان، راه خود را در دریا گم و مرزداران ترکمنستانی آنان را 
بازداشت کردند و با وجود رایزنی های انجام شده آنان همچنان در زندان این کشور 

هستند.
سردار ذوالفقاری افزود: مقامات ترکمنستانی این اتباع ایرانی را در اختیار حوزه 
قضایی این کشور قرار دادند و احتمالا آنان باید به علت ورود غیرمجاز به ترکمنستان 

محکومیت خود را در این کشور سپری کنند.

نماینده مردم خرم آباد :

فاسدترین دولت تاریخ ایران
سران نظام را به فساد متهم می کرد 

نماینده مردم خرم آباد در مجلس نهم با بیان اینکه 15 بهمن ماه مصادف با 
یکشنبه سیاه مجلس در دولت دهم است، گفت: دولتی که تلاش می کرد همه 
سران نظام را به هر شیوه ممکن به فساد متهم کند، اکنون در افکار عمومی 

فاسدترین دولت تاریخ ایران است.
به گزارش ایلنا، ایرج عبدی  روز گذشته  در جلسه علنی مجلس در تذکر شفاهی 
خود گفت: به وزیر نفت درخصوص عدم تسریع در کاهش قیمت گاز بیرانشهر و 
محاسبه آن بر مبنای تعرفه منطقه سردسیری، و همچنین به وزیر کشور برای رعایت 

نکردن قانون استخدام معلولان تذکر می دهم.
عبدی یادآور شد: 15 بهمن ماه مصادف با یکشنبه سیاه مجلس در دولت دهم است، 
دولتی که تلاش می کرد همه سران نظام را به هر شیوه ممکن به فساد متهم کند، 
غافل از اینکه "و مکروا و مکرالله و الله خیرالماکرین" اکنون در افکار عمومی فاسدترین 
دولت تاریخ ایران است.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، افزود: از اینکه آقای کری به 
عنوان ابرقدرت پوشالی با ظریف نماینده سرافراز جمهوری اسلامی قدم می زند ابایی 
نداریم. چرا بعضی از دوستان می گویند ظریف با کری قدم زده است؟ کری با ظریف 

قدم زده است.

آیت الله مکارم شیرازی :

سطح مذاکرات هسته ای بی سابقه است 
ایمان: آیت الله ناصر مکارم شیرازی با اشاره به سطح مذاکرات هسته ای ایران 
با گروه 1+5 آن را بیانگر اهمیت و جایگاه واقعی ایران در عرصه بین الملل دانست 
و گفت:به برکت انقلاب اسلامی این سطح بی سابقه در مذاکرات ایجاد شده است. 
به گزارش ایرنا، این مرجع تقلید روز چهارشنبه در جلسه درس خارج فقه خود در مسجد 
اعظم قم ابراز داشت: در این راستا بارها وزرای خارجه از کشورهای دیگر با وزیر خارجه 
جمهوری اسلامی مذاکره کرده اند. وی بیان داشت: تاکنون به کدام مذاکره ای این مقدار 
اهمیت داده شده است، اگر ایران اهمیت نداشت و برنامه های جمهوری اسلامی مهم نبود آیا 
غرب حاضر بود با ما مذاکره کند البته باید در مقابل زیاده خواهی شان مقاومت شود. این مرجع 
تقلید افزود: غربی ها روی مذاکرات طولانی خود با ایران سرمایه گذاری انجام داده اند و این در 
حالی است که آنها می دانند شکست به ضررشان خواهد بود. وی در ادامه ضمن تبریک ایام 
الله دهه مبارک فجر گفت: ۳۶ سال قبل انقلابی در ایران پدید آمد و اگر نگاهی بی طرفانه 
داشته باشیم این انقلاب نقشه سیاسی و اجتماعی منطقه را بر هم زد. آیت الله مکارم شیرازی 
افزود: امروز به برکت انقلاب اسلامی ایران به استکبارگران باج نمی دهد و این در حالی است 
که کشورهایی چون سوریه، لبنان و عراق بیدار شده اند و در حقیقت حرکت انقلاب ایران نقشه 

منطقه را عوض کرد و در کشور ما نیز آثار مهمی به جای گذاشت.

آیةالله سبحانی:

مساجدخالی ازامام جماعت است
ایمان: یکی از مراجع تقلید شیعیان گفت: مساجد شهرهایی مانند تهران، 

تبریز و بسیاری از شهرها خالی از امام جماعت است.
آیت الله  جعفر سبحانی قبل از ظهر چهارشنبه در درس خارج فقه که در مسجد اعظم 
قم برگزار شد با اشاره به سالروز پیروزی انقلاب اسلامی با بیان اینکه خداوند با پیروزی 
انقلاب به ما قدرت بخشید عنوان کرد: با پیروزی انقلاب نظام فاسد شاهنشاهی برچیده و 
نظام اسلامی بر سر کار آمد.وی با بیان اینکه در 22 بهمن خداوند همه چیز به مسلمانان 
ایران داد گفت: این در حالی بود که در نظام طاغوت به زحمت می توانستیم یک دبیرستان 
اسلامی و یا صندوق قرض الحسنه ایجاد کنیم اما در 22 بهمن ماه ادارات و شهربانی ها در 
اختیار مسلمانان قرار گرفت.وی در ادامه ضمن تاکید بر اینک باید شکرگزار نعمت انقلاب 
باشیم بیان داشت: شکر این نعمت در به جای آوردن نماز است و ما باید به سمتی برویم 
که در کارخانه ها و ادارات بی نمازی نباشد.وی بر ضرورت توجه به امر به معروف و نهی از 
منکر تاکید و ادامه داد: باید امر به معروف و نهی از منکر فراگیر شود نه اینکه مانند شهر قم 
وقتی انسان در خیابان راه می رود از دیدن جنس مخالف آن هم با لباس های نامناسب 

در شهر ناراحت شود.

معاون قوه قضائیه: 

منع مردان از ازدواج دوم و سوم
انکار قرآن است

معاون فرهنگی قوه  قضائیه با بیان این که هیچ قانونی نمی تواند به طور کلی آن 
چیزی را که شرع گفته است منع کند گفت: هیچ قانونی نمی تواند بگوید ازدواج 

دوم یا سوم ممنوع است زیرا اگر آن را انکار کند قرآن را انکار کرده است.
به گزارش فارس، حجت الاسلام هادی صادقی در نشست خبری خود با اصحاب رسانه، با 
اشاره به عدم منع قانونی برای ازدواج مجدد مرد گفت: در قانون قدیم تعدد زوجات منع نشده 
بود چون شرع منع نکرده بود اما شرایطی برای آن گذاشته شده بود که در عقدنامه ها هم ذکر 
شده بود که اگر جایی بدون عذر و نیاز حساب شده ای یا بدون رضایت همسر اول مرد برای 
اختیار کردن همسر دیگری اقدام می کرد حق طلاق به زن داده می شد اما در قانون جدید 
سعی شده که این روند را کمی سختگیرانه تر کنند.وی افزود: ولی هیچ قانونی نمی تواند به 
طور کلی آن چیزی را که شرع گفته است منع کند و نمی تواند بگوید که ازدواج دوم یا سوم 
ممنوع است زیرا اگر آن را انکار کند قرآن را انکار کرده چون ازدواج دوم و سوم در قرآن آمده 
است.معاون فرهنگی قوه قضائیه ادامه داد: اصل ازدواج مجدد مرد را کسی نباید انکار کند اما در 
مقام اجرا قرآن شرط عدالت را گذاشته است و برای احراز این عدالت قانون می تواند ورود کند.

صادقی در پاسخ به این سوال که آیا پس از ازدواج مجدد مرد نفقه همسر اول و فرزند آن از 
دوش مرد ساقط می شود یا خیر گفت: نفقه بچه و خانم اول به دوش مرد باقی  می ماند و هم 
در قانون قدیم و قانون جدید است و هم در شرع است و کسی نمی تواند منکرش شود. مگر 
اینکه خانم طلاق گرفته باشد و خودش پذیرفته باشد که مثلا در ازای حضانت بچه خودم 
نفقه اش را می دهم و این توافقی است.وی گفت: هم قانونا و هم شرعا نفقه بچه تا زمانی که به 
سن تکلیف می رسد به دوش مرد است همچنان که نفقه زن تا زمانی که همسر آن مرد است 

به دوش مرد است حال چه یک همسر یا چه چند همسر داشته باشد.

رضا سیار *

وزیر اطلاعات گفت: دروغ، تهمت و بازی با آبروی افراد آبرودار، به نام انقلاب 
ناپسند است و از کسانی که مسیرهای نادرست می روند می خواهیم دعواهای 
جناحی را کنار بگذارند و دست به دست هم دهند تا کشور را به عزت بیشتر برسانیم. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی روز چهارشنبه در مسجد 
صفاری کاشان اظهار کرد: دولت تدبیر و امید اهل شعارهای توخالی و جنجال نیست و شب 
و روز برای امید دادن به ملت تلاش و کار می کند.وی تصریح کرد: در چند سال اخیر ادب 
صدمه دید و دولت تدبیر و امید تلاش دارد تا ادب به جامعه برگردد؛ خصوصیت دولت تدبیر 
و امید این است که انقلاب را متعلق به همه دانسته و بحث چپ و راست را مثل تیم های 
ورزشی می داند.وی این نوع نگاه را تفاوت دولت یازدهم با دولت های گذشته برشمرد و افزود: 
بحث های سیاسی و گلاویزهای 17 سال گذشته هیچ چیز عاید این ملت نکرد و این فضاها 
امتحان و تجربه ای برای همه بود.وی با بیان این که دولت تدبیر و امید می خواهد زیر چتر 
رهبری وحدت به جامعه برگردد، گفت: امروز سایه رهبری بر تمام کشور و جریان ها و سلایق 
سیاسی گسترده است و هنر این است که سربازان زیر چتر ولایت را بیشتر کنیم.وی گفت: 
اگر در این شرایط تحریم و کاهش قیمت نفت دولت بتواند مملکت را سرپانگهدارد هنر کرده و 
دولت تدبیر و امید در حال تلاش در این مسیر است. وزیر اطلاعات حمایت از سرمایه گذار را 
الزامی و متفاوت از حمایت از سرمایه دار دانست و گفت: مردم باید در جامعه احساس امنیت 
کنند و وزارت اطلاعات امروز رسالت خود می داند فضای فعالیت اقتصادی و جامعه را از امنیت 

علمی، فرهنگی و اجتماعی برخوردار کند.وزیر اطلاعات تاکید کرد: امروز تمام دشمنان انقلاب 
دست به دست هم داده اند، یک عده با تحریم و یک عده با کاهش قیمت نفت و هدف قرار 
دادن در آمد کشور می خواهند به انقلاب ضربه زنند اما این ملت نشان داده اند هرچه شرایط 
سخت تر شده اراده آنها نیز مصمم تر گشته است.علوی با بیان این که دولت تدبیر و امید 
تمام توانش را بکار گرفته تا قطار انقلاب به حرکت خود ادامه دهد، تصریح کرد: در چنین 
شرایط سختی با همت مردم و تدبیر دولت، توانمندی علمی فرزندان انقلاب با پرتاب ماهواره 
»فجر« به رخ دشمنان کشیده می شود.وی با تاکید بر لزوم حفظ وحدت و یکپارچگی در 
کشور افزود: در این شرایط و تنگناها هر چه دعواهای سیاسی کمرنگ تر و وحدت بیشتر شود 

دشمن مایوس تر می شود.
دولت یازدهم برخاسته ازمیان مردم است 

وزیر اطلاعات همچنین در جمع خبرنگاران گفت: دولت تدبیر و امید برگرفته از مردم و 
برخاسته از میان آنهاست. 

 وی  اظهار داشت: نمایندگان دولت با حضور در شهرستانهای استان اصفهان به پای 
سخنان مردم می نشینند تا حرف دل آنها را بشنوند و برای مشکلات مردم چاره اندیشی کنند. 
وی افزود: نمایندگان دولت با انتقال سخنان مردم به هیات دولت، زمینه خدمتگزاری بهتر به 
هموطنان را فراهم می آورند.علوی گفت: نمایندگان دولت در سفرهای استانی پل ارتباطی 
بین دولت و مردم هستند و در این سفرها پیام دولت را نیز به مردم شریف کشور می رسانند.

سایت رسمی محمود احمدی نژاد با حضور جمعی 
از یاران همیشگی وی راه اندازی شد تا اصولگرایان 
به دغدغه های خود  نیز  را  فکر  این  بعد  به  این  از 
اضافه کنند که با حضور محمود احمدی نژاد، مشکل 
همیشگی وحدت همچنان حل نشدنی باقی خواهد 

ماند.
هرچند برخی از نزدیکان رئیس جمهور سابق بر این 
باورند که »افتتاح این سایت موضوعیت انتخاباتی ندارد« اما 
آنچه همزمان با راه اندازی این سایت، بر صفحه اینستاگرام 
صفحه  دارد؛  دیگری  حکایت  بسته،  نقش  احمدی نژاد 
اینستاگرامی که با جمله »خبری در راه است«، مزین شده 
و ذیل آن به تاریخ بازگشایی سایت شخصی احمدی نژاد 
که مدیریت آن را پسر وی بر عهده دارد، اشاره شده است. 
تعطیلی روزنامه اینترنتی هواداران محمود احمدی نژاد )هما( 
همزمان شد با آغاز به کار سایت رسمی محمود احمدی نژاد 
که با سیاستگذاری هیأتی ۴5 نفره فعالیت خود را به پیش 
الهام،  نام هایی چون غلامحسین  برد؛ هیأتی که  خواهد 
سیدمجتبی ثمره هاشمی، علی اکبر جوانفکر، مهدی کلهر، 

مرتضی تمدن و عبدالرضا داوری را با خود به همراه دارد.
اعضای 45 نفره برای سیاست گذاری سایت 

یا اعلام غیر رسمی حزب احمدی نژاد
انتخاب شورایی ۴5 نفره برای سایت شخصی محمود 

احمدی نژاد، بیش از آن که نقش سیاستگذاری برای یک 
رسانه شخصی داشته باشد، به مثابه اعلام غیررسمی برای 
تحقق یکی از آرزوهای دیرینه وی یعنی تشکیل حزب 
احمدی نژاد است. همانطور که امیر محبیان در گفت و گو با 
ایلنا تاکید کرده بود: »این سایت می تواند پوششی برای کار 
تشکیلاتی گسترده و نمایی از حزب رسما اعلام نشده وی 
باشد و وقتی چنین پتانسیلی گرد یک سایت جمع می شود، 
نشان از این دارد که کاری تشکیلاتی قرار است انجام شود.«
سایت شخصی نوک پیکان انتقاد به دولت برای 

جذب بدنه اصولگرایان
به گزارش ایلنا، سایت شخصی احمدی نژاد بیشترین 
انتقادی به دولت در بیان برخی  نقش را در هجمه های 
کاستی ها و ایجاد نقشی قهرمانانه برای وی، ایفا خواهد نمود 
و این رسانه قرار است با تغذیه دیگر بخش های درختواره 
جریان اصولگرایی، جریان متبوع خود را به عنوان نوک پیکان 
منتقدان گفتمان غالب در دولت نشان دهد، انتقاداتی که 
همچون تیغ دو دم عمل کرده و لبه دیگر آن می تواند نوعی 
افشاگری و روشن کردن چراغ خطر برای اصولگرایان میانه 
رو و سنتی را نشانه رود که گاه سودای تحقق اهداف خود 

مبتنی بر حمایت از دولت را در سر دارند.
از این جریان سازی خبری را می توان در  نمونه ایی 
نگاهی گذرا به نسخه آزمایشی دیگر سایت احمدی نژاد 

)mehremardom.ir( یافت. شاهد مثال این مورد نیز 
پرونده محمد رضا رحیمی است که در آن نزدیکان گعده 
خطر  چراغ  کردن  روشن  حال  در  سابق  جمهور  رئیس 
برای دو سر طیف جریان قالب در دولت ومجلس هستند. 
موج های خبری که با تیتر اخباری نظیر »رای قاطع مجلس 
اصولگرا به ریاست رحیمی + صورت جلسه«، »قدردانی 215 
نماینده مجلس از دکتر احمدی نژاد برای انتصاب رحیمی به 
سمت معاون اول رییس جمهور« و »رحیمی بهترین معاون 
اول رییس جمهور در سال های پس از انقلاب بود« سعی در 
ایجاد موج رسانه ای در پرونده محکومیت محمدرضا رحیمی 
و فرافکنی در مورد برخی واقعیت های موجود در مورد این 

پرونده را دارد.
سایت احمدی نژاد بخشی از پازل انتخاباتی برای 

مجلس آینده
اگر افتتاح سایت شخصی احمدی نژاد را با توجه به همه 
مواردی که تاکنون در این باره به آن اشاره شد در کنار یکدیگر 
قرار دهیم به وضوح چراغ های لوکوموتیو جریان احمدی نژاد 
را مشاهده خواهیم کرد که با سوت بلند خود قرار است در 
ایستگاه انتخابات توقف کند، اما اینکه آیا مسافران لوکوموتیو 
می توانند در ایستگاه انتخابات مجلس پیاده شوند یا خیر، 
امری است که گذر زمان و خواست ملت مهمترین متر و 

معیار برای آن خواهند بود.

وزیر اطلاعات: 

بازی با آبروی افراد به نام انقلاب ناپسند است 

 گزارشی از فعالیت  رسانه ای احمدی نژاد؛

بررسی نقش انتخاباتی دفتر ولنجک

رییس سازمان حسابرسی: 

تحریم ها بی تاثیر در فساد نبود

سخنگوی کمیسیون تلفیق تشریح کرد: 

شرایط خرید سربازی برای مشمولان غایب 

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
تلفن: 32906160 فکس: 32903209 
www.eimandaily.ir 



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,475,000یک مثقال طلا

1,033,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,120,000سکه بهار آزادی

10,150,000سکه امامی

5,110,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 31,500,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 43,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی: 

افزایش ۵ میلیونی تسهیلات
 بسیاری از مشکلات مسکن مهر را برطرف کرد 

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی گفت: با افزایش سقف تسهیلات فردی پروژه 
مسکن مهر به 30 میلیون تومان بسیاری از مشکلات این پروژه ها برطرف می شود. 
احمد اصغری مهرآبادی اظهار داشت: به منظور بررسی مشکلات و مسائل مسکن مهر 
جلساتی با مدیران راه و شهرسازی برگزار و مقرر شد تا پایان سال 9۴  پروژه مسکن مهر به 
سرانجام برسد و در صورت مشاهده هرگونه مشکل در این زمینه تکمیل پروژه های مربوطه 

به سال 95 موکول می شود.
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه پیگیری مسائل پروژه مسکن مهر بیش از 
15 ماه به طول انجامید، افزود: با توجه به مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار سقف تسهیلات 
فردی از 25 میلیون تومان به ۳0 میلیون تومان افزایش یافت و این افزایش اعتبار بسیاری از 

مشکلات پروژه های مسکن مهر را برطرف می کند.
اصغری مهرآبادی پیرامون اعتبارات مسکن مهر گفت: اعتبارات مسکن مهر از محل آورده 
متقاضیان و تسهیلات بانکی تامین می شود که در مجموع دولت 50درصد هزینه های جاری 
پروژه های مسکن مهر از جمله مالیات، بیمه و دیگر هزینه ها را پرداخت می کند و مابقی 

هزینه ها از سوی متقاضیان پرداخت می شود.

مدیرعامل همراه اول خبر داد؛

راه اندازی نسل ۴ تلفن همراه
 تا پایان سال در شهرهای بزرگ کشور 

مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار با اشاره به اولویت توسعه اینترنت نسل سوم 
گفت: در زمینه نسل چهارم نیز فعال هستیم و تا پایان سال در اکثر شهر های بزرگ 

کشور نسل چهارم را راه اندازی می کنیم. 
وحید صدوقی اظهارداشت: هم اکنون بالغ بر ۶0 درصد گوشی های مشترکین تلفن همراه، 
نسل ۳ را پشتیبانی نمی کند و این آمار برای گوشی های نسل ۴ کمتر از 5 درصد است به 
همین خاطر اولویت اول ما تا کنون توسعه نسل سوم بوده است. وی با بیان اینکه تعداد 
سایت های نسل سوم را در دهه فجر در کشور به ۳ هزار سایت می رسانیم، گفت: در خوزستان 
ظرفیت خیلی خوبی ایجاد کرده ایم و از نظر ترافیک نسل سوم این استان بعد از تهران رتبه 
دوم را دارد. صدوقی ابراز داشت: در دهه فجر امسال در 20 شهر سراسر کشور اینترنت نسل 
سوم برای همراه اول راه اندازی می شود و این توسعه شبکه به مرور و با اولویت نسل سوم 
و بعد از آن نسل چهارم شبکه تلفن همراه ادامه می  یابد تا مشترکین بتوانند به موقع از این 
سرمایه گذاری بهره مند شوند. مدیر عامل شرکت ارتباطات سیار با تاکید بر اینکه بر اساس 
پروانه شرکت، اولویت توسعه شبکه ما با نسل سوم است، گفت: البته در زمینه نسل چهارم 
نیز فعال هستیم و تا پایان سال در اکثر شهر های بزرگ نسل چهارم را نیز راه اندازی می کنیم 
و پوشش آن را کامل می کنیم. وی درباره کاهش قیمت سیم کارت همراه اول، گفت: قیمت 
سیم کارت های ما 5 هزار تومان است که بعد از نخستین شارژ 5 هزار تومان نیز هدیه شارژ 
دریافت می کنند که به عبارتی سیم کارت های همراه اول رایگان محسوب می شود. مدیر 
عامل همراه اول قیمت سیم کارت دائمی را تقریبا 1۶0 هزار تومان اعلام کرد و افزود: در 
زمینه نرخ دیتا در حال حاضر کمترین نرخ را در میان اپراتور ها داریم و نرخ مکالمه نیز در 

کل کشور یکسان شده است.

زور صادرات به مازاد تولید نمی رسد؛

تخم مرغ گرفتار مرغ های پیر 
صادرات  درصدی  افزایش 25  از  گذار  مرغ تخم  سراسری  کانون  کل  دبیر   
تخم مرغ خبر داد و گفت: مازاد تولید سبب شده تغییری در قیمت این کالا ایجاد 

نشود و حداقل 13 میلیون مرغ پیر وجود دارد که باید حذف شود. 
سید فرزاد طلاکش شرایط بازار تخم مرغ را نامطلوب توصیف کرد و اظهار داشت: مازاد 
تخم مرغ آنقدر زیاد است که تغییری در قیمت این کالا ایجاد نمی شود، ضمن اینکه حذف 

نشدن مرغ های پیر نیز به این مازاد محصول کمک کرده است. 
وی با بیان اینکه حداقل 1۳ میلیون مرغ پیر وجود دارد که باید حذف شوند اما در حال 
حاضر تخم می گذارند، افزود: مباحث بوجود آمده در مورد خمیر مرغ یکی از علل عدم حذف 
این مرغ هاست و علاوه بر این وزارت جهاد کشاورزی عزم جدی برای حل مشکلات ایجاد 
شده نداشته است. طلاکش، وضعیت صادرات را مساعد دانست و گفت: صادرات این محصول 
نسبت به سال قبل حداقل 25 درصد رشد داشته است و از ابتدای سال تاکنون بیش از 55 
هزار تن صادرات انجام شده و درصورت ادامه روند فعلی تا پایان سال این میزان به 70 هزار 

تن خواهد رسید. 
وی اضافه کرد: در حال حاضر میانگین قیمت هرکیلوگرم تخم مرغ درب مرغ داری ۳۴50 

تومان و قیمت تمام شده تولید حدود ۴2۳0 تومان است. 

وزارت کار به دنبال اجرای است که در آن کارکنان 
تامین اجتماعی با شناسایی هرگونه سوء استفاده از 
منابع صندوق بیمه بیکاری و تبانی احتمالی، پاداش 

دریافت کنند. 
براساس آخرین آمارهای ارائه شده از سوی مقامات وزارت 
کار، در حال حاضر حدود 200 هزارنفر از مقرری صندوق 
بیمه بیکاری استفاده می کنند. عملکرد این صندوق به نحوی 
است که مشمولان قانون کار بتوانند در زمان بیکاری از آن 

استفاده کنند.
طبق مقررات موجود، تنها افرادی می توانند از مقرری 
این صندوق در یک دوره 6 تا 48 ماهه بهره مند شوند که 
بررسی ها ثابت کند به صورت غیرارادی از کار بیکار شده اند 

و خروج از اشتغال به اراده و خواست خودشان نبوده است.
البته هستند برخی افراد که با تبانی کارفرما، از منابع این 
صندوق استفاده سوء می کنند و در حال حاضر، مکانیزم های 
روشنی برای شناسایی و حذف این افراد از صندوق وجود 
ندارد؛ اما به صورت کلی قالب افرادی که از منابع این صندوق 

استفاده می کنند، بر اساس مقررات است.
200 هزارنفر بیمه بیکاری می گیرند

طی سال های اخیر برخی پیشنهادات در مجلس به منظور 
افزایش تعهدات این صندوق بررسی شده و قرار بوده تا از 
طریق تقویت منابع این صندوق بتوان جوانان جویای کار 
کشور را تا زمان یافتن شغل مورد حمایت مالی اندک قرار 
داد که البته برخی شرایط مانند داشتن گواهینامه مهارت 
فنی و حرفه ای و جستجوی شغل بیش از یکسال نیز برای 

آن پیش بینی شده بود.
به صورت کلی، مسئولان وزارت کار معتقدند منابع موجود 

این صندوق توان پرداخت مقرری بگیران بیمه بیکاری را ندارد 
و لازم است تا این منابع تقویت شود. در عین حال، کارفرمایان 
می گویند سهم پیش بینی شده بنگاه ها برای بهبود منابع 
این صندوق را پرداخت می کنند و این دولت است که باید به 

وظایف مالی خود در قبال این صندوق عمل کند.
ابوالفضل فتح الهی در گفتگو با مهر با بیان اینکه به تازگی 
طرحی در وزارت کار در دست بررسی و تلاش برای تصویب 
به  پاداش  پرداخت  از طریق  بتوان  آن  دارد که طی  قرار 
کارکنان بیمه ها، سوء استفاده کنندگان از بیمه بیکاری را 

شناسایی و مقرری آنها را قطع کرد.
نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 
اظهارداشت: وزارت کار به دنبال استفاده از اینگونه روش ها 
برای شناسایی افرادی است که با داشتن شغل، از مقرری 
بیمه بیکاری نیز استفاده می کنند که البته به صورت کلی 
شناسایی و حذف اینگونه افراد از لیست مقرری بگیران اقدام 

درستی است.
فتح الهی ادامه داد: مشکل کار این است که وزارت کار به 
جای تدوین و طراحی روش های نظارتی و مکانیزمی برای 
شناسایی هرگونه سوء استفاده احتمالی از منابع صندوق 
بیمه بیکاری، به دنبال ایجاد انگیزه و مشغله حاشیه ای برای 

کارکنان تامین اجتماعی است.
ایجاد مشغله حاشیه ای برای کارکنان

این مقام مسئول کارگری کشور افزود: اینگونه اقدامات 
خیلی با فرهنگ کار کشور منطبق نیست به نحوی که عده ای 
به دنبال این باشند که سوء استفاده ها را شناسایی و در قبال 

آن پاداش دریافت کنند
وی خاطرنشان کرد: باید به جای اینگونه برنامه ریزی ها، 

به دنبال ایجاد سیستم های دقیق نظارتی و کنترلی باشیم 
تا اطمینان حاصل شود سوء استفاده از از منابه این صندوق 

ضعیف صورت نخواهد گرفت.
به گفته فتح الهی، تامین اجتماعی در حال حاضر 7 هزار 
میلیاردتومان از دولت طلبکار است و بهتر است برای وصول 
اینگونه  اجرای  به سمت  اینکه  تا  منابع تلاش شود  این 
برنامه های حاشیه ای که تاثیر زیادی نیز در منابع صندوق 

نخواهد داشت، باشیم.
این مقام مسئول کارگری کشور با تاکید دوباره بر اینکه 
برای سوء  ای  تبانی عده  و  استفاده  موافق سوء  کارگران 
استفاده از منابع صندوق بیمه بیکاری نیستند گفت: به 
صورت کلی این صندوق موظف است که برای افرادی که 
به صورت غیرارادی بیکار شده اند، منابعی را در نظر گرفته 
و به صورت مقرری به آنها بپردازد تا بتوانند شغل جدیدی 

را بیابند.
نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 
اظهارداشت: اینکه دولت و وزارت کار به دنبال اجرای برخی 
برنامه ها برای استفاده از منابع این صندوق در زمینه اشتغال 
زایی نیز باشند هم با تکلیف این صندوق منافات دارد چون 
عملکرد صندوق بیمه بیکاری تنها برای حمایت از بیکاران 

غیراردای تدوین شده است.
فتح الهی همچنین این سوال را مطرح کرد که چند درصد 
از 200 هزارنفری که هم اکنون از منابع این صندوق استفاده 
می کنند، ممکن است در حال سوء استفاده باشند که باعث 
نگرانی وزارت کار شده است؟ اگر این درصد نگران کننده 
باشد که باید گفت به شدت در نظارت و کنترل دچار ضعف 

هستیم .

گزارش های میدانی نشان می دهد بازار تبادل آرد دولتی بین برخی نانوایان داغ 
شده است و در این میان، نان به اصطلاح "شبه دولتی" هم پخت می شود اما با قیمت 

آزاد به دست مردم می رسد. 
دولت اعلام کرده بود که با اجرای فاز جدید قانون هدفمندی یارانه گندم، آرد و نان به منظور 
افزایش رقابت و بالا بردن کیفیت نان، آن دسته از نانوایی هایی که متقاضی تامین آرد به صورت  
آزاد هستند و از دولت، آرد دولتی نمی خواهند، می توانند از کارخانجاتی که خود مدنظر دارند، 

آرد را تهیه کرده و نان تولیدی از آن آرد را نیز به قیمت آزاد بفروشند.
در این میان، البته مقامات دولتی عنوان می کنند که تنها 30 درصد از نانوایی های هر شهر، 
پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم دریافت می کنند، اما مابقی آرد یارانه ای دریافت کرده و نان 
یارانه ای یا دولتی هم با نرخ مصوب، تحویل مردم می دهند، این در حالی است که اگرچه دولت 
اعلام کرده بود که نانوایی های آزادپز حتما به نحوی مشخص خواهند شد که مردم بدانند این 
نانوایی ها، نان آزادپز تولید می کنند، اما در این میان، هستند نانوایی هایی هم که در واقع، آزادپز 
نیستند و آرد را یارانه ای دریافت می کنند، اما در این میان نان را به نرخ مصوب به دست مردم 

نمی دهند.
خبرهای رسیده حکایت از آن دارد که آرد یارانه ای هم اکنون میان برخی نانوایان دولتی و 
غیردولتی رد و بدل می شود و هستند نانوایی هایی که آرد را به قیمت دولتی از مراجع ذیربط 
دریافت کرده و در مقابل، نان را به نرخ آزاد می پزند. از سویی هم برخی نانوایی های به اصطلاح 
دولتی هستند که بخشی از سهمیه آرد خود را تحویل نانوایی های آزادپز می دهند تا آنها با 
اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، نان پخته و دست مردم دهند، اما نه نانی 
با نرخ نیمه دولتی، بلکه با نرخ آزاد که برخی فعالان بازار از آن به نان شبه دولتی تعبیر می کنند؛ 

نانی که تنها بخشی از آردش دولتی است، اما قیمتش آزاد است.
این تخلف برخی نانوایان در حالی صورت می گیرد که به نظر می رسد نظارت های دقیقی بر 
نانوایی ها نیست و مسئولان سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هم که باید در 
این نوع موارد، در صحنه بوده و تخلفات را شناسایی کنند، چندان عکس العملی به این ماجراها 
از خود نشان نمی دهند، بنابراین این مردم هستند که نان را که قوت غالب اکثرشان هم هست، 

با قیمتی ناعادلانه دریافت می کنند.
البته پخت نان به صورت آزادپز و غیردولتی، بیشتر در نانوایی های شمال شهر تهران صورت 
می گیرد که شاید دولتمردان تصورشان بر این است که مردم این منطقه، چندان واکنشی به 
تغییرات قیمتی عموما احساس نمی کنند و از اوضاع مالی مناسبی برخوردار هستند که افزایش 
500 تا 1500 تومانی نان، ممکن است برای آنها چندان قابل توجه نباشد اما در همین مناطق، 
هستند افرادی هم که خدمات رسان به این مردم هستند یا بر سر پروژه های ساختمانی این 

مناطق، کار می کنند، اما آنها هم مجبورند به خاطر همین تخلفات، نان را گرانتر بخرند.
در این میان، البته نانوایان حاضر نیستند به صورت شفاف در مورد تبادل آرد میان نانوایان 

دولتی و آزادپز حرف بزنند، اما آنگونه که لابلای حرفهایشان می گویند، تامین آرد دولتی از 
نانوایی هایی که سهمیه دریافت می کنند، چندان کار مشکلی نیست و یک نانوایی آزادپز به 
راحتی می توان با پرداخت اندکی پول به نانوایانی که آرد یارانه ای دریافت می کنند، بخشی 
از آردشان را صاحب شوند اما این تبادل آرد، به اصطلاح زیرمیزی صورت می گیرد و شاید 

مشهود نباشد.
در عین حال، هستند نانوایی هایی هم که در کنار دریافت آرد یارانه ای، اما نان را به قیمت آزاد 
به دست مردم می دهند و مردم هم که به طور مشخص، شاخصه های یک نانوایی آزادپز را به 
لحاظ پخت نان، آرد استفاده شده و یا کیفیت به خوبی نمی دانند، به هر قیمتی که نانوایان عنوان 
می کنند، گردن می نهند و نان را خریداری می کنند، بنابراین به نظر می رسد که باید نظارت 
بیشتری بر روی نانوایی ها صورت گیرد؛ اگرچه نمی توان این موضوع را به همه آنها تعمیم داد.

البته هستند نانوایی های دولتی که بخشی از آرد خود را به پخت کیک و کلوچه های محلی 
اختصاص داده اند تا شاید بتوان از این منظر، بخشی از هزینه های خود را جبران کنند، در حالی 
که دود این رفتار به چشم مصرف کننده می رود و به نظر می رسد که دولت باید نظارت خود 
را در این رابطه بیشتر کند، چراکه آنگونه که مسئولان می گویند، یک واحد پخت نان سنتی، 

اجازه پخت کیک و کلوچه را ندارد.
به هرحال، اگرچه حرکت به سمت بهبود کیفیت نان یکی از خواسته های مردم است، اما 
به هرحال در این شرایط معیشتی مردم، به نظر می رسد که باید توجه بیشتری به پارامترهای 
قیمتی نان هم کرد و اجازه نداد تا از بازار آزادپزی، عده ای سوءاستفاده کرده و نان را گران به 

دست مردم بدهند.

همزمان با تثبیت قیمت گاز مشترکان خانگی با وجود مصوبه چند روز قیمت 
 ،CNG مجلس، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اعمال تغییراتی در عرضه

هرگونه کاهش احتمالی قیمت CNG را رد کرد.
قبوض گاز مشترکان خانگی از ابتدای فروردین ماه سال جاری شامل دو افزایش قیمت و 
هزینه شده است به طوری که در اولین افزایش قیمت، مطابق با مصوبه دولت تدبیر و امید بهای 

هر مترمکعب گاز مشترکان خانگی با 20 درصد افزایش قیمت روبرو شده است.
همچنین از ابتدای سال جاری، هزینه عوارض فروش هر متر مکعب گاز طبیعی به مشترکان 
خانگی از 10 تومان سال گذشته به 13 تومان افزایش یافته است تا عملا متوسط قیمت هر 
مترمکعب فروش گاز مشترکان از 70 تومان فاز اول هدفمندی یارانه ها به حدود 100 تومان 
در فاز دوم هدفمندی یارانه ها افزایش یابد. با گذشت حدود 11 ماه از اعمال تغییرات جدید در 
محاسبه و فروش این حامل انرژی به مشترکان خانگی، مجلس شورای اسلامی هفته جاری 
مصوبه جدید به منظور تغییر در محاسبه عوارض فروش گاز به مردم را به تصویب رساند. 
براساس این مصوبه که از شورای نگهبان برگشت داده شده بود، تا پایان تکالیف تعیین شده 
علاوه بر دریافت نرخ گاز به ازای مصرف هر مترمکعب گاز طبیعی 10 درصد بهای گاز مصرفی 
به استثنای خوراک پتروشیمی ها را به عنوان عوارض از مشترکان دریافت و به حساب خزانه داری 
کل کشور واریز کند. تصویب این لایحه در خانه ملت شائبه افزایش دوباره قیمت گاز مشترکان 
خانگی به ویزه در زمستان سال جاری را قوت بخشیده بود، با این وجود یکی از مسئولان شرکت 
ملی گاز ایران، هر گونه تغییر و یا افزایش دوباره در قیمت و یا ساز و کار محاسبه گاز بهای 
مشترکان مختلف به ویزه خانگی را رد کرد.  با تاکید بر اینکه هیچ گونه مصوبه جدیدی از سوی 
دولت برای تغییر قیمت یا عوارض فروش گاز به وزارت نفت و یا شرکت گاز ابلاغ نشده است، 
اظهار داشت: از این رو محاسبه قیمت گاز مطابق با ابلاغیه دولت در اجرای فاز دوم هدفمندی 

یارانه ها انجام می گیرد.
در همین حال، حمیدرضا عراقی مدیرعامل شرکت ملی گاز دی ماه سال جاری در جمع 

خبرنگاران با اشاره به اختصاص یارانه مصرف گاز به مشترکان خانگی، تجاری و حتی صنایع و 
نیروگاه ها، گفته بود: در شرایط فعلی با وجود افت قیمت جهانی نفت و گاز، بهای گاز در داخل 

کشور حدود یک پنجم قیمت گاز صادراتی ایران به کشورهای همسایه است.
معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه بعید است که کاهش قیمت نفت بر قیمت گاز در داخل 
کشور اثرگذار باشد، اما این امر مستلزم سیاست های دولت است، اظهار کرده بود: اگر قیمت 
گاز در بازار جهانی کاهش یافته است دلیل نمی شود که قیمت گاز در داخل هم ارزان شود 
زیرا هم اکنون گاز را با یارانه به مشترکان داخلی فروخته می شود.  نحوه محاسبه قبوض گاز با 
قیمت های جدید گاز هم به این شکل است که پس از اجرای فاز اول هدفندی یارانه ها، مطابق 
با فرمول قیمت گذاری گاز خانگی 12 ماهه سال به دو بخش هفت ماهه و پنج ماهه پایانی 
سال تقسیم بندی شده است که الگوهای مصرف این حامل انرژی در هر یک از این دو دوره 
زمانی تفاوت هایی با یکدیگر دارند. از این رو همزمان با اجرای قانون هدفمندی یارانه ها محل 
سکونت مشترکان از نظر آب و هوایی به پنج و سپس چهار اقلیم )سرد یک، دو، سه، معتدل و 
گرمسیری( تقسیم بندی شده و 12 دامنه جدید مصرف گاز هم در این بخش مطابق با نوع اقلیم 
تعریف و اعمال شد. با اجرای سیاست شهرستانی - منطقه ای در محاسبه گازبهای مشترکان 
بخش خانگی، متوسط مصرف گاز طبیعی در 363 شهر ایران مطابق با پنج اقلیم آب و هوایی 
تعیین شد که بر این اساس شهرهای سردسیر مجاز به مصرف گاز بیشتری نسبت به شهرهای 
گرمسیری هستند. با توجه به این ساز و کار فروش گاز که در فاز دوم هدفمندی یارانه ها هم 
تغییری در آن اعمال نشده است، مشترکان خانگی تا 18 اردیبهشت ماه بهای گاز خود را مطابق 
با فرمول فصول سرد سال پرداخت می کنند و این قیمت از نیمه اردیبهشت با تغییرات جدیدی 

روبرو خواهند شد.
CNG قصد ارزان شدن ندارد

به گزارش مهر، همزمان با سقوط قیمت جهانی نفت و گاز، احتمال کاهش 10 درصدی 
قیمت CNG قوت گرفته است؛ هر چند مسئولان وزارت نفت تاکنون هیچ گونه واکنشی به 

کاهش احتمالی قیمت  CNG نشان نداده اند. با این وجود در آستانه اسفند ماه و آغاز سفرهای 
پایان سال مردم شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران امروز با انتشار اطلاعیه ای، اعلام 
کرد: به منظور یکسان سازي واحد فروش در جایگاه هاي CNG، از ابتداي اسفند ماه سال 
جاري، واحد فروش در تمامي جایگاه هاي  CNG کشور، کیلوگرم خواهد شد. پیش از این 
واحد فروش در جایگاه هاي  CNG با توجه به نوع تجهیز مورد استفاده بر مبناي یکي از دو 
واحد فروش متر مکعب و یا کیلوگرم بود که تغییر قیمت ظاهري تحویل گاز به مشتریان، در 

برخي موارد با اعتراض  مشتري همراه شده بود.
در این اطلاعیه تاکید شده است: از ابتداي اسفند ماه سال جاري اندازه گیري فروش گاز 
طبیعي فشرده در جایگاه هاي CNG بر حسب کیلوگرم خواهد بود و هیچ تغییري در نرخ 
فروش گاز بها ایجاد نخواهد شد. اداره بازرگاني شرکت ملي پخش فرآورده های نفتی ایران هم 
 CNG تاکید کرده است: از ابتداي سال جاري نرخ فروش گاز طبیعي فشرده در جایگاه هاي

کماکان بر حسب هر کیلو گرم 600 تومان خواهد بود.

200هزار نفر بیمه بیکاری می گیرند؛ 

شناسایی تبانی پاداش دارد!

به  خودرو  واردات  شدن  منحصر  معتقدند  کارشناسان 
نمایندگی های رسمی بیش از آنکه به نفع مصرف کنندگان 
باشد به کام یک خانواده که نمایندگی رسمی بیش از 70 درصد 

خودروهای این بازار را در اختیار دارد، خواهد بود. 
واردات  از  جلوگیری  واردات،  شدن  انحصاری  دلیل  اگرچه 
خودروهای دست دوم به عنوان خودروی نو و همچنین برخورداری 
مصرف کنندگان از خدمات گارانتی و وارانتی عنوان شده است اما 

کارشناسان نظرات متفاوتی در این زمینه دارند. 
کارشناسان از اساتید دانشگاه گرفته تا اعضای شورای رقابت و 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، مخالفت خود را با طرح انحصاری 

شدن واردات خودرو اظهار می کنند. 
منافع مصرف کنندگان در اولویت است یا یک خانواده؟! 

در این زمینه عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی معتقد 
است: انحصارگر تنها منافع خود را دنبال می کند. چگونه می توان انتظار 
داشت یک خانواده که اختیار 70 درصد بازار خودروهای وارداتی را در 
دست گرفته، به فکر 80 میلیون ایرانی بوده و منافع ملی را فدای منافع 
خانواده خود نکند.  امرالله امینی خاطرنشان می کند: انحصاری کردن 
است.  پرده  پشت  رانت خواری های  و  ارتباطات  معلول  بازاری  هر 
انحصاری شدن واردات خودرو نیز مطمئنا باعث ایجاد زمینه برای 
سودجویی تعدادی شرکت خاص خواهد شد.  این استاد دانشگاه البته 
به نکته دیگری نیز اشاره می کند: همواره رانت خواران و صاحبان منافع 
تلاش می کنند با سوءاستفاده از برخی اتفاقات، منافع نامشروع خود را 
تامین کنند. در مورد اخیر و انحصاری شدن واردات خودرو به بهانه 
تامین حقوق مصرف کنندگان نیز، همین اتفاق افتاده است. تاسف بار 
است که موضوع تامین حقوق مصرف کننده دستمایه ای برای تضییع 

همین حقوق و پر کردن جیب برخی افراد قرار می گیرد. 
دلایل انحصار قانع کننده نیست 

در این میان یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است که دلایل 

عنوان شده برای انحصاری شدن بازار خودرو، کافی و قانع کننده 
نیست. فربد زاوه می گوید: وزارت صنعت، معدن و تجارت عنوان کرده 
که برای مقابله با عرضه خودروهای دست دوم به جای خودروی نو، 
واردات را انحصاری کرده است. البته این قانع کننده نیست زیرا تک 
تک خودروهای وارداتی از سوی سه نهاد مختلف گمرک، سازمان 

استاندارد و پلیس راهنمایی و رانندگی چک و ارزیابی می شود. 
وی خاطرنشان می کند که " ادعای واردات خودروهای کارکرده با 
وجود چنین روند نظارتی و منحصر کردن واردات به نمایندگی های به 

اصطلاح رسمی به معنای آن است که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به کارکرد این نهادها اعتماد ندارد و اعتمادش به شرکت های خصوصی 

بیشتر است." 
شورای رقابت وارد می شود 

در این شرایط یک عضو شورای رقابت از ورود این شورا به موضوع 
منحصر شدن واردات خودرو به نمایندگی های رسمی خبر می دهد. 

این عضو شورای رقابت اظهار می کند: طرح جدید باعث ایجاد 
انحصار در واردات خودرو شده و شورای رقابت بر اساس وظیفه ذاتی 

خود به این موضوع ورود می کند تا جلوی انحصار گرفته شود. 
وی با طرح این پرسش که چگونه با تولید انحصاری خودرو مخالفیم، 
اما اجازه می دهیم واردات خودرو انحصاری شود؟ خاطرنشان می کند: 
مصوبه جدید وزارت صنعت و تجارت مبنی بر منحصر شدن واردات 
خودرو به نمایندگی های رسمی زمینه سوء استفاده برخی از افراد را 
فراهم می کند، بنابراین این موضوع در جلسه آینده شورای رقابت 

مطرح خواهد شد. 
گزارش مجلس از فساد در واردات خودرو 

تمام این اتفاقات در حالی است که سال گذشته در چنین روزهایی 
کمیسیون اصل 90 مجلس در گزارشی از فساد گسترده در روند 
واردات خودرو به کشور پرده برداشت.  سال 1391 به دنبال رشد 
شدید نرخ ارز، قیمت خودروهای وارداتی در حد زیادی افزایش یافت. 
این در حالی بود که بسیاری از واردکنندگان در آن زمان از ارز مرجع 
1226 تومانی برای واردات خودرو استفاده کردند اما خودروی وارد 

شده را به نرخ ارز آزاد تا 3500 تومانی به فروش رساندند. 
اگرچه این تخلفات اعتراض بسیاری از کارشناسان را به دنبال داشت 
اما سرانجام اسفند سال گذشته )1392( کمیسیون اصل 90 مجلس 
شورای اسلامی در گزارش خود این تخلفات را تایید و از مفاسد دیگری 
در روند واردات خودرو پرده برداشت. در دو هفته اخیر نیز برخی از 
نمایندگان مجلس مخالفت خود را با انحصاری شدن واردات خودرو 

اعلام کرده اند. 
همه چیز آنجاست ... 

باید دید سرنوشت اجرای طرحی که بیشتر کارشناسان در حوزه های 
مختلف با آن مخالفت کرده اند چه خواهد بود. در این زمینه عضو هیات 
علمی دانشگاه علامه طباطبایی معتقد است که " انحصاری کردن هر 
بازاری معلول ارتباطات و رانت خواری های پشت پرده است." همه چیز 
آنجاست ... جایی که اولویت ها در حفظ منافع ملی و منافع خانوادگی، 

جا به جا می شود. 

نظر کارشناسان درباره انحصاری شدن واردات خودرو؛

منافع مصرف کنندگان در اولویت است یا یک گروه خاص؟! 

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان:

فروش کالا با قیمت های مخدوش یا بالاتر از 
نرخ درج شده تخلف است

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تاکید کرد: فروش 
کالا با قیمت های مخدوش یا بالاتر از قیمت درج شده روی کالاها از سوی 
واحدهای صنفی و فروشگاه های زنجیره ای تخلف است و در صورت وصول 

شکواییه یا بررسی میدانی از سوی بازرسان، برخورد خواهد شد. 
علیرضا رفیعی اظهار کرد: براساس دستورالعمل های صادره و اعلام رسمی دستگاه های 
مرتبط، معمولا کالاهای تاریخ مصرف گذشته از چرخه توزیع حذف می شوند و هر گونه 
افزایش قیمت مشمول موجودی قبلی واحدهای تولیدی، در سطح عرضه نیست. وی 
تاکید کرد: کلیه عوامل توزیع اعم از شرکت های پخش و واحدهای خرده فروش ملزم به 
فروش کالا با مدنظر قرار دادن قیمت های درج شده روی کالا و انطباق آن با تاریخ تولید 
هستند. رفیعی با بیان اینکه مواد غذایی که در واحدهای صنفی عمده فروشی، بنکداری و 
خرده فروشی وجود دارد مورد رصد و پایش سازمان حمایت است، تاکید کرد: کارشناسانی 
در زمینه شناسایی تخلفات مرتبط با نصب برچسب قیمت جدید یا تاریخ مصرف جعلی 

روی بعضی کالاها آموزش دیده اند و کار بازرسی را انجام می دهند.
فروش اجباری نان کنجدی ممنوع است

معاون نظارت بر کالاهای مصرفی و شبکه های توزیعی و اقتصادی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: فروش 
اجباری نان کنجدی ممنوع است اما در صورت وجود سفارش از سوی برخی مشتریان 
به دریافت نان کنجدی و مواردی از این قبیل باید تطابق واقعی با قیمت مورد عرضه 
این محصول براساس ضوابط موجود باشد. وی ادامه داد: به منظور ساماندهی این 
روند، ایجاد وحدت رویه و ممانعت از اجحاف در حق مصر ف کنندگان موضوع در قالب 
دستورالعمل های صادره توسط کارگروه تخصصی ذیربط اعمال می شود. رفیعی در عین 
حال تاکید کرد: اگر تخلفی توسط واحدهای صنفی صورت گیرد قطعا توسط بازرسان 

مربوطه مطابق مقررات با آن ها برخورد می شود.

تخلفات برخی نانوایان همچنان ادامه دارد؛
بازار داغ تبادل آرد بین نانوایان

تغییرات جدید گازی در آستانه نوروز؛
قیمت گاز منازل گران و CNG ارزان نمی شود
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 سرمربی تیم کاراته آذرخودروی قم:
هیچ تیمی را در سوپرلیگ کاراته کشور 

دست کم نمی گیریم
سرمربی تیم کاراته آذرخودروی قم با بیان اینکه نمی توان نتایج و قهرمان 
سوپرلیگ را پیش بینی کرد گفت: هیچ تیمی را در سوپرلیگ کاراته کشور 

دست کم نمی گیریم.
غلامرضا دباغیان اظهار داشت: خوشبختانه امسال کاراته کاهای خوبی را در اختیار 
داریم و به کسب موفقیت و نتیجه ای در خور تیم آذرخودرو بسیار امیدواریم البته 
کارمان سخت و پیچیده است و باید در هر مبارزه با   نهایت تمرکز روی تاتامی برویم.

وی افزود: پیش از این فقط 2 بازی در س��وپرلیگ انجام داده ایم و به همین دلیل 
شناخت چندانی از رقبایمان نداریم. مسابقات این هفته ما به گونه ای است که یک 
مسابقه معوقه با مهیار تهران در پیش داریم و باید ۳ مسابقه هم در چارچوب هفته 

سوم انجام دهیم که کاری دشوار است.
سرمربی تیم کاراته آذرخودروی قم گفت: این هفته ما ۴ بازی مهم برابر تیم های 
آکادمی کمربند س��یاه، دانشگاه آزاد اسلامی، مناطق نفت خیز جنوب و یک دیدار 
معوقه در پیش داریم که قطعا مسابقه با تیم دانشگاه آزاد از اهمین ویژه ای برای ما 

برخوردار است و امیدواریم بتوانیم بر خلاف فصل گذشته پیروز این مسابقه شویم.
دباغیان بیان کرد: وضعیت فنی تیم های حاضر در سوپرلیگ کاراته به شکلی است 
که اختلاف سطح فنی تیم ها کم است و بر همین اساس، هیچ تیمی را در سوپرلیگ 
کاراته کشور دست کم نمی گیریم و زنگ تفریح نمی دانیم و همه تیم ها برای کسب 

نتیجه وارد میدان مبارزه می شوند.
وی عنوان کرد: حضور چند کاراته کای ملی پوش در ترکیب آذرخودرو برگ برنده ای 
برای تیم ماست و امیر مهدی زاده، سعید احمدی، حسین سمندر، سجاد گنج زاده و 
سامان حیدری کاراته کاهای ملی پوش تیم ما هستند البته سامان حیدری به دلیل 

آسیب دیدگی نمی تواند تیم ما را همراهی کند.
س��رمربی تیم کاراته آذرخودروی قم تصریح ک��رد کرد: نمی توان نتایج و قهرمان 
سوپرلیگ را پیش بینی کرد و باید منتظر گذشتن زمان بیشتری از سوپرلیگ باشیم 
اما هدف ما این است که امسال در دومین سال حضور آذرخودرو در سوپرلیگ نایب 

قهرمانی فصل گذشته را به قهرمانی تبدیل کنیم.
دباغیان خاطرنشان کرد در کاتای تیمی تیم کاتای مقدم و در کاتای انفرادی، داود 
شاهچراغی تیم آذر خودرو را همراهی می کنند و در قسمت کاتا هم شرایط خوبی 

داریم و به شخصه به موفقیت این تیم امید زیادی دارم.

لیگ بر تر هندبال؛ صبای قم و هپکوی اراک

 صبا به دنبال خلق شگفتی در اراک
 تیم هندبال صبای قم در هفته نهم لیگ بر تر هندبال کش�ور در حالی به 
میدان می رود که مسابقات لیگ بر تر هندبال بار دیگر از سر گرفته می شود 

و صبا به دنبال خلق شگفتی در اراک است.
 هندبالیس��ت های صبا که امسال برای دومین س��ال متوالی در لیگ بر تر هندبال 
باشگاه های کشور حضور دارند در هفته های آغازین مطابق پیش بینی ها نتیجه گرفتند 
و با ۶ شکست در ۶ بازی نخست و البته استراحت در هفته سوم، نتایج ضعیفی از خود 

بر جای گذاشتند که البته چندان هم دور از انتظار نبود.
پیروزی صبا در هفته هشتم برابر تیم همیاری ارومیه مرهمی بر زخم های بی شمار 
این تیم بود و ش��اگردان امیرحس��ین صفوی را به بقا در لیگ بر تر امیدوار کرد اما 

مشکلات زیر و درشت صبا تمامی ندارد.
صبا که امسال از نظر مالی شرایطی بد تر از سال گذشته را تجربه می کند تیمی را به 
کارزار لیگ بر تر فرستاده که شاید از نظر بومی بودن 100 درصدی تیم، قابل احترام 
باشد اما به دلیل از دست دادن بازیکنان باکیفیتش از یک سو و ناتوانی مالی در جذب 

بازیکنان جدید در سطح لیگ بر تر، باید منتظر روزهای سختی باشد.
شکست در گچساران و تهران در آغاز لیگ

نخستین شکست تیم هندبال صبای قم در گچساران و برابر نفت و گاز این شهر رقم 
خورد تا شاگردان امیرحسین صفوی بر خلاف فصل گذشته که آغاز فصل برای صبا 

شیرین بود، لیگ را با ناکامی آغاز کنند.
در دیدار صبا و نفت و گاز گچساران، تیم میزبان برابر صبای قم با نتیجه ۳۳ بر 25 
به پیروزی رسید در حالی که تیم نفت و گاز در نیمه نخست با نتیجه 1۸ بر 9 پیروز 

شد و در پایان دو نیمه به برتری ۳۳ بر 25 در این بازی دست یافت.
شاگردان امیرحسین صفوی که در نخستین دیدار خود در گچساران برابر نفت و گار 
این شهر مغلوب شده بودند در این مسابقه برای جبران مافات به میدان رفتند اما با 

شکست با حداقل گل مغلوب شدند.
در این بازی تیم صبای قم در پایان با نتیجه ۳۳ بر ۳2 به نیروی زمینی باخت تا برای 
دومین بار متوالی در لیگ بر تر هندبال طعم شکست را بچشد در حالی که صبا فصل 

گذشته موفق به شکست تیم نیروی زمینی شده بود.
صبا در شرایطی برابر نیروی زمینی با اختلاف یک گل بازنده شد که ۳ بازیکن اصلی 

و تاثیر گذار خود را در این مسابقه در اختیار نداشت.
باخت سوم در تهران برابر منیزیم خراسان جنوبی

تیم هندبال صبای قم در هفته چهارم برابر منیزیم فردوس مغلوب شد و سومین 
شکس��ت متوالی را تجربه کرد تا وضعیت این تیم در جدول رده بندی، بحرانی تر از 

قبل شود.
در این مس��ابقه، شاگردان امیرحسین صفوی در تیم هندبال صبا، از     همان ابتدای 
مس��ابقه با اختلاف قابل توجهی از حریف عقب افتادند و تا پایان مسابقه نتوانستند 
اختلاف ایجاد شده را جبران کنند تا نماینده خراسان جنوبی این مسابقه را با اختلاف 

1۳ گل به سود خود خاتمه دهد.
دیدار دو تیم در نیمه نخست با حساب 22 بر 11 به سود منیزیم فردوس به پایان 
رسید و در نیمه دوم نیز شرایط به گونه ای پیش رفت که برتری در     نهایت با نتیجه 

۳7 بر 2۴ به سود منیزیم فردوس رقم خورد.
ادامه ناکامی ها برابر شهرداری تبریز، سپاهان و مس و کسب نخستین برد

شکست برابر شهرداری تبریز ادامه روند ناکامی های صبا بود و نشان داد این تیم برای 
امتیاز گرفتن در مابقات خانگی نیز به اندازه کافی توان ندارد.

در این مسابقه که در سالن 2 هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برگزار 
شد تیم هندبال صبا با وجود اینکه در نیمه نخست نمایش خوبی داشت و برای کسب 

نخستین برد خود مصمم نشان داد اما در     نهایت با 7 امتیاز اختلاف مغلوب شد.
در این بازی تیم هندبال صبای قم در نیمه نخست با شکست امیدوارکننده 1۳ برد 
12 به رختکن رفت اما ش��رایط در نیمه دوم برای این تیم بسیار بد پیش رفت و از 
دست دادن موقعیت های پرشمار و ۳ ضربه پنالتی شرایط را برای پیروزی تبریزی ها 

مهیا کرد.
ش��اگردان امیرحسین صفوی با این باخت، چهارمین شکست خود را در لیگ بر تر 
هندبال کش��ور با نتیجه ۳0 بر 2۳ برابر ش��هرداری تبریز تجربه کردند تا در جمع 

تیم های انتهای جدول لیگ قرار بگیرند.
صبا هفته بعد به اصفهان رفت و برابر س��پاهان قرار گرفت که این مس��ابقه هم با 
شکست دیگری برای صبا همراه شد چنان که در این بازی هم مشکلات تیم هندبال 
صبای قم در استفاده از موقعیت های گلزنی و توانایی مقابله با حریف در دقایق پایانی 
ادامه یافت و هندبالیست های صبا در پایان 27 بر 1۸ مسابقه را به حریف اصفهانی 

واگذار کردند
صبا در ادامه در قم شکست سنگینی برابر مس کرمان تجربه کرد و این، ششمین 
باخت متوالی صبا در لیگ بر تر بود اما این تیم سرانجام رنگ برد را دید و در برابر تیم 

بحران زده تر از خود یعنی همیاری ارومیه در قم به پیروزی رسید.
طباطبایی: هندبالیست های صبا در مضیقه اند

رئی��س هیئت هندبال قم از وضعیت برگزاری لیگ بر تر هندبال گله مند اس��ت و 
وضعیت نابسامان صبا را حاصل بی پولی این تیم می داند.

وی گفت: تیم هندبال صبا مظلوم واقع شده و باشگاه صبا هم علاقه ای به حمایت 
از تیم های کش��تی و هندبال ندارد و به دنبال فعالیت تک رش��ته ای است و با توجه 
به مش��کلات مالی توانایی پشتیبانی از تیم ها را ندارد.رئیس هیئت هندبال قم ابراز 
امیدواری کرد مسئولان قم نسبت به تیم های لیگ برتری دیگاه متفاوتی داشته باشد 
و به تیم های لیگ برتری بیش از گذشته بها داده شود و خاطر نشان کرد: اگر تیمی 
مثل ما در لیگ دسته اول بود، باید ۳00 میلیون تومان هزینه می کرد تا به لیگ بر تر 
برسد.طباطبایی درباره طلب ۸0 درصدی بازیکنان از فصل گذشته و موضع باشگاه 
صبا در این مورد گفت: باش��گاه صبا می گوید پول نداریم؛ در حالی که ورزش��کار در 
مضیقه است و سال گذشته ۶ بازیکن در کلاس لیگ بر تر داشتیم که حاضر نشدند 
قراردادشان را با صبا تمدید کنند و همه به خاطر بدحسابی ما به تیم های دیگر رفتند.

آینده صبا و بقا در لیگ بر تر
مشکل بزرگ تیم هندبال صبای قم در حال حاضر چیزی جز بی پولی و ضعف مالی 
نیست و همین معضل، همین موضوع بر همه امور مرتبط با این تیم اثر گذاشته و 

نتیجه گیری این تیم را تحت تاثیر قرار داده است.
ش��اید تیم های وحدت قم در فوتبال و صبای قم در هندبال را بتوان درمانده ترین 
نمایندگان ورزش قم در سطح کشور از نظر مالی قلمداد کرد و جالب آنکه این دو تیم 

در فرآیند بومی سازی، پیشرو و سردمدار تیم های ورزشی قم هستند.
برای اینکه ببینیم چه آینده ای در انتظار صباست باید صبر کنیم اما صبا تنها می تواند 
امیدوار باشد که سایر تیم های لیگ برتری هندبال از نظر فنی از صبا پایین تر باشند تا 

صبا بتواند همانند فصل گذشته با اما و اگر در لیگ بر تر بماند.
دیدار تیم های هندبال صبای قم و هپکوی اراک از س��اعت 1۶ روز پنج ش��نبه 1۶ 

بهمن در اراک برگزار می شود.

نایب رئیس هیئت دو و میدانی استان قم خبر داد؛

برگزاری رقابت های دو  و  میدانی جام فجر 
ویژه بانوان در قم

نایب رئیس بانوان هیئت دو  و  میدانی اس�تان قم گف�ت: رقابت های دو  و 
 میدانی قهرمانی بانوان ویژه جام فجر در قم برگزار می شود.

راحله سادات واقفی با اشاره به برگزاری مسابقات دو  و میدانی جام فجر در قم، اظهار 
کرد: این دوره از رقابت ها در ادامه برنامه های مهم هیئت به مناس��بت گرامیداشت 

سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران به انجام خواهد رسید.
وی اضافه کرد: هیئت دو  و  میدانی اس��تان قم به عنوان یک فرصت مناسب برای 
استعدادیابی و شناسایی بانوان دو و میدانی کار به پیکارهای دو  و میدانی گرامیداشت 
سالگرد پیروزی انقلاب نگاه می کند که بر این اساس با دعوت از برترین های استان 

برگزار می شود.
نای��ب رئیس هیئت دو  و  میدانی اس��تان ق��م عنوان ک��رد: دو  و  میدانی کاران زن 
شرکت کننده در این مسابقات در پنج ماده این دوره از رقابت ها برای کسب عناوین 
اول تا سوم با یکدیگر به رقابت خواهند پرداخت، ضمن اینکه در پایان مسابقات از 

نفرات برتر تجلیل به عمل خواهد آمد.
وی با اش��اره به مواد رقابتی بین دو و میدانی کاران ش��رکت کننده در این دوره از 
پیکاره��ا، گفت: بانوان دو و میدانی کار حاضر در این رقابت ها برای کس��ب عناوین 
برتر مواد 100 متر، ۸00 متر، 100 متر با مانع، پرش طول و پرتاب  وزنه با یکدیگر 

مسابقه می دهند.
واقفی همچنین با اشاره به اینکه هیئت دو و میدانی استان قم محدودیتی از نظر سن 
برای شرکت کنندگان در نظر نگرفته  است، افزود: به این ترتیب تمام بانوان فعال در 
رشته دو و میدانی در قم مجاز به شرکت در این دوره از مسابقات قهرمانی دو  و  میدانی 

بانوان جام فجر هستند.
وی یادآور شد: هیئت دو و میدانی قم از تمام بانوان دو  و  میدانی کار علاقه مند به 
ش��رکت در این رقابت ها دعوت می کند تا در مسابقات جام فجر حضور پیدا کنند، 
ضمن اینکه هر ورزش��کار می تواند در مواد مختلف این دوره از مس��ابقات به رقابت 

پرداخته و برای کسب عناوین برتر به رقابت بپردازد.
واقفی با اشاره به پیشرفت ها و موفقیت های بانوان دو و میدانی کار قمی در سال های 
اخیر، خاطرنش��ان کرد: در رقابت های لیگ و قهرمانی کش��ور شاهد حضور موفق 
دو و میدانی کاران قمی بود  ه ایم که س��ر آمد آنها کس��ب مقام در رقابت های لیگ و 

همچنین راهیابی بانوی قمی به تیم ملی دو و میدانی داخل سالن کشورمان است.
نایب رئیس هیئت دو  و  میدانی استان قم افزود: به مناسبت دهه مبارک فجر روز 
نوزدهم بهمن ماه از س��اعت 1۶ در ورزشگاه یادگار امام قم رقابت های بخش بانوان 
به انجام می رس��د، ضمن اینکه با حضور مسئولان هیئت دو و میدانی استان قم از 

برترین های این مسابقات تجلیل خواهد شد.
وی در پایان تاکید کرد: در رقابت های دو و میدانی بانوان جام فجر از تمام دانشجویان 
پردیس قم دانشگاه تهران، پیام نور قم، دانش آموزان و دانشجویان دانشگاه قم در مواد 

مختلف دعوت کرده ایم تا رقابت های سطح بالایی را شاهد باشیم.

دبیر هیئت ووشو استان قم خبر داد؛

رقابت ووشوکاران قم برای نایب قهرمانی
 در لیگ برتر بانوان کشور

دبیر هیئت ووش�و اس�تان قم از رویارویی بانوان ووشوکار قم با حریفان 
خود برای کس�ب عنوان نایب قهرمانی رقابت های لیگ برتر ووشو بانوان 

باشگاه های کشور خبر داد.
محمدهادی رشیدی اظهار کرد: مسابقات لیگ برتر ووشو بانوان باشگاه های کشور 
امسال با توجه به حضور بانوان ووشوکار قم به دقت توسط علاقمندان به این رشته 
رصد می شد و خوشبختانه عملکرد تیم اعزامی هیئت ووشو قم در رقابت با حریفان 

مطلوب بود.
وی ادامه داد: این نخستین تجربه حضور بانوان ووشوکار قم در مسابقات لیگ برتر 
باش��گاه های کشور محسوب می شود و نماینده شایسته هیئت ووشو قم اکنون این 
شانس را دارد که با شکست حریفان خود در هفته پایانی حتی به مقام نایب قهرمانی 

دست یابد.
دبیر هیئت ووشو استان قم تاکید کرد: قهرمانی در فصل جاری پیکارهای لیگ برتر 
ووشو بانوان باشگاه های کشور قطعا به تیم دانشگاه آزاد اسلامی تهران خواهد رسید 
زیرا این تیم با فاصله ای زیاد نسبت به تیم های تعقیب کننده خود در صدر جدول 

رده بندی ایستاده است.
وی یادآور ش��د: در رده دوم جدول رده بندی لیگ برتر ووش��و بانوان باش��گاه های 
کشور هم اکنون تیم سون هیل البرز ایستاده است و تیم های هیئت ووشو سیستان 
و بلوچستان و هیئت قم نیز در مکان های سوم و چهارم از مدعیان رسیدن به مقام 

نایب قهرمانی محسوب می شوند.
رشیدی با بیان اینکه مس��ابقات فصل جاری لیگ برتر ووشوی بانوان باشگاه های 
کشور به هفته پایانی خود رسیده است، اضافه کرد: هفته پایانی رقابت های این فصل 
با عنوان جام ستارگان روز پنج شنبه هفته جاری شانزدهم بهمن ماه در تهران برگزار 

خواهد شد.
وی اضافه کرد:  بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون ووشو، مسابقات لیگ 
ووشوی بانوان باشگاه های کشور با برگزاری سه بازی حساس در آکادمی ووشو تهران 
به پایان خواهد رسید در حالی که مسابقات هفته پایانی برای تیم بانوان هیئت ووشو 

قم نیز اهمیت زیادی دارد.
دبیر هیئت ووشو استان قم بیان کرد: در حال حاضر تیم بانوان دانشگاه آزاد اسلامی 
تهران با کسب ۳۶ امتیاز صدرنشین است و تقریبا قهرمانی خود را مسجل کرده است، 
ضمن اینکه تیم سون هیل البرز با ۳0 امتیاز در مکان دوم جدول رده بندی ایستاده 
و تیم های هیئت سیستان بلوچستان و هیئت قم در رده های سوم و چهارم هستند.

وی در ادامه به برنامه مسابقات هفته پایانی لیگ برتر ووشو بانوان باشگاه های کشور 
اش��اره کرد و عنوان کرد: در این هفته تیم بانوان هیئت ووش��و قم ابتدا به مصاف 
تیم بانوان س��ون هیل البرز می رود و در دومین دیدار خود با تیم هیئت سیستان و 
بلوچستان دیدار می کند، ضمن اینکه سون هیل البرز و دانشگاه آزاد اسلامی تهران 

یک مسابقه حساس برگزار خواهند کرد.
رشیدی در پایان اظهار کرد: تیم بانوان هیئت ووشو قم در هفته قبلی این رقابت ها 
با حس��اب 10 بر صفر در دیداری حس��اس مغلوب تیم دانشگاه آزاد اسلامی تهران 
شد ولی در بین برترین های هفته عنوان تیم نمونه اخلاق به تیم بانوان ووشوی قم 

اختصاص یافت.

رئیس هیئت فوتبال استان قم خبر داد؛

دعوت فوتبالیست نخبه قم
 به تیم ملی نونهالان ایران

رئیس هیئت فوتبال استان قم از دعوت یکی از چهره های نخبه و با استعداد 
فوتبال قم به تیم ملی فوتبال رده سنی نونهالان کشورمان خبر داد.

کریم بهرامی اظهار کرد: با تلاش هایی که در مجموعه هیئت فوتبال در حال انجام است 
گام های رو به رشد در مسیر توسعه و البته تحول در فوتبال استان قم برداشته شده و آرام 

آرام به دوران موفق دهه های قبل باز خواهیم گشت.
وی ادامه داد: باشگاه های فعال در فوتبال استان قم با حمایت اداره  کل ورزش و جوانان 
استان ساماندهی و سازماندهی شده اند، مدارس فوتبال به شکلی نوین به امر آموزش این 
رشته ورزشی پرمخاطب می پردازند و کار استعدادیابی به خوبی در فوتبال قم در حال 

انجام است.
رئیس هیئت فوتبال استان قم بیان کرد: یک اتفاق خوب و مثبت دیگر که در فوتبال 
قم رخ داده، حضور مربیان جوان و با دانش در آموزش و پیشرفت این رشته ورزشی است 
و خوشبختانه مربیان با دانشی داریم که به صورت خودکار به دنبال علم روز این رشته 

هستند و برای موفقیت در سطوح بالاتر تلاش می کنند.
وی خاطرنشان کرد: نتیجه تلاش بی وقفه و همچنین برخورداری از دانش روز فوتبال 
موجب شده تا کار آموزش در باشگاه ها و مدار فوتبال قم به خصوص در رده های سنی 
پایه به خوبی انجام بگیرد و نتیجه آن دعوت شدن استعدادهای فوتبال قم به تیم های ملی 
رده های سنی مختلف باشد.بهرامی عنوان کرد: سرمایه گذاری بسیار خوب و قابل توجهی 
بر روی رده های سنی پایه صورت گرفته و ثمره این سرمایه گذاری حضور یک بازیکن 
از فوتبال قم در تیم ملی نوجوانان اعزامی به رقابت های 201۴ فوتبال قهرمانی آسیا و 

همچنین دعوت به تیم های ملی سایر رده های سنی فوتبال کشور است.
وی با اشاره به حضور فوتبالیست نونهال قم در اردوی جدید تیم ملی نونهالان کشورمان 
بیان کرد: فوتبالیست نونهال استان قم از سوی کادر فنی به دور جدید اردو و برنامه های 

آماده سازی تیم ملی فوتبال پسران زیر 1۳ سال کشورمان دعوت شده است.
رئیس هیئت فوتبال اس��تان قم اضافه کرد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده از سوی 
فدراس��یون فوتبال، اردوی تدارکاتی زیر 1۳ س��ال در راس��تای توسعه تیم های پایه و 
تکمیل سیر پیشرفت تکنیک و تاکتیک این رده سنی از امروز تا شانزدهم بهمن ماه در 
تهران برگزار خواهد شد.وی با بیان اینکه میزبان این مرحله از اردوی تیم ملی نونهالان 
کشورمان آکادمی ملی فوتبال در تهران است عنوان کرد: خوشبختانه از استان قم نیز 
صادق محمدزاده یکی از چهره های آینده دار این رشته، در کنار ملی پوشان دعوت شده از 
سایر استان ها زیر نظر کادر فنی تیم ملی فوتبال زیر 1۳ کشورمان تمرینات و برنامه های 

پیش بینی شده در این مرحله از اردوی تیم ملی را انجام خواهد داد.

مصاف صبا مقابل نفت مسجدسلیمان؛

 تارتار در تکاپوی کسب نخستین پیروزی

درخشان: بگویند برو، بدون حرف می روم

تیم های فوتبال صبای قم و نفت مسجد سلیمان یکی 
از دیدارهای هفته نوزدهم لیگ بر تر فوتبال را در حالی 
برگ�زار می کنند که مهدی تارتار در تکاپوی کس�ب 

نخستین پیروزی با صبا است.
ای��ران  فوتب��ال  لی��گ حرف��ه ای  دوره   چهاردهمی��ن 
دیروزچهارش��نبه وارد هفته نوزدهم خود شد اما در یکی از 
بازی های امروز ، صبای قم و نفت مسجد سلیمان مسابقه ای 

حساس را برگزار می کنند.
شرایط جدول به گونه ای است که صبا و نفت مسجد سلیمان 
هر یک انگیزه های خاص خود را دارند و نفت مسجد سلیمان 
با توجه به حضور در رده پانزدهم جدول رده بندی به دنبال 

راهی برای رهایی از سقوط است.
تارتار و سومین حضور روی نیمکت صبا

با وجود اینکه صبا پس از هفته چهارم با افت مواجه ش��د 
اما بازی خوب و تس��اوی ارزشمند این تیم در اصفهان برابر 
س��پاهان و س��پس ۳ پیروزی باارزش برابر سایپا، پیکان و 
گسترش فولاد و در     نهایت تساوی با استقلال، نشان داد صبا 
تیمی قابل احترام و توانمند است که هرگز و برای هیچ تیمی 

حریف آسانی نیست.
گرچه شکست برابر نفت کمی کار آنها را مختل کرد اما صبا 
با پیروزی خارج از خانه برابر فولاد خوزس��تان دست به کار 
بزرگی زد تا نیم فصل را با رتبه ششم به پایان برساند و پس 
از این پیروزی بود که صمد مرفاوی قراردادش را با صبا فسخ 

کرد و راهی پیکان شد.
با وجود جدایی مرفاوی که به باشگاه صبا شوک وارد کرد اما 
بازیکنان معترض این تیم نیز بخشی از مبالغ قرارداد خود را 
دریافت کردند تا مشکلات این تیم کم شود و این روز ها حرف 
اول تمرینات صبا، مش��کلات مالی نیست و شرایط حتی به 

صورت موقت، آرام شده است.
صبا در نیم فصل دوم ابتدا بدون سرمربی در اصفهان به ذوب 
آهن باخت و س��پس با تارتار در 2 بازی خانگی برابر ملوان 
و پدیده مس��اوی کرد تا در نیم فصل دوم هنوز رنگ برد را 

ندیده باشد اما آنها امیدوارند همانند بازی رفت در قم پیروزی 
بی دردرسری را کسب کنند.

با حضور مهدی تارتار به عنوان س��رمربی جدید صبا و جو 
مثبت و امیدوارکننده در تمرینات صبا، به نظر می رسد شرایط 
برای کس��ب ۳ امتیاز دیگر برای صبای قم مهیا است البته 
وضعیت خطرناک نفتی ها سبب شده این تیم در مسابقات 
خود انتحاری بازی کند و این رویکرد ممکن است برای صبا 

دردسرآفرین باشد.
صبا در ترکیب دیدار احتمالا با ترکیبی متفاوت پا به میدان 
می گذارد و باید دید تارتار به بازیکنان تازه وارد خود از جمله 
چاخواشویلی گرجستانی و کوشکی بازی می دهد یا خیر البته 
ایوب کلانتری در این بازی س��ه اخطاره است تا ستاره بازی 

رفت در این مسابقه غیبت داشته باشد.
صبا از 1۸ بازی خود در لیگ بر تر 25 امتیاز کسب کرده و در 
رده هفتم جدول رده بندی لیگ بر تر ایستاده اما نمی خواهد 
پس از یک دوره صعودی و دلچسب، با امتیاز دادن در مسجد 
سلیمان نیم فصل دوم را به شکلی تلخ ادامه دهد و با شکست 

به استقبال بازی با تراکتورسازی برود.
رون��د صع��ودی صبا هم از نظر کیفیت فن��ی و هم از نظر 
انگیزش��ی، شانس خوبی برای کسب یک پیروزی شیرین و 
ادام��ه نتایج خوب اخیر صبا ایجاد می کند و صبا می تواند با 
یک پیروزی دلچسب شرایط مناسبی پیدا کند و رتبه خود 

را در جدول ارتقا دهد.
نفت به دنبال فرار از سقوط

نفت مسجد سلیمان لیگ بر تر را خوب شروع نکرد و نتایج 
قابل توجهی به دس��ت نیاورد و با افت شدیدی روبرو شد و 
نگاهی به آمار این تیم نشان داد این تیم در نیم فصل نخست و 
۳ بازی از نیم فصل دوم از 1۸ بازی خود، 2 پیروزی، 9 تساوی 
و 7 شکس��ت در کارنامه دارد و با آمار 11 گل زده و 2۳ گل 

خورده دومین خط حمله ضعیف لیگ بر تر را دارد.
آنها فصل را خیلی هم بد آغاز نکردند و در 5 هفته نخست 
2 شکست و ۳ تساوی داشتند که نتیجه بدی نبود اما نفت 

مسجد سلیمان در 12 هفته بعد تا پایان هفته هجدهم از ۳9 
امتیاز ممکن فقط 12 امتیاز آن را گرفت تا حالا با 15 امتیاز 

در رده پانزدهم حضور داشته باشد.
نفت با تیم  قعر جدولی ملوان انزلی تنها ۳ امتیاز فاصله دارد 
اما فاصله اش با گسترش فولاد و پیکان 1۶ امتیاز است و این 
بدان معناست که نفت مسجد س��لیمان برای دور شدن از 
رده های پایین جدول باید به فکر به دست آوردن چند نتیجه 

خوب باشد.
پیروزی صبا برابر نفت مس��جد س��لیمان در صورت وقوع، 
می تواند صبا را حداکثر یک رده در جدول رده بندی بالا ببرد 
اما تساوی یا شکست صبا در قم، ممکن است سبب سقوط 
یک یا 2 پله ای صب��ا در جدول با توجه به احتمال پیروزی 

پرسپولیس و ذوب آهن بر حریفان خود شود.
پیروزی نفت مس��جد سلیمان برابر صبای قم نیز می تواند 
خوزس��تانی ها را حداکثر یک یا 2 رده در جدول بالا ببرد اما 
اگر آنها به صبا ببازند به انتهای جدول نزدیک تر می شوند و کار 

برای این تیم گره می خورد.
تارتار: برای کسب پیروزی به مسجد سلیمان می رویم

سرمربی تیم فوتبال صبای قم تاکید می کند تیمش برای 
کسب پیروزی به مسجد سلیمان می رود و مساوی برای صبا 

نتیجه راضی کننده ای نیست.
مهدی تارتار درباره بازی تیمش برابر نفت مسجد سلیمان 
اظهار داشت: با توجه به اینکه تیم نفت مسجد سلیمان در 
زمره تیم های انتهای جدولی ق��رار دارد و به دنبال رهایی از 
خطر سقوط است پیش بینی می کنیم این تیم در بازی برابر 

صبا با تمام وجود به میدان برود.
وی افزود: در بازی برابر پدیده مستحق پیروزی بودیم اما از 
موقعیت هایمان استفاده نکردیم با این حال شرایط تیم بازی 
به بازی و تمرین به تمرین بهتر می شود و مطمئنا در بازی های 

آینده به شرایط ایده آلی که ظرفیت آن را داریم می سریم.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: در مسابقه برابر تیم نفت 
مسجد سلیمان به دنبال کسب نتیجه مساوی نیستیم و یک 
امتیاز برای ما راضی کننده نیست بلکه تنها با هدف کسب برد 

به میدان می رویم اما می دانیم که کارمان سخت است.
تارتار بیان کرد: بازیکنان جدید صبا برای هماهنگ شدن 
با س��ایر نفرات تیم به زمان نیاز دارند البته اردوی کیش در 
این زمینه به ما کمک زیادی کرد اما شرایط مسابقه با اردو و 

تمرین فرق می کند و وضعیت فعلی رضایتبخش است.
ترکیب احتمالی صبا و نفت

ترکیب احتمالی صب��ای قم: مهرداد طهماس��بی، جلال 
علیمحم��دی، پیروز قربان��ی، روزبه چش��می، وحید علی 
آبادی، حسین بادامکی، فرشید باقری، هادی شکوری، جواد 
کاظمیان، حسین کوشکی و محمد امین آرام طبع/ سرمربی: 

مهدی تارتار
ترکیب احتمالی نفت مسجد سلیمان: گئورگی گئورگیف، 
روسلان وزلگینف، حمید بوحمدان، کیومرث چراغی، حمزه 
حدادی، محمود تیغ نورد، میلاد زنیدپور، حس��ین مالکی، 
الکساندر پاشنکو، لوییز کارلوس دوس سانتوز و کیوان امرایی/ 

سرمربی: بهروز مکوندی
دیدار تیم های صبای قم و نفت مس��جد سلیمان در هفته 
نوزدهم لیگ بر تر فوتبال از ساعت 15 و ۳0 دقیقه امروز در 
ورزشگاه شهید بهنام محمدی مسجدسلیمان برگزار می شود.

سرمربی تیم پرسپولیس می گوید برای حضور در این تیم قرارداد میلیاردی نبسته 
است. او همچنین می گوید تا زمانی که در این تیم حضور دارد با تمام وجودش تلاش 

می کند تا با پرسپولیس بهترین نتایج را بگیرد.
حمید درخشان درباره وضعیت این روزها و همین طور حواشی باشگاه پرسپولیس صحبت 

کرد.
در ادامه متن این گفت وگو را می خوانید:

- پس از شکست مقابل ذوب آهن در حال حاضر شرایط پرسپولیس چگونه است؟
الحمدالله تمرینات خوبی را پش��ت سر گذاشته ایم اما متاس��فانه برای دیدار مقابل ملوان 
محرومانی داریم که نمی توانند در کنار ما باشند. امیدوارم که مقابل ملوان بتوانیم بازی خوبی به 

نمایش بگذاریم و فرصت هایمان به گل تبدیل شود.
-چه بازیکنانی را برای دیدار مقابل ملوان در اختیار ندارید؟

محمد نوری، مهدی طارمی را به دلیل محرومیت در اختیار نداریم و پیام صادقیان و رضا 
نورمحمدی نیز با مشکل مصدومیت مواجه هستند. البته حضور پیام صادقیان در دیدار مقابل 

ملوان به طور کامل منتفی است زیرا او باید مصدومیتش کامل برطرف شود.
-چه شناختی از ملوان دارید؟  این تیم در دور رفت پرسپولیس را شکست داده 

است.
شرایط حال ما با زمانی که در بازی رفت مقابل پرسپولیس انجام داد متفاوت است. آن زمان 
مربی دیگری هدایت پرسپولیس را بر عهده داشت و الان من هستم. ملوان تیم با انگیزه ای است 
و می خواهد با شکست پرسپولیس از انتهای جدول فاصله بگیرد. ان شاءالله ما مقاومت آن ها را 

می شکنیم و ۳ امتیاز بازی را می گیریم.
-در مورد جذب بازیکن ازبک توضیح می دهید؟

یک بازیکن ازبک قرار است به جمع ما اضافه شود. او قرار است به تهران بیاید تا در تمرینات 
ما ش��رکت کند و سپس قراردادش امضا شود. البته مذاکره با ضرغام اسماعیل هم کماکان 

ادامه دارد.
-قبول دارید در حال حاضر شرایط نتیجه گیری پرسپولیس خوب نیست؟

من این موضوع را قبول دارم اما در نظر بگیرید وقتی توپی وارد دروازه نمی شود شرایط بد 
می ش��ود و وقتی توپ وارد دروازه می ش��ود همه چیز خوب است. از ابتدای فصل تا به امروز 
با مصدومان و محرومان زیادی مواجه بودیم. برای بازی با ذوب آهن محرومی نداش��تیم اما 
متاسفانه محمد نوری و مهدی طارمی برای دیدار مقابل ملوان محروم هستند. اگر بدشانسی از 
ما دور شود و توپ هایمان به گل تبدیل شود شرایط مساعد خواهد شد. ما فرصت های گلزنی 
زیادی روی دروازه حریفان خلق می کنیم اما توپ هایمان به گل تبدیل نمی شود. مگر یک 
مهاجم چند فرصت گلزنی باید به دست بیاورد تا توپ هایش گل شود؟ اگر بدشانسی دست از 

سر ما بردارد با همین بازیکنان شرایط مان روز به روز بهتر خواهد شد.
- در روزهای گذشته انتقاداتی به بازیکنان جدیدتان مطرح شده است. خیلی ها 
می گویند این بازیکنان در حد و اندازه نام پرسپولیس نیستند. آیا این موضوع را 

قبول دارید؟
ش��رایط بازیکنان ما حتما بهتر خواهد شد. ما به بازیکنی مثل تادئو فشار زیادی آورده ایم. 
زمانی که او به پرس��پولیس آمد با اضافه وزن روبرو بود و ما مجبور بودیم تمرینات س��ختی 
برایش درنظر بگیریم. طبیعی است که در این فشار بدن او از لحاظ قدرت افت می کند. من 
نمی توانم به او یک آمپول تزریق کنم تا بدنش برای بازی آماده شود. برای اینکه بدن به شرایط 
مسابقه برسد نیازمند گذر یک تا دو هفته زمان است. اگر او به شرایط بازی برسد مطمئنا به 
ما کمک خواهد کرد. ش��رایط گابریل هم کاملا خوب اس��ت. او وضعیت بهتری دارد و برای 
تیم ما مثمر ثمر خواهد بود. ان شاءالله با اضافه شدن بازیکن ازبک شرایط ما روز به روز بهتر 
و بهتر می شود. پاسخ من به انتقادات دوستان این است که مگر در دوره سرمربی گری علی 

دایی و حمید استیلی یا کرانچار و همین طور دنیزلی بهترین بازیکنان برای پرسپولیس 
خریداری شدند؟  آن زمان هم بازیکنانی می آمدند که انتقاداتی به آن ها مطرح 

بود. زمانی ما می توانیم نتایج خوبی بگیریم که همه بازیکنان را در اختیار 
داشته باشیم. به طور مثال وقتی که تیم امروز بازی کرد و نتیجه گرفت 
دیگر نباید به ترکیب تیم دست بزنیم اما متاسفانه اینگونه نیست و ما 
مجبور هستیم هر هفته تغییری در ترکیب داشته باشیم. هر هفته با 
بازیکنان محروم و مصدوم زیادی مواجه هستیم. به طور مثال اگر تیم 
بایرن مونیخ را به یک مربی حرفه ای بدهید و هر هفته 5 بازیکنش تغییر 

کند مطمئنا این تیم هم دچار مشکل خواهد شد. متاسفانه در حال 
حاضر در تیم ما ثب��ات لازم وجود ندارد. تیم ما در حال حاضر 

بازی خوبی به نمایش می گذارد و فرصت های گلزنی خوبی 
خلق می کند. اگر فرصت گلزنی خلق نمی کردیم من 

ایرادات تاکتیکی را قبول داش��تم. اما وقتی فرصت 
گلزنی خلق می کنیم و مهاجمان توپ ها را به گل 
تبدیل نمی کنند پس مشکل جای دیگری است. 
این موضوع برای من خیلی س��خت اس��ت. من از 
این موضوع عذاب می کش��م. از نظر من تیم سازی 
۳ مرحل��ه دارد. اول آمادگی جس��مانی و بعد از آن 
تاکتیک اس��ت. و وقتی این دو کامل می شود بخش 
حساس و مهم آن این است که توپ ها به گل تبدیل 
شود و شما نتیجه بگیرید. من فکر می کنم ما در این 
قسمت مشکل داریم. بعضی اوقات بازیکن در شرایط 
روحی مناسبی نیس��ت یا از نظر بدنی در شرایط 
مناسبی نیست. این نوع مشکلات باعث می شود 
توپها به گل تبدیل نشود. ما روی این نقیصه کار 

می کنیم تا مشکلمان را حل کنیم و توپ هایمان به گل تبدیل شود.
-شایعاتی مبنی بر اینکه مبین میردورقی با رابطه و لابی به پرسپولیس آمده مطرح 

شده است. واکنش شما به این شایعات چیست؟
من می خواهم با یک سوال جواب این شایعات را بدهم. آیا تمام بازیکنانی که تا به حال به 
پرسپولیس آمده اند بهترین بازیکنان بوده اند؟ من به خیلی از بازیکنان شانس می دهم تا 
خودشان را نشان دهند. از رده امید و همین طور جوانان بازیکن می آورم و بازی می دهم. باید 
بین بازیکنان رقابت وجود داشته باشد تا هرکسی که تلاش کرد در ترکیب ثابت قرار بگیرد. 
شما به مبین میردورقی اشاره کردید. من می خواهم بروید و ببینید مبلغ قرارداد او چقدر است؟  
آیا بازیکنی است که میلیادری پول گرفته است؟ او به اندازه یک بازیکن امید پول گرفته است. 
این دیگر اینقدر حاشیه سازی ندارد. حالا اینکه بعضی از روزنامه ها مطلب می نویسند دیگر 
نظر شخصی خودشان است. مطالبی عنوان شده بود مبنی بر اینکه این بازیکنان در لیست 
1۸ نفره نبودند و با لابی و رانت آمده اند. من می خواهم بپرسم در بازی مقابل ذوب آهن آیا 
میلاد کمندانی و افشین اسماعیل زاده در لیست 1۸ نفره ما بودند. حال که آن ها در لیست 
1۸ نفره ما نبوده اند پس با لابی به پرسپولیس آمده اند؟ کیفیت بازی مبین میردورقی در حد 
خودش و به عنوان یک بازیکن جوان خوب اس��ت و من او را قبول دارم. او با مربیانی چون 
فرهاد کاظمی و مجید جلالی و چرخابی کار کرده است. آیا مبین میردورقی با لابی به تیم 
این مربیان رفته است؟ درباره مبین میردورقی باید بگویم حرف هایی که برخی دوستان مطرح 

می کنند، سلیقه  ای است.
-تا چه زمانی اجازه می دهید که از شما بابت خریدهایی که انجام دادید انتقاد کنند 

و پاسخی به آن ها ندهید؟
من به همه نظرها احترام می گذارم. همه می توانند نظر بدهند زیرا صحبت کردن آزاد است. 
من نمی توانم به کارشناس یا پیشکسوتی بگویم که چرا درباره این موضوع صحبت کردید. 
من به همه نظرها گوش می دهم و به آن ها احترام می گذارم. مگر الان پیشکوستان صحبت 
نمی کنند؟! هرکدام از آن ها با عناد صحبت می کنند. با این حال من دست آن ها را می بوسم و 
فقط کار خودم را می کنم. آن قدر تلاش می کنم تا زمانی که تیمم برد خود آن ها بفهمند که 
من چه کار کرده ام. من جواب هیچ انتقادی را نمی دهم. فقط به پرسپولیس آمده ام تا به این تیم 
کمک کنم. من جوانی ام را برای پرسپولیس گذاشته ام و در حال حاضر هم اعتبار 50 ساله ام را 
به این تیم آورده ام. آقایان بدانند روزهایی که من برای پرسپولیس بازی کردم حتی یک ریال 
هم دریافت نکرده ام. الان هم قرارداد میلیاردی نبستم. فقط و فقط به عشق پرسپولیس آمده ام 

تا به این تیم کمک کنم.
-در انتهای فصل پرسپولیس چه رتبه ای کسب خواهد کرد؟

من نمی توانم این موضوع را پیش بینی کنم. اگر هفته به هفته بازی ها را با پیروزی پشت سر 
بگذاریم پس قطعا رتبه مان در جدول بهتر خواهد شد. ما تلاش می کنیم تا حداقل سهمیه 

آسیا را بگیریم.
در حال حاضر پرسپولیس با مشکلات مالی هم روبروست. این مشکل چه زمانی 

قرار است حل شود؟
متاسفانه نسلی که الان فوتبال بازی می کند با نسل ما خیلی متفاوت است. زمانی که من 
فوتبال بازی می کردم کسی به دنبال پول نبود. ما به دنبال این بودیم که فوتبال را بازی کنیم 
تا هواداران از آن لذت ببرند اما متاسفانه الان آن قدر مشکلات اقتصادی زیاد شده است که 
مشکلات زیادی برای بازیکن به وجود می آید. در حال حاضر وقتی بازیکن مشکل مالی دارد 
ذهنش درگیر می ش��ود و این موضوع روی روند کاری او تاثیر مستقیم دارد. الان در فوتبال 
حرف��ه ای دنیا پول حرف اول را می زند. این قضیه برای بازیکن آرامش فکری ایجاد می کند. 
بازیکن باید بدون دغدغه و مس��ائل فکری فقط تمرین کند. در مدتی که باشگاه به صورت 
هفتگی حقوق بازیکنان را پرداخت می کرد ما هیچ مشکلی نداشتیم اما از زمانی که برای آقای 
سیاسی مشکل ایجاد شده باشگاه نتوانسته حقوق بازیکنان را پرداخت کند. کادر فنی و تمام 
بازیکنان همه درگیر مسائل مالی هستند. باور کنید قبل از تمرین چند بازیکن پیش من 
می آیند و از مشکلات مالی گلایه می کنند. به نظر شما من باید چه کاری انجام دهم؟ 
البته نباید فراموش کنیم هیات مدیره و همین طور آقای طاهری تلاش 
می کنند تا مشکلات مالی برطرف شود. آن ها به دنبال جذب اسپانسر 
هستند اما دیگر کسی حاضر نیست اسپانسر باشگاه پرسپولیس شود. 
ان شاءالله امیدواریم تلاش های آن ها به نتیجه برسد و مشکلات مالی 
حل ش��ود. من قول می دهم با حل مشکلات مان روند بهتری را 

پیش رو خواهیم داشت.
- در روزهای گذش�ته ش�ایعات زیادی در 
رابطه با اخراج ش�ما مطرح شده است. 
ام�ا این موضوع را خودتان تکذیب 
کرده ای�د. ت�ا چه زمانی پش�ت 
نتایج پرسپولیس می ایستید و 
حاضرید در این تیم کار کنید؟

من ت��ا جایی که ج��ان در بدن 
داش��ته باش��م و م��را بخواهند در 
پرسپولیس کار می کنم. مطمئن باشید 
آن ق��در تلاش خواهم کرد که پرس��پولیس مش��کلاتش 
حل ش��ود. من دل به این نبستم که حتما باید سرمربی 
پرسپولیس باش��م. تا زمانی که از من بخواهند در این 
تی��م می مانم. هر زمانی هم که به من بگویند برو با 
همه خداحافظی می کنم و به راحتی کنار می روم. 
حتی اگر یک ساعت دیگر به من زنگ بزنند و 

بگویند برو مطمئن باشید می روم.



علمی و سلامت

پرهیز از فشارهای عصبی و روحی
 خطر سکته قلبی را 2۵ درصد کاهش می دهد 
بر اساس بررسی ها پرهیز از فشارهای عصبی و روحی، خطر بیماری های قلبی 

و عروقی به ویژه سکته قلبی را حدود 20 تا 25 درصد کاهش می دهد.
رضا  کرمی ابرده متخصص قلب و عروق افزود: نوع زندگی روزانه موجب شده که بروز 
مشکلات روحی و روانی و عصبی در بین مردم بیشتر شود و در نتیجه سکته های قلبی و 

مغزی نیز افزایش یابد.
وی گفت: به طور قطع بهترین راهکار برای کاهش خطر سکته های قلبی، اصلاح عادات 

زندگی به ویژه کاهش فشارهای روحی و روانی است.
کرمی ابرده تاکید کرد: بر اساس بررسی ها پرهیز از فشارهای عصبی و روحی، خطر 
بیماری های قلبی و عروقی به ویژه سکته قلبی را حدود 20 تا 25 درصد کاهش می دهد.

وی با اشاره به راه های دیگر پیشگیری یا کاهش سکته قلبی، یادآور شد:  پرهیز از 
استفاده از دخانیات به ویژه سیگار نیز می تواند خطر سکته قلبی و حتی سکته مغزی را 

20 درصد کاهش دهد.
کرمی ابرده خاطر نشان کرد: چاقی و اضافه وزن و نداشتن تحرک بدنی و ورزش نکردن 
و همچنین بالا رفتن سطح چربی خون  نیز از دیگر عوامل مرتبط با بروز بیماری های قلبی 

و عروقی از جمله سکته قلبی است.

توصیه هایی برای کسانی که ترش می کنند 
از  یکی  به مری  معده  رفلاکس  داخلی گفت:  بیماری های  یک متخصص 
شایع ترین بیماری های داخلی است که به دنبال برگشت ترشحات و محتویات 

معده به مری رخ می دهد. 
سعید قریب افزود: ترش کردن )رفلاکس( معده یکی از بیماری های شایع میان 

مراجعه کنندگان است که از برگشت ترشحات و محتویات معده به مری بوجود می آید. 
این متخصص بیماری های داخلی خاطرنشان کرد: این بیماری به دلیل عدم کفایت 
دریچه تحتانی مری که اجازه برگشت اسید معده به سمت بالا را خواهد داد، ایجاد می شود. 
قریب تصریح کرد: برخی غذاها باعث افزایش اسید معده یا شل کردن عضله دریچه 
تحتانی مری شده و رفلاکس را افزایش می دهد. برخی از این مواد خوارکی قهوه، چای، 
نوشابه های کولا و با کافئین و بدون کافئین، انواع نوشیدنی های گازدار، غذاهای چرب و 

ادویه دار، شکلات، نعناع، مشروبات الکلی و پیاز و گوجه فرنگی است. 
قریب عنوان کرد: استعمال دخانیات می تواند باعث تشدید رفلاکس شود و ترک سیگار 
در درمان این بیماری تاثیر چشمگیری دارد. استرس یکی از عوامل موثر در بروز رفلاکس 
معده است که با کاهش آن علائم این بیماری نیز کاهش پیدا می کند. چاقی نیز یکی دیگر 
از عوامل رفلاکس است که در این حالت فرد با رژیم غذایی مناسب و ورزش و کاهش 
وزن می تواند بروز این بیماری را کم کند.  این متخصص بیماری های داخلی اظهارکرد: با 
رعایت کردن مواردی مانند تغییر در سبک زندگی، کوچک کردن حجم وعده های غذایی 
و افزایش تعداد وعده ها، خودداری از دراز کشیدن و مصرف انواع مایعات دو تا سه ساعت 
بعد از وعده های غذایی و همچنین پرهیز از مصرف مواد غذایی دو تا سه ساعت قبل از 
خواب می توان علائم این بیماری راکاهش یا کنترل کرد.  قریب اضافه کرد: مبتلایان به این 

بیماری می توانند در حالت نیمه نشسته در طول روز استراحت کنند

آنچه درباره سبزیجات زرد و نارنجی نمی دانید
BMI پایین یک عامل خطر جدی برای شکستن استخوان لگن در میان 

مردان میانسال در مقایسه با زنان است.
محققان دانشگاه ملی سنگاپور اعلام نمودند که مصرف کاروتنوئیدها موجب کاهش 
خطر شکستگی استخوان لگن در مردان میانسال کم وزن می شود. مردان کم وزن 
)با شاخص توده بدن یا BMI کمتر از 20( بیشتر در معرض خطر شکستگی استخوان لگن 
قرار دارند. در این مطالعه پژوهشگران ارتباط بین کاروتنوئیدهای آنتی اکسیدان موجود در 
رژیم غذایی و خطر شکستگی لگن را در مقادیر مختلف BMI در ۶۳257 مرد و زن ۴5 
ساله  بررسی کردند.  در این گروه 1۶۳0 مورد شکستگی لگن در فاصله سال های  199۳ 
تا 2010 مشاهده شد. نکته مهم این بود که این مطالعه نشان داد BMI پایین یک عامل 
خطر جدی برای شکستن استخوان لگن در میان مردان میانسال در مقایسه با زنان است. 
همچنین مشخص شد که با افزایش مصرف سبزیجات و کاروتنوئیدها به ویژه بتا کاروتن، 
خطر شکستگی لگن در مردان کاهش می یابد. این اثرحفاظتی در مردان لاغر بیشتر از 

سایر مردان بود. این ارتباط در زنان مورد مطالعه مشاهده نشد.
 کاروتنوئیدها که در میوه و سبزیجات )به ویژه در سبزیجات با رنگدانه زرد و نارنجی( 
یافت می شوند، در بدن به ویتامین A تبدیل می شوند. نتایج این مطالعه برای تدوین 

برنامه های پیشگیری از شکستگی استخوان لگن به ویژه در آسیا حایز اهمیت است.

مصرف بیش از حد سبوس برنج 
این عواقب را به همراه دارد 

مصرف بیش از حد سبوس برنج از جذب آهن و کلسیم در بدن فرد جلوگیری 
می کند.

مسعود  کیمیاگر متخصص تغذیه گفت: سبوس برنج حاوی مقداری ویتامین B است 
که به دلیل وجود  آن این ماده غذایی از بروز خشکی پوست، ریزش مو و افسردگی در 
فرد جلوگیری می کند. وی با اشاره به میزان مصرف سبوس گندم اظهار داشت:  سبوس 
برنج باید به اندازه 1 قاشق استفاده شود و مصرف بیش از حد آ ن از جذب آهن و کلسیم 
جلوگیری می کند. این متخصص تغذیه ادامه داد: مصرف سبوس به  کسانی که می خواهند 
از ریزش مو، افسردگی، خشکی پوست جلوگیری کنند توصیه می شود مگر هر آنکه فرد 
در اثر مصرف این ماده غذایی به گلو درد و دل پیچه مبتلا گردد که در این صورت وی 

سبوس برنج را نمی تواند تحمل کند.

همسالان در این سنین 
کمتر بر کودک تاثیر می گذارند 

تاثیر پذیری کودک در سنین قبل از دبستان نسبت به پس از آن و دوران 
نوجوانی از گروه همسالان کمتر است.

امیر هوشنگ مهریار، روانشناس گفت: پرخاشگری و عصبانیت کودکان تا حدودی در 
رفتار پدر و مادر باز می گردد در صورتیکه وی پدر و مادری عصبی داشته باشند بر نوع 
رفتار آنها اثر بخش خواهد بود.  وی افزود: در صورتیکه افراد دیگری به گونه ای پرخاشگرانه 
با کودک رفتار کنند بر رفتار وی تاثیر می گذارند و او نیز رفتار پرخاشگرانه ای از خود نشان 
می دهد.  این روانشناس با اشاره به تاثیر همسالان در رفتار پرخاشگرانه کودک اظهار 
داشت: گروه همسالان نیز به نوع خود در رفتار پرخاشگرانه کودک تاثیر می گذارند این 

مسئله در دوران قبل از دبستان به اندازه دوران پس از آن و نوجوانی نخواهد بود.
مهریار تصریح کرد: در دوران کودکی رفتار پرخاشگرانه کودک نسبت به دوران نوجوانی 
بیشتر توسط پدر و مادر کنترل می شود و به همین میزان تاثیر پذیری آنها از همسالان 

به مقدار کمتری است.

غذاهایی که از خواب آلودگی
 جلوگیری می کند 

برخی از رژیم های غذایی مانند غذاهای پر حجم سبب ایجاد خواب آلودگی 
در فرد می شود.

تیرنگ نیستانی متخصص تغذیه گفت: استفاده از کافئین برای رسیدن به آرامش به 
معنای خوب بودن این نوشیدنی نیست و همچنین نمی توان این برداشت را کرد که در 
هنگام  خستگی حتما باید یک نوشیدنی را مصرف کرد تا بتوان به خوبی کارها را انجام داد.

وی افزود: برخی از رژیم های غذایی سبب ایجاد خواب آلودگی در فرد می شود، به عنوان 
مثال غذاهای پر حجم که این حالت را در فرد ایجاد می کنند همچنین غذاهایی که چربی 

بسیار بالایی دارد نیز سبب ایجاد خواب آلودگی در فرد می شود.
نیستانی بیان کرد: غذاهایی که قند بالایی در  آن وجود دارند می توانند حالت  خواب 
آلودگی ایجاد کنند و به دلیل همین اضافه وزن ناشی از مصرف مواد غذایی حاوی قند بالا 

خواب آلودگی را در فرد ایجاد می کند.

تمرینات توانبخشی به کمک بیماران 
سکته مغزی می شتابند 

احتمال زمین خوردگی رابطه مستقیمی با کاهش تعادل فرد طی ایستادن 
دارد و تمرینات توانبخشی به منظور افزایش تعادل بیماران گام مهمی در 

جلوگیری از زمین خوردن بیماران سکته مغزی است.
مهسا کاویانی کارشناس ارشد ارتوز و پروتوز افزود: زمین خوردن یکی از شایعترین 
رخدادهای ناگوار در بیماران سکته مغزی است که عوارض ناتوان کننده زمین خوردگی 
در بیماران سکته مغزی رو به افزایش است که همگی این موضوعات بیانگر نیاز بر  فهم 
بهتر فاکتورهای تعیین کننده تعادل و زمین خوردگی در این بیماران به منظور حفظ 
عملکرد بهینه است. وی گفت: بررسی ها نشان داد بیمارانی که احتمال زمین خوردن 
در آن ها بالاتر بود نوسانات مرکز فشار بالاتری را نیز نشان دادند و تمرینات توانبخشی به 
منظور افزایش تعادل بیماران گام مهمی در جلوگیری از وقوع زمین خوردگی در بیماران 

دچار سکته مغزی است.

آیا شیرخشک حساسیت می آورد؟

اگر به هر دلیلی می خواهید فرزندتان را با شیرخشک تغذیه کنید، ممکن 
است پرسش هایی در این زمینه داشته  باشید. در انتخاب شیرخشک مهم ترین 
نکته، کیفیت تغذیه ای، قیمت و حساسیت زا نبودن آن است. شاید فکر کنید 

که مگر شیرخشک مخصوص شیرخواران هم می تواند حساسیت زا باشد؟
پاسخ به این پرسش مثبت است؛ حساسیت به شیرخشک را می توان از روی علائمی 
تشخیص داد و با تعویض نوع شیرخشک  واکنش های حساسیتی را از بین برد. از والدین 
می خواهیم هنگام انتخاب شیرخشک به توصیه هایی که در این مطلب ذکر می شود، 

توجه داشته  باشند.
انواع اصلی شیرخشک

شیرخشک تولید شده از شیر گاو:  بیشتر انواع شیرخشک موجود در بازار از 
شیرگاو تهیه شده اند و اصلی ترین مواد مغذی مورد نیاز کودک را دارند. تولید کنندگان 
ضمن خشک کردن شیر، پروتئین  این شیرها را تغییر می دهند به طوری که دستگاه 
گوارش کودک بتواند آنها را به  راحتی هضم کند. البته برخی کودکان به پروتئین های 
شیرگاو حساسیت نشان می دهند بنابراین به نوع خاصی از شیرخشک مخصوص 

کودکان احتیاج دارند.
شیر خشک تهیه شده از سویا: این نوع شیرخشک برای شیرخوارانی مناسب 
است که به پروتئین های حیوانی حساسیت نشان می دهند. البته اگر شیرخوار به شیرگاو 
یا لاکتوز هم حساسیت دارد می تواند از این نوع شیر تغذیه شود. یادآوری می شود که 
لاکتوز یک نوع قند است که در شیرگاو وجود دارد. با وجود این گاهی می بینیم بعضی 

بچه هایی که به شیرگاو حساسیت دارند به شیر سویا هم آلرژی دارند.
شیر خشک با پروتئین های تجزیه شده: این نوع شیرخشک حاوی پروتئین های 
تجزیه شده است که بسته به نوع آن ممکن است کل یا بخشی از پروتئین شیر تجزیه 
شده باشد. شیرخوارانی که به شیر گاو و شیر سویا واکنش نشان می دهند، بهتر است از 
این نوع شیر تغذیه شوند. این نوع شیر خشک همچنین برای کودکانی که کاملا به انواع 

پروتئین حساسیت دارند هم مناسب است.
شیرخشک خاص: برخی انواع شیرخشک هم برای نوزاد نارس یا شیرخوارانی که 

نیازهای تغذیه ای به خصوصی دارند، تولید می شوند.
تاریخ مصرف شیر خشک مهم است؟

شیرخشک های تاریخ گذشته را نخرید یا اگر در خانه دارید از آنها استفاده نکنید، زیرا 
بعد از گذشت تاریخ درج شده روی بسته کیفیت و ارزش غذایی شیرخشک دستخوش 
تغییر می شود. یادتان باشد که کیفیت بسته شیرخشک هم برای ما مهم است. اگر بسته 
یا قوطی باد کرده، پاره شده یا سوراخ شده یا زنگ زده از خرید آن محصول خودداری 

کنید.
از کجا بفهمیم که فرزندمان به شیرخشک حساسیت دارد؟

تغییرات پوستی: در مدتی که این شیر را به فرزندتان می دهید باید به پوست فرزندتان 
توجه ویژه ای داشته باشید. بسیاری از انواع حساسیت  شیرخوار به شیرخشک به صورت 
خارش، اگزما، خشکی پوست، پوسته پوسته شدن و کهیر خود را نشان می دهد و ممکن 

است قسمتی از پوست یا تمام آن را درگیر کنند.
به شیرخوردن فرزندتان دقت کنید: اگر کودک بعد از خوردن شیر گاز زیادی دفع کند 

احتمال دارد به آن نوع شیرخشک حساسیت داشته باشد.
استفراغ و آب دهان: بچه ها در ماه های ابتدای زندگی دچار ریفلاکس می شوند و 
بارها ممکن است هنگامی که می خواهید گاز معده آنها را خارج کنید روی شانه شما 
شیر بالا بیاورند، این حالت کاملا طبیعی است اما مراقب استفراغ های غیرطبیعی و مکرر 
و همچنین  بیرون ریختن مقدار زیاد بزاق کودک از دهانش باشید زیرا این دو تغییر 

می توانند از نشانه های حساسیت به شیرخشک باشند.
تغییرات ناحیه مقعد: به مقعد فرزندتان توجه کنید، اگر پوست اطراف این ناحیه به 
صورت دایره ای قرمز شده باشد و با کرم های ضدسوختگی ناحیه پوشک بهبود نیابد شاید 

فرزندتان به آن شیرخشک حساسیت داشته باشد.
تغییرات روده ای: توجه به کارکرد روده کودک اهمیت دارد. اگر بعد از مصرف نوع 
به خصوص شیرخشک کارکرد روده فرزندتان تغییر قابل توجهی داشت می توانید احتمال 

دهید فرزندتان به آن نوع شیرخشک حساسیت دارد.
   تغییرات صورت: ببینید زبان، دهان یا صورت فرزندتان باد نکرده باشد. گاهی در 
موارد شدید حساسیت تورم هایی در ناحیه صورت دیده می شود که ممکن است تنفس 

کودک را دشوار کند.
با  را  او  و می خواهید  از شیرخود گرفته اید  را  فرزندتان  اگر  مدفوع غیرعادی: 
شیرخشک تغذیه کنید، ممکن است مدفوع فرزندتان تغییر شکل دهد و بوی متفاوتی 
داشته باشد اما اگر بوی مدفوع متعفن است و مدفوع خیلی سفت یا خیلی شل شده 

ممکن است شیرخشک انتخابی شما برای فرزندتان حساسیت زا باشد.
ناراحتی در هضم غذا: اگر در مدتی که آن نوع شیرخشک را به فرزندتان می دهید 
شیرخوار دچار پریشانی شد، گریه های شدیدکرد ، پیچ و تاب خورد یا دیگر علائم 
ناراحتی را از خود نشان داد و برای این ناراحتی ها علت به خصوصی نیافتید، احتمال دارد 

شیرخشک مصرفی تان برای  کودک حساسیت زا باشد.
افزایش یا کاهش وزن: اگر فرزندتان در طول مصرف نوع به خصوصی از شیرخشک 
اسهال و استفراغ شود ممکن است وزن لازم را نگیرد. بنابراین به وزن فرزندتان هم توجه 

داشته باشید.
تنفس: گرفتگی بینی، آسم، عطسه یا تنگی نفس شیرخوار می تواند در اثر ناراحتی های 
ویروسی یا برخی مشکلات تنفسی ایجاد شود اما اگر تمام این احتمال ها رد شده ممکن 

است ناراحتی تنفسی کودک به دلیل حساسیت او به شیرخشک باشد.
خواب: در مواردی مشکلات خواب کودک از قبیل پریشانی و از خواب پریدن او ممکن 

است ناشی از حساسیتش به شیرخشک باشد.
هشدار

این موارد برای این که والدین مشکل کودک شان را تشخیص داده و درمان کنند، 
کافی نیست. اینها احتمال هایی است که با توجه به وضعیت فرزندتان می توانید در نظر 
بگیرید و هنگام مراجعه به متخصص کودکان آنها را شرح دهید. تشخیص قطعی و درمان 

حساسیت به عهده پزشک متخصص کودکان است.
فرزندم به شیرخشکش حساسیت دارد، چه باید بکنم؟

قبل از این که خودسرانه به داروخانه یا فروشگاه مواد بهداشتی بروید، به متخصص 
کودکان معالج فرزندتان سری بزنید و علائم فرزندتان را برای او شرح دهید. متخصص 
می تواند نوع مناسبی از شیرخشک را به شما پیشنهاد کند تا فرزندتان دوباره دچار 
حساسیت به شیرخشک نشود. یادآوری می شود تغذیه کودک با شیرمادر تا ۶ ماه اول 
زندگی احتمال بروز حساسیت به انواع شیر و به خصوص شیرخشک را کاهش می دهد.

حساسیت به شیر با تحمل ناپذیری لاکتوز چه فرقی دارد؟
اگر کودک به شیر حساسیت داشته باشد سیستم ایمنی بدن او نسبت به پروتئین 
شیرگاو واکنش نشان می دهد. گاهی شیرخوارانی که از شیرمادر تغذیه می شوند هم به 
شیرگاوی که مادرشان مصرف کرده، حساسیت نشان می دهند. در هر صورت اگر کودکی 
به پروتئین های شیر گاو حساسیت داشته باشد و این پروتئین ها به هر طریقی وارد بدن 
او شوند سیستم ایمنی کودک، پروتئین گاو را ماده ای مهاجم تلقی می کند و در برابر آن 

هیستامین و برخی مواد شیمیایی دیگر را ترشح می کند.
 این مواد آزاد شده در کنار هم سبب بروز واکنش های حساسیتی در کودک می شوند 
از جمله : خارش، استفراغ، درد شکمی، کولیک، گریه های پریشان، اسهال، وجود خون 
در مدفوع، کاهش وزن، کهیر، سرفه، عطسه، آبریزش چشم، آبریزش بینی و مشکلات 
تنفسی. در تحمل ناپذیری لاکتوز سیستم ایمنی کودک و پروتئین شیر نقشی ندارند 
بلکه قند شیر) لاکتوز( و سیستم گوارش شیرخوار سبب این واکنش ها می شوند: دفع 

گاز، نفخ، اگزما، پریشانی، کولیک و تغییر ناگهانی وزن.

۵

تاکنون باورها بر این بوده که نباید از روی جلد کتاب در مورد آن قضاوت کرد؛ 
اکنون یک شرکت خلاق هلندی راهی را برای جلوگیری از این کار طراحی کرده که 

طی آن، کتاب در مورد ما قضاوت می کند!
 استودیو طراحی Moore در آمستردام، یک پوشش جلد را طراحی کرده که زمانی که 

کاربر هیچ قضاوتی در مورد کتاب نشان نمی دهد، باز می شود.
این جلد از یک دوربین یکپارچه و سیستم شناسایی چهره برای اسکن صورت کاربر استفاده 

کرده و تنها زمانی باز می شود که حالت صورت وی خنثی باشد.
هرگونه حالت دیگر و حتی نشانه های هیجان زدگی باعث قفل ماندن کتاب می شود.

این کتاب پیش ساخت موسوم به »پوششی که شما را قضاوت می کند« در حال حاضر با کار 
خلاقانه باشگاه مدیران هنر هلند پوشیده شده است.

دوربین در بالای این جلد و روی نمایشگری قرار گرفته که تصویر را در زمان شناسایی 
چهره بازپس می فرستد.

حالت خنثی باعث تحریک ریزکنترلگر آردوینو و در نهایت باز کردن قفل می شود.

کشف مینی مغز در نخاع برای ایجاد تعادل حرکتی

پرورش بافت کاربردی مغز در ساختار سه بعدی
محققان مرکز زیست شناسی رشد ریکن در ژاپن موفق به تحریک سلول های 
بنیادی جنینی انسان برای خودسازماندهی به شکل یک ساختار سه بعدی شبیه 
به مخچه شدند که سرنخ وسوسه انگیزی را در تلاش برای بازخلق ساختارهای 

عصبی در آزمایشگاه نوید می دهد.
یکی از اهداف اولیه تحقیقات سلول بنیادی، توانایی جایگزین کردن بخش های آسیب دیده 
بدن با بافت های پرورش یافته از سلول های متمایز نشده است. برای سیستم عصبی، این 
یک چالش خاص است، زیرا نه تنها نورن های خاص باید تولید شوند، بلکه همچنین باید به 

شیوه های بسیار ویژه نیز به هم مرتبط شوند.
محققان ریکن در پژوهش جدید خود با این چالش مقابله کرده و با اعمال پی درپی 
چندین مولکول علامت دهنده به کشت های سه بعدی سلول های بنیادی انسان توانستند 
سلول ها را به شکل نورون های کاربردی مخچه تبدیل کنند که خود را برای تشکیل طرح 
خلفی/قدامی و ساختار چندلایه موجود در مخچه طبیعی در حال رشد مجددا سازمان دهی 
کند.آنها با گسترش پژوهش های قبلی بر روی موش ها، برای نخستین بار نشان دادند که 
تحت شرایط خاص، کاشت سلول های بنیادی جنینی انسان با فاکتور رشد فیبروبلاست 
FGF2( 2( طی سه هفته منجر به تمایز عصبی خاص ناحیه مغز میانی/پس مغز –محل 
مخچه- شد و پس از پنج هفته، نشانگرهای سلول های نورواپیتلیال صفحه مخچه – بخش 

سیستم عصبی در حال توسعه خاص مخچه - ابراز شدند.
این سلول ها همچنین نشانگرهای زودهنگامی را نمایش دادند که ویژه تولید سلول های 
پورکنژ، سلول های گرانول یا نورون های برآمده عمیق مخچه – همه انواع نورون های موجود 

در مخچه – هستند.
محققان سپس به بررسی نورون های بالغ مخچه پرداختند و دریافتند که سلول های 
درمان شده با FGF2 نشانگرهای سلول پورکنژ را دیرتر بیان کرده و ساختار مشخصه این 

سلول ها را ایجاد کردند.
سوابق الکتروفیزیولوژیک این سلول ها پس از کاشت حدود 15 هفته ای، واکنش های 
مناسبی را به جریان و به مهار گیرنده های مورد نیاز برای سیگنال دهی مخچه طبیعی نشان 

دادند که نشانگر توسعه عملکرد همراه با ساختار است.
برخی سلول های مهندسی شده با FGF2 همچنین نشانگرهایی را برای لب لوزی 
بیان کردند. لب لوزی ساختاری است که سلول های گرانول از آن ساخته شده و مهاجرت 

می کنند و همچنین در هفته هفتم به مهاجرت پیش سازهای گرانول اختصاص دارد.
جایی که این نورون ها شکل گرفته و چگونگی جاگیری آن ها در ارتباط با یکدیگر، در مغز 
در حال رشد اساسی است. در اوایل رشد مخچه، انواع سلول های خاص بطور یکنواخت از 

بالا به پایین توزیع شده و یک تفکیک خلفی-قدامی ایجاد می کنند.

آشکارسازی اسرار سیستم ایمنی پوست

نتایج یک تحقیق: نیمروخورها بخشنده ترند!

تیمی بین المللی از دانشمندان، فرآیند جدیدی را شناسایی کرده اند که از طریق 
آن، سلول های ایمنی پوست به عنوان »کنترل  مرزی« بدن عمل می کنند.

پوست انسان شامل شبکه ای وسیع از سلول های ایمنی است که به عنوان سدی حیاتی 
در مقابل عفونت عمل می کنند، اما زمانی که این سلول های ایمنی، سلول های بدن یا غذاها 
را به عنوان مولفه های خارجی شناسایی می کنند، عوارض جانبی ناخواسته ای مانند التهاب و 

آلرژی  ایجاد می شوند.
یافته های جدید محققان دانشگاه های ملبورن و هاروارد می تواند چگونگی مبارزه بدن با 
عفونت ها، آلر ژی ها و بیماری های خودایمنی را توضیح دهد و پیشرفتی بنیادی در درک 

چگونگی عملکرد سیستم ایمنی پوست به شمار می آید.
مولکول هایی به نام CD1a که روی سلول های ایمنی پوست محور قرار دارند، در این 

واکنش نقش مهمی ایفا می کنند، زیرا به مولکول های لیپید خارجی مشتق شده از باکتری ها و 
همچنین لیپیدهای خود سلول های بدن متصل شده و آنها را آشکارسازی می کنند.

توسط  لیپید  مولکول های  که  می شوند  موجب   CD1a مولکول های  ترتیب  بدین 
لنفوسیت های تی موجود در سیستم ایمنی بدن شناسایی شوند.

گرچه مولکول های CD1a حدود ۳0 سال پیش کشف شده بودند، اما چگونگی تعامل 
سیستم ایمنی با آن ها به صورت معما باقی مانده بود و محققان در این مطالعه موفق به 

شناسایی این تعامل شدند.
مولکول های CD1a مانند کنترل گر مرزی برای بازرسی از مولکول های لیپید عمل 
می کنند؛ آنها همچنین تعیین می کنند که چه ترکیب هایی از آن ها به بدن تعلق دارند و چه 

مولفه هایی خارجی هستند.

در  ماده ای  که  شده اند  مدعی  هلندی  محققان 
تخم مرغ باعث افزایش بخشندگی افراد می شود.

تحقیقات محققان دانشگاه لایدن نشان داده که اسید آمینه 
تریپتوفان در برخی غذاها می تواند رفتار انسان را تغییر دهد.
آزمایشات نشان داد که مصرف میزان کمی از تریپتوفان – 
معادل سه تخم مرغ – باعث شد که داوطلبان دو برابر مبلغ 
بیشتری را به بنیادهای خیریه پرداخت کنند.تخم مرغ و 
غذاهای دیگر مانند ماهی و شیر غنی از تریپتوفان هستند. 
این اسیدآمینه در بدن به ماده شیمیایی سروتونین – مسئول 
حال خوب – تبدیل می شود.همچنین این ترکیب به شکل 
مکمل غذایی TRP در بازار به فروش می رسد.این محققان 
برای نخستین بار به بررسی تاثیرگذاری وجود ترکیباتی در 
غذاهایی مانند ماهی، تخم مرغ، سویا و شیر بر بخشندگی 

افراد پرداختند.در این پژوهش، ۳2 مرد و زن مورد بررسی 
قرار گرفتند که در آن به نیمی از افراد پودری حاوی 0.۸ 
گرم TRP و به سایرین یک پودر دارونما داده شد.محققان 
به هر داوطلب مبلغ 11.25 دلار پول برای شرکت کردن در 
پژوهش دادند و از آن ها پرسیدند که آیا حاضر به بخشیدن 
بخشی از پولشان به خیریه هستند. همچنین چهار جعبه 
برای یونیسف، سازمان عفو بین الملل، صلح سبز و بنیاد 
جهانی حیات وحش روی یک میز قرار داده شد.روانشناسان با 
 TRP شمارش مقادیر اهداشده دریافتند، داوطلبانی که پودر
خورده بودند به طور میانگین 1.15 دلار بخشیده بودند، در 
حالیکه این میزان در گروه دوم نیمی از این مبلغ را اهدا کرده 
بودند.اینکه چطور یک مکمل غذایی می تواند چنین تاثیری 
داشته باشد، هنوز مشخص نیست اما محققان هورمون 

اکسی توسین در این جریان دخیل می دانند.آن ها نزدیکی 
مناطق مغزی مرتبط با سروتونین و اکسی توسین را از عوامل 

احتمالی این اثر می دانند.

نتایج مثبت عملکرد نانوحامل ضدسرطان
 در موش ها

محققان با استفاده از پلی اتیلن گلیکول، نانوحاملی برای رساندن هدفمند دو 
نوع داروی شیمی درمانی به سلول های سرطانی ساختند؛ نتایج آزمایش روی 
موش ها نشان داد که این داروها کاملاً درون تومور جمع شده و به سلول های 

سالم آسیبی نمی رسانند.
پژوهشگران دانشگاه ایالتی نیوجرسی موفق به ساخت ترکیبی برای مبارزه با سرطان 
شدند. این ماده که ساختاری شبیه به گل آفتابگردان دارد، یک نانوحامل دارویی است. 
با تزریق این نانوحامل، میلیون ها عدد از آن ها وارد سلول های سرطانی شده و محتویات 
دارویی خود را رهاسازی می کنند. این روش بسیار دقیق تر از روش های رایج است. با 
این روش می توان مطمئن شد که محتویات دارویی به  صورت کنترل شده وارد سلول 

سرطانی می شوند.
محققان این پروژه می گویند: با استفاده از این نانوحامل می توان دو نوع دارو را حمل 

کرد، به طوری که اثربخشی آن ها افزایش یابد.
 این نانوحامل موجب می شود تا دز مورد نیاز داروی شیمی درمانی کاهش یابد.این 
نانوحامل از جنس پلی اتیلن گلیکول است که داروی شیمی درمانی کاپتوتسین به آن 
متصل می شود. این دارو همانند دانه های انگور روی پلیمر قرار گرفته  است. دومین 
داروی شیمی درمانی، دوکسوروبیسین است که روی سطح پلی اتیلن گلیکول شناور 
است. هر دوی این داروها آبگریز هستند، در حالی که پلی اتیلن گلیکول آب دوست است. 
زمانی که این دارو در معرض آب قرار می گیرد، کشیده شده و سطح تماس آن افزایش 
می یابد؛ درحالی که کاپتوتسین به سمت داخل دارو کشیده می شود و پلی اتیلن گلیکول 

از آن محافظت می کند. 
این تغییر ساختار موجب می شود تا این نانوحامل دارویی ساختاری شبیه به گل 
آفتابگردان داشته باشد.ایده تولید این نانوساختار از تا خوردن پروتئین ها گرفته شده  
است. در طبیعت اسیدهای آمینه می توانند با تغییر ساختار به اشکال مختلفی در آیند. 
این نانوحامل دارویی به محض تزریق به بدن، وارد گردش خون شده و با استفاده 
از جریان خون خود را به سلول های سرطانی می رساند. این سلول ها به قدری تخلخل 
دارند که نانوحامل بتواند وارد آن ها شود. وجود پوسته پلی اتیلن گلیکول موجب می شود 

تا دارو از گزند عوامل خارجی حفظ شود.
افزایش  آن ها  اثربخشی  تا  می شود  موجب  شیمی درمانی  داروی  نوع  دو  وجود 
یابد. محققان این نانوحامل را روی موش ها آزمایش کرده و نشان دادند که داروی 
وارد سلول های سرطانی  به جای تجمع در سلول های سالم، کاملاً  شیمی درمانی 

می شود.

انتقام کتاب ها از خوانندگان ظاهربین!

کتابی که از روی جلد، شما را قضاوت می کند!

شناسایی  به  موفق  آمریکایی  دانشمندان 
که  شده اند  انسان  نخاع  در  پنهان  مینی مغز های 
امکان حفظ تعادل هنگام حرکت در میان جمعیت 
و جلوگیری از سر خوردن در زمان عبور از روی یک 

سطح یخ زده را فراهم می کند.
 حفظ تعادل هنگام حرکت به دلیل وجود مجموعه ای 
از نورون های موجود در نخاع و به صورت ناخودآگاه رخ 
می دهد؛ این نورون ها اطلاعات حسی را یکپارچه کرده و 

سازگاری  لازم را به عضلات اعمال می کنند.
زمانی که فرد می ایستد یا راه می رود، حسگرهای حسی 
موجود بر روی پاشنه پاها، تغییرات ریزی را در فشار و 
حرکت شناسایی می کنند؛ این حسگرها سیگنال هایی را 

به نخاع و سپس به مغز می فرستند.
ظرف هر میلی ثانیه، جریان های چندگانه ای از اطلاعات 
شامل سیگنال های حاصل از »گذرگاه انتقال لمس سبک« 

به سمت مغز جاری می شوند.
داده ها،  این  با  مغز  برخورد  شیوه های  از  یکی 
پیش پردازش کردن آنها در ایستگاه های حسی ثانویه مانند 
چشم یا نخاع است، اما تا پیش از این، شناسایی دقیق 
این نوع نورون ها و چگونگی اتصال آنها به یکدیگر برای 

دانشمندان فرآیندی بی نهایت دشوار بوده است.
محققان مطالعات زیستی موسسه سالک با استفاده از 
شیوه های تصویربرداری برش لبه، فیبرهای عصبی حامل 
پا  از حسگرهای لامسه موجود در  ارسالی  سیگنال های 
و اتصالات شان در نخاع را رهگیری کردند؛ نتایج بدست 
آمده نشان می دهد، این فیبرهای حسی در نخاع به همراه 
 RORI به نورو ن ها موسوم  از  به گروه دیگری  یکدیگر 

متصل می شوند.
نورون های RORI به نوبه خود به نورون هایی در ناحیه 
حرکتی مغز متصل می شوند و این موضوع نشان می دهد، 

پاها عمل  و  بین مغز  اتصالی مهم  به عنوان مولفه  آنها 
می کنند.

زمانی که نورون های RORI موجود در نخاع موش های 
شدند،  غیرفعال  شده(  ژنتیکی  )دستکاری  تراریخته 
قابل توجهی کمتر  تا حد  به حرکت  حساسیت موش ها 

شدند.
همچنین زمانی که دانشمندان موش ها را مجاب کردند 
به مهارت و تلاش  نیاز  باریک و مرتفعی که  روی میله 
بیشتری داشت، حرکت کنند، این حیوانات تلوتلو خوردند. 
محققان معتقدند که نورون های RORI مسئول دستور 

دادن به پا درباره چگونگی حرکت کردن هستند.
بهتری درباره گذرگاه های عصبی  یافته ها دیدگاه  این 
و فرآیندهای موجود در پس کنترل حرکت و همچنین 
چگونگی حس کردن محیط توسط چنین نورون هایی در 

اختیار محققان قرار می دهد.
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علت خون دماغ شدن در زمستان
هوای سرد زمستان موجب خشکی و تحریک پذیری بینی می شوند و 

احتمال خون دماغ شدن را افزایش می دهد. 
دکتر نراقی متخصص گوش و حلق و بینی معتقد است:

»مویرگ های بینی در هوای سرد و خشک زمستان شکننده می شوند و این عارضه 
باعث خونریزی بینی می شود.

این خونریزی موجب التهاب حفره های بینی، عفونت و سردرد ناشی از خونریزی 
می گردد، ولی موجب خفگی نمی شود. 

افرادی که سینوزیت دارند و از ترشحات پشت حلقی مزمن رنج می برند، بهتر است 
در فصل زمستان یک دستمال مرطوب به طور دائم در مقابل بینی خود نگه دارند تا 

از بروز خونریزی بینی جلوگیری گردد.« 
دکتر »جیمز استانکیئویکز« از مرکز درمانی دانشگاه لویولای آمریکا نیز 

می گوید: 
»هوای سرد زمستان موجب خشکی و تحریک پذیری بینی می شود و احتمال 

خون دماغ را افزایش می دهد.
افراد مسن بیشتر از گروه های سنی دیگر در فصل زمستان دچار خونریزی از بینی 
می شوند، زیرا غشای مخاط بینی آنان رطوبت و نرمی کافی را ندارد و هوای خشک، 

موجب نازک شدن رگ های خونی در بینی می شود. 
همچنین زنان مسن و افرادی که از داروهای رقیق کننده خون استفاده می کنند، 

بیشتر در معرض این عارضه قرار دارند. 
علاوه بر این، در دوران پس از قاعدگی نیز به دلیل کاهش سطح استروژن، احتمال 

خونریزی بینی بالاتر می رود.
به افراد توصیه می کنیم هنگام خونریزی بینی نگران و مضطرب نشوند، بلکه تنها 
سر خود را کمی به سمت عقب ببرند و برای مدت پنج دقیقه با انگشتان به سوراخ 

بینی های خود فشار وارد کنند.
استفاده از یخ نیز برای بند آمدن خون دماغ مفید است. سرما موجب انقباض 

رگ های خونی شده و در نتیجه سرعت جریان خون را پایین می آورد. 
هر چند در موارد شدید و در صورتی که خونریزی متوقف نشود، لازم است به 

پزشک مراجعه شود.«
 جلوگیری از خون دماغ بچه ها

- ناخن های بچه را کوتاه نگه دارید تا با دستکاری بینی به آن آسیبی نزند.
-  پزشکان توصیه می کنند با مرطوب نگه داشتن فضای اتاق چند ساعت پیش از 
خوابیدن می توان از خونریزی بینی جلوگیری کرد. اگر منزل شما هوای خشکی دارد، 
اتاق بچه را با دستگاه بخور مرطوب نگه دارید. سعی کنید رطوبت سرد باشد نه داغ. 

دستگاه بخور را دائما تمیز کنید تا قارچ نداشته باشد.
- در ورزش هایی که ممکن است به بینی فرزندتان آسیب وارد شود، تجهیزات 

لازم را به او بپوشانید.
 هنگام خون دماغ شدن بچه ها چه کنیم؟

- آرام باشید و به فرزندتان دلگرمی بدهید.
- بچه را روی صندلی و یا روی پایتان بنشانید و سرش را کمی به جلو خم کنید.

- بخش نرم بینی )پایین قسمت استخوانی بینی( را با انگشتان بگیرید و حدود 
10 دقیقه فشار دهید. اگر زودتر فشار را قطع کنید، دوباره بینی شروع به خونریزی 

می کند.
- نگذارید بچه خیلی به عقب خم شود. این کار باعث می شود که خون به سمت گلو 
برگردد و مزه بدی به دهانش بدهد و منجر به حالت تهوع، سرفه و استفراغ بچه شود.

- بگذارید بعد از خون دماغ، بچه مدتی آرام شود. نگذارید بچه فین کند، یا به 
دماغش دست بزند و یا آن را بمالد.

در موارد زیر به پزشک مراجعه کنید
- بچه دائما خون دماغ می شود.

- کودک چیزی وارد بینی اش کرده باشد.
- از زخم ها و جراحات کوچک بدن کودک، خون زیادی برود و یا قسمت های 

دیگری از بدنش خونریزی کند.
- به تازگی شروع به مصرف داروی جدیدی کرده باشد.

- اگر خونریزی بینی شدید باشد یا همراه با سرگیجه و ضعف باشد.
- خون دماغ در نتیجه سقوط یا ضربه به سر باشد.

- با دو بار فشار ده دقیقه ای، خون دماغ متوقف نشود.



بررسی جایگاه ادبیات انقلاب اسلامی
 در ادبیات معاصر      

انقلاب شکوهمند اسلامی ایران را باید یک انقلاب فرهنگی ریشه دار تلّقی کرد که 
فرهنگ ناب اسلام را جایگزین فرهنگ منحط غرب ساخت . هنر و ادبیّات که بیشترین 
سهم را در معرّفی و تثبیت ارزش ها و پیام انقلاب اسلامی داشته ، پس از انقلاب دچار 
تحولی جدی شده است ؛ آن چنان که نوعی ادبیّات و هنر ویژه که مولود اندیشه های 
حضرت امام خمینی ) ره ( است ، شکل گرفته است . ادبیّات در سال های آغاز انقلاب ، 
به شدت دچار شعار زدگی و انقلابی گری بود و به تدریج با آغاز جنگ تحمیلی ، سبک و 
سیاقی خاص یافت ، به گونه ای که شاعران و نویسندگان انقلاب ، رفته رفته آفرینش نوعی 
خاص از قالب های مختلف ادبی را شروع کردند که از نظر زبان ، فرم و محتوا با آنچه که 
تا به حال خوانده بودیم ، متفاوت بود ، شاعران و نویسندگان انقلاب در هشت سال دفاع 
مقدّس ، مفاهیم و مضامینی چون شهادت ، ایثار ، رشادت و مذهب را از دریچه ای کاملًا 
ویژه نگریستند و آثاری ماندگار خلق کردند که بی تردید بخشی از تاریخ دفاع مقدّس به 
شمار می آید . ادبیّات انقلاب در گونه های مختلف هنر ریشه دوانده و تأثیر بسزایی بر 
آن ها داشته است ؛ به طوری که بسیاری از این آثار هنری از جمله سینمایی ایران در آن 
سوی مرز ها مخاطبانی یافته و منتقدان جهانی را به تحسین وا داشته است که به نوعی 

نشأت گرفته از ادبیّات انقلاب است .
شخصیت و اندیشه ی بی بدیل حضرت امام خمینی ) ره ( و مقاومت بی نظیر ملت 
قهرمان ایران در دفاع مقدّس اصیل ترین عوامل تولد ادبیّات انقلاب به شمار می روند.شمار 
زیاد شاعران و نویسندگان تازه قلم و متعهد به آرمان های مقدّس انقلاب آثاری ماندگار 
در این عرصه آفریده و به انصاف آفرینش هایی را خلق نموده اند ، که نشان گر تحولی در 

ادبیّات است و در آینده ، دارای مکتب و اسلوب ویژه ای خواهد بود .  
منشأ انقلاب اسلامی

همان گونه که انقلاب صدر اسلام انقلابی مذهبی بود ، انقلابی سیاسی ، اجتماعی، 
اقتصادی و حتی ادبی هم بود . قرآن اساساً مبدأ یک ادبیّات جدید شد . این انقلاب فرهنگ 
تازه ای نیز به جهان عرضه کرد و بنیان گذار تمدن جدیدی شد . منشأ انقلاب اسلامی ما 
نیز قرآن کریم است . مردم ما با حماسه ی پر شور و با ایمان و اعتقاد به خود و با همّت و 
درایت امام خمینی ) ره ( توانستند دوباره کرامت های خود را به دست آورند و همین امر 

ضامن پیروزی شان گردید .
اقبال لاهوری شعری دارد راجع به قرآن که در آن دگر شدن راه را به معنی تبدیل به 

موجود دیگری به کار برده است :
نقش قرآن چون که در عالم نشست                نقشه های پاپ و کاهن را شکست
فاش گویم آن چه در دل مضمر است              این کتابی نیست چیز دیگر است 

چون که در جان رفت جان دیگر شود             جان که دیگر شد جهان دیگر شود  
امام راحل به عنوان رهبر و سر مشق و بهترین الگوی انسان اسلام و هدایت گر انسان 
اسلامی ، بر ادبیّات تسلط داشتند و برای نوشتن شعر ، نامه ، مقاله یا هر چیز دیگری 
قلم بر روی کاغذ می گذاشتند و بدون چرک نویس و حتی خط خوردگی تا پایان ادامه 

می دادند . ) آیت الله طاهری ( 
در سال های پیش از انقلاب ، شعر ناب و شعر راستینی که از سر چشمه ی عرفان و 
حکمت بر خیزد وجود نداشت ؛ این تأثیر انقلاب اسلامی بر ادبیّات معاصر است ؛ که از 
الطاف خداوندی و عنایت خاصّ او سر چشمه گرفته است و همه روزه و در طیّ این سی 
سال پس از پیروزی نهضت اسلامی ایران شاهد ظهور شعرا ، نویسندگان ،دانشمندان ، 
ادیبان ، هنرمندان ، هنر دوستان ، کاشفان و مخترعان زیادی هستیم . شاکر و مفتخریم 

که بیش از بیست هزار کشف و اختراع در زمینه های گوناگون داشته ایم .
در تاریخ معاصر در چند قرن اخیر ، غیر از معدودی از تحوّلات عمیق اجتماعی نظیر 
انقلاب کبیر فرانسه ، انقلاب اکتبر و ... چیزی که بشود نام انقلاب بر آن گذاشت واقع 
نشده است . در حالی که انقلاب اسلامی ایران یک انقلاب به تمام معنی واقعی است 
که در واقع اگر قرار باشد نظیری برای آن پیدا کنیم ، شاید بتوانیم انقلاب صدر اسلام را 
مثال بزنیم . اهمّیّت انقلابی این انقلاب ، در تاریخ اصیل تر است . در این انقلاب ، توده 
ی مردم یک سرزمین ، اکثریت افراد یک ملت ، از زن و مرد و پیر و جوان ، با دست 
خالی ، اما با روحیه ای انقلابی و اسلامی علیه یک رژیم قدرتمند قیام کردند و به پیروزی 
رسیدند . از نظر علمای جامعه شناسی ، این مطلب ثابت شده ، همان طور که فرد دارای 
روح است، جامعه هم روح دارد . هر جامعه ای دارای فرهنگی است که آن فرهنگ روح 
جامعه را تشکیل می دهد . اگر کسی در نهضتی بتواند بر روی آن روح انگشت بگذارد و آن 
را زنده کند ، خواهد توانست تمام اندام جامعه را یک جا به حرکت در آورد . رهبر کشور 
ما در مسیر فکری و روحی و نیاز های مردم ایران قرار داشت و عنوان پیشوایی مذهبی 
و اسلامی را داشت . و مردم ایران نیز در عمق روحشان یک نوع آشنایی و انس و الفت با 
اسلام را داشتند و حس می کردند که ندای رهبر کبیر انقلاب ، ندای پیامبر ) ص ( ، ندای 
حضرت علی ) ع ( و یا ندای امام حسین ) ع ( است ؛ رمز موفقیت رهبر هم در این بود 
که مبارزه را در قالب مفاهیم اسلامی به پیش برد و امام از طریق القای این فکر که یک 
مسلمان نباید زیر بار ظلم برود ، نباید تن به اختناق بدهد ، نباید به خود اجازه دهد که 
ذلیل باشد ، مومن نباید زیر دست و فرمانبر کافر باشد مردم را به مبارزه دعوت می کرد . 
این ادبیّات انقلاب ماست ، یعنی جامع تمام مفاهیم و ارزش ها و هدف ها در قالب و شکل 
اسلامی ، و تداوم آن برای همیشه در مسیر عدالت خواهی ، ایثار ، آزادی فکر ، بیان ، قلم ، 

حفظ استقلال سیاسی ، اقتصادی ، فرهنگی ، فکری و استدلال مکتبی .  
به طور کلی می توان نتیجه گرفت که انقلاب شکوهمند اسلامی از قرآن کریم نشأت 
گرفته و ملّت قهرمان ایران با حماسه ی پر شور ، با ایمان و اعتقاد به خود و با همت و 
درایت حضرت امام خمینی ) ره ( توانست کرامت و ارزش خود را به دست بیاورد ؛ و ادبیّات 
معاصر مولود اندیشه های امام ) ره ( و انقلاب اسلامی است و سبک های جدیدی به وجود 
آمده است ، به طوری که شاعران و نویسندگان و هنرمندان انقلاب ، به نوعی آفرینش 
خاص با قالب های مختلف ادبی دست زده اند . این قالب از نظر نوع و زبان و محتوا و 
مضمون با محتوای قبل از انقلاب تفاوت زیادی دارد . این آفرینش ها نشان گر تغییر و 
تحول در ادبیّات معاصر است . انقلاب اسلامی ، انقلابی فرهنگی است و به این دلیل بر 
گستره ی ادبیّات تأثیر گذاشته است . ادبیّات این دوره ، همانند بلوری است که در همه ی 
ذرات وجود ادیبان با ایمان و حق پرست متبلور شده است ، و نویسندگان و شعرا و ادیبان، 
پرچم دار حرکت انقلاب بوده و دست به دست هم دادند ؛ و با پیدایش و روند انقلاب با 
مفاهیمی اصیل بر ادبیّات معاصر تأثیر بسزایی گذاشتند که یکی از دلایل خلق و آفرینش 

آثار آنان پیروزی انقلاب اسلامی ایران عزیز بود .
منابع و مآخذ

1- یاد نامه ی کنگره ی تأثیر امام خمینی و انقلاب اسلامی بر ادبیات معاصر: 
خلاصه مقالات، سخنرانی ها، مصاحبه ی آفرینش های ادبی، موسسه ی تنظیم 

و نشر آثار امام خمینی، واحد ادبیات. ج اول، تابستان79.
2- پیرامون انقلاب اسلامی از دید گاه شهید مطهری: علی تاجدینی. شورای 

هماهنگی تبلیغات اسلامی. ج دوم ، بهمن 1374.
3- ادبیات فارسی3 : تجربی: احمد احمدی، دکتر اسماعیل تاج بخش، دکتر 
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برنامه ریزی و تألیف کتاب های درسی. ج 7. 1384.

گزارش/ صدر الدین فلاح

محیط  به  علاقمندان  و  طبیعت  دوست داران  از  جمعی 
زیست در قم امسال اقدامی تحسین برانگیز و در عین حال 
هشداردهنده انجام دادند و به بهانه روز جهانی تالاب ها، در 

اطراف تالاب حوض سلطان قم زنجیره انسانی تشکیل دادند.
این کار علاقمندان به تالاب ها و حراست از زیست بوم های طبیعی، 
هرچند اقدامی ابتکاری محسوب نمی شود و در گذشته و دیگر نقاط 
کشور و در مورد موضوعات گوناگون، حلقه های انسانی تشکیل شده است 
اما به دلیل شرایط ویژه قم از نظر آب و هوایی و اینکه خشکسالی های 
چند ساله اخیر، سبب از بین رفتن پوشش گیاهی در برخی مناطق شده 
و عوامل انسانی هم موجب تخریب بعضی زیستگاه ها شده اند، تصمیمی 
به موقع و هشدار دهنده به شمار می رود چه اینکه با وجود کم آبی و 
مشکلات ناشی از آن، هنوز بسیاری از مردم به این مقوله توجه کافی 
ندارند و علاوه بر این در حفاظت از میراث طبیعی محیط زیست، نه 
تنها تلاشی نمی کنند بلکه در راستای تخریب آن نیز کارهایی نه شاید از 
روی قصد و غرض، اما به دلیل ناآگاهی و کم اطلاعی از شرایط موجود 

انجام می دهند.
در مورد این اقدام جالب و در عین حال تاثیرگذار با محمود علی رکنی، 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم به گفت وگو نشستیم؛ وی در 
این زمینه گفت: »نزولات آسمانی طی سال های اخیر در قم کاهش 
محسوسی داشته و آثار شدید آن را در قطع حقابه های زیست محیطی 
رودخانه ها و تالاب ها قم مشاهده می کنیم؛ خشکیدن تدریجی تالاب ها 
و به وجود آمدن نمک زارهای وسیع، تنها بخشی از خساراتی است که 
به واسطه این کم آبی ها متحمل خواهیم شد و آثار آن هم مشهود است. 
حقیقت آن است که این امر آسیبی جدی به محیط زیست محسوب 
شده و در ادامه، افزایش میزان ریزگردها و غبار در فضای شهر قم را هم 
در پی خواهد داشت که موجب می شوند سلامتی مردم به خطر بیفتد و 

هوایی نامطلوب برای تنفس داشته باشیم«.
از رکنی در مورد عوامل و راهکارهای جلوگیری از بروز چنین خطراتی 
هم پرسیدیم و او در جواب عنوان کرد: »همکاری و مشارکت همگانی که 
برخاسته از تعهد و دلسوزی نسبت به محیطی که در آن زندگی می کنیم 
باشد، مهمترین نیاز محیط زیست است؛ به عبارتی احیای زیست بوم های 
موجود در استان و تلاش برای تامین حقابه های زیست محیطی با 
همکاری نهادهای مسئول مهمترین کاری است که باید انجام شود که 
در این بین، مدیریت و برنامه ریزی از سوی مسئولان و صرفه جویی و نگاه 
آینده نگرانه از سوی مردم دو بال موفقیت برای اجرای طرح های زیست 

محیطی به شمار می روند«.
واسطه  به  است  چندی  موجود،  آمارهای  اساس  بر  البته 
شده،  اندیشیده  که  مناسبی  تدابیر  و  صحیح  تصمیم گیری های 
برنامه ریزی های موثر و وسیعی در راستای حفاظت از محیط زیست قم 
صورت گرفته و وضعیت قم از این نظر بهتر شده است هرچند به منظور 
تحقق اهداف پیش بینی شده، نیازمند حفاظت اصولی و هوشمندانه از 
محیط زیست هستیم که علم و فناوری روز، ابزار کار این مهم محسوب 

می شوند.
در حال حاضر آنچه برای حراست از میراث زیست محیطی قم، بیشتر 
و مهمتر از همه چیز است، بهره مندی از علم و دانش و فعالیت های 
پژوهشی و کارشناسانه بوده و هرچند محدودیت هایی از نظر منابع مالی 
و انسانی در ادارات ذیربط وجود دارد ولی مدیریت صحیح و جهادی 
می تواند بار دیگر تاثیر خود را بر موفقیت در امور بگذارد و نشان دهد 

خواستن، توانستن است.
وقتی طبیعت در مقابل تخریب های انسانی کم می آورد

»طاهر مقدس پور« یکی از شهروندان قمی است که دغدغه های 
زیست محیطی هم دارد و برای آینده قم از این منظر نگران است؛ 
وی درباره وضعیت کنونی قم از نظر محیط زیست و نقش مردم برای 
حراست از مواهبی که هم اکنون در اختیارمان هستند اما رو به نابودی 
می روند می گوید: »روزگاری انسان ها گمان می کردند طبیعت آنقدر قوی 
است که هر چقدر تخریب شود می تواند به سرعت خود را بازسازی کند 
و شاید این تصور آن زمان که صنایع پیشرفت چندانی نکرده بودند 
درست بود ولی وقتی به ازای هر دو یا سه نفر، یک اتومبیل در شهرمان 
تردد می کند، دودش به یقین به چشم کسی نخواهد رفت جز خودمان؛ 
می خواهم بگویم اگر یک ماشین به قم اضافه شود، به معنای کمبود 
هوا برای نفس کشیدن چند نفر از ما خواهد بود. حال موارد دیگر از 
قبیل هدر رفت آب، استفاده بیشتر از ملزومات غیر ضروری که حاصل 
نابودی محیط زیست از جمله درختان هستند و مواردی از این دست 

را حساب کنیم، می بینیم طبیعت در مقابل انسان کم آورده و شتاب 
آلودگی و تخریب محیط زیست بیشتر از قدرت زایندگی و بازسازی 

طبیعت است«.
شاید در ابتدای امر، تخریب محیط زیست از هر نظر به نفع انسان امروز 
باشد چه اینکه تا می تواند از منابع موجود بهره می برد و چند صباحی به 
خوبی زندگی می کند و بی توجه به سهم آیندگان از این منابع، تنها به 
منافع شخص یا اجتماع حال حاضر خود بیندیشد اما به یقین نسل فردا 

سئوالاتی جدی از پدران و مادران خود در این زمینه خواهند داشت.
بر همین اساس به سراغ دانش آموزانی رفتیم که نقش چندانی در 
تخریب محیط زیست ندارند یا اگر دارند به دلیل زندگی هایی است که بر 
آنها تحمیل شده و هنوز خودشان تصمیم نگرفته اند که چگونه از مواهب 

طبیعی استفاده کنند.
علامت سئوال های زیست محیطی پیش روی نسل فردا

»صادق شهریاری« دانش آموز دوره اول دبیرستان است که از محیط 
زیست فقط آنچه را در کتاب های درسی خوانده یا چند مستند تلویزیون، 
در دایره اطلاعات خود دارد؛ وی می گوید: »اینکه می گویید ما هم سهمی 
از آینده داریم را قبلا شنیده  بودم ولی در مورد همه ابعاد آن فکر نکرده ام؛ 
اینکه درختان برای من و هم نسلان من هم هستند، هوای پاک حق 
ماست و از این دست مسائل، واقعا فکرم را مشغول می کند و اینکه حالا 
می فهمم چرا برای برخی آنقدر مهم است که بخشی از جنگل های فلان 
منطقه دنیا در آتش سوخته و حال اینها برای اعتراض به آن، در مقابل 

سازمان های بین المللی تجمع می کنند و اخبار هم آنها را نشان می دهد. 
اگر واقعا این حقی است که برای ما گذاشته شده، نباید بزرگسالان 
امروز همه آن را هدر بدهند یا به نفع خودشان مصرف کنند، دریاچه ها، 
تالاب ها، درختان، رودخانه ها، دریاها، جنگل ها و حتی کویرها حتما با 
هدفی آفریده شده اند و خداوند هم کار بیهوده نکرده که آنها را خلق 
کرده بنابراین اگر هر یک از آنها کم شوند یا آسیب ببینند حتما بخشی 

از زندگی انسان در حال و آینده هم مختل می شود«.
این علامت سئوال هایی که در ذهن کودکان و نوجوانان امروز ایجاد 
شده باید با پاسخی منطقی روبه رو شوند؛ رکنی، مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان قم در این خصوص گفت: »چالش های زیست محیطی در 
قم فراوان هستند که یکی از آنها وجود ریزگردهاست که دلیل آن را هم 
می توان در عدم تامین حقابه های زیست محیطی تالاب ها و رودخانه ها 
و خشکسالی های اخیر جستجو کرد؛ بر اساس بررسی ها و آمایش های 
صورت گرفته، کانون های اصلی گرد و غبار بیشتر در اطراف شهر قم و 
دشت های شمال و شرق استان قرار دارند که به طور مستقیم روی 
آب و هوای قم تاثیر می گذارند به همین دلیل باید نسبت به تامین 
حقابه ها اقدامی جدی کرد تا بیش از این شاهد گسترش کانون های 

منشأ ریزگردها نباشیم«.
احیای وضعیت مطلوب گذشته قم از نظر زیست محیطی

محیط زیست اما محدود به پوشش گیاهی و تالاب ها نمی شود؛ اگر 
هر یک از اجزای زیست بوم ها حذف یا با مشکلی مواجه شوند، بر زندگی 
آدمی تاثیر مستقیم یا غیر مستقیم می گذارند. یکی از این اجزا، گونه های 

جانوری موجود در زیستگاه های طبیعی هستند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم این موضوع را هم مورد 
اشاره قرار داد و گفت: »مدیریت تنوع زیستی که شامل گونه های 
جانوری و گیاهی می شود از اهمیت ویژه ای برخوردار است زیرا ذخایر 
ژنتیکی منطقه را دچار تغییر می کنند بنابراین حراست و حفاظت از 
حریم طبیعت و جانوران باید جزو برنامه های زیست محیطی قرار گیرد؛ 
در گذشته نه چندان دور، شاهد غنای زیست بوم ها و تنوع گیاهی و 
جانوری در استان قم بودیم ولی بی توجهی در حراست از زیستگاه ها 
موجب شد آن وضعیت با آسیبی جدی روبه رو شود ولی اگر مدیریت 
صحیحی داشته باشیم و در عین حال، حمایت و همکاری از سوی 
همه دستگاه های مسئول تقویت شود، احیای آن شرایط دور از دسترس 
نخواهد بود. البته مشارکت مردمی در این زمینه بسیار حائز اهمیت 
است و رسانه ها هم باید اطلاع رسانی کافی را داشته باشند تا در نهایت 
به نظامی جامع در امر حفاظت از محیط زیست دست پیدا کنیم و 

آیندگان، جور بی مسئولیتی و کم توجهی ما را نکشند«.
آنچه در قم در حال رخ دادن است اینکه منشأ و کانون ریزگردها 
گسترش یافته و برخی گونه های جانوری و گیاهی نیز در خطر قرار 
گرفته اند، توقعاتی که نسل فردا از ما دارد و توصیه هایی که مسئولان 
امر دارند در کنار تاکیدات مراجع تقلید و بزرگان دینی، مبنی بر وجوب 
حفاظت از محیطی که در آن زندگی می کنیم، مسیری روشن را پیش 
روی ما گذاشته است، حال باید دید تا چه اندازه به این مهم پایبند بوده 

و وظیفه  خود را در قبال طبیعت انجام می دهیم.

هیچ پدر و مادری خود به خود و به تنهایی نمی توانند 
موفق شوند و نوجوان خود را آن طور که هست، بشناسند و 
با او رابطه ای درست برقرار نمایند، مگر این که دانایی های 
لازم و مورد نیاز را کسب نمایند. کسب دانش به همراه تغییر 
نگرش مثبت و سپس تغییر رفتار در جهت مطلوب، از اهداف 

آموزشی والدین است.
آن دسته از والدینی که فرزند نوجوان در دوره ی متوسطه دارند، با 
مسائل و مشکلات گوناگ�ونی روبرو می شوند که بخش اعظم آن، به 
ع�دم برق�راری ارتباط مطلوب انسانی با نوج�وان برمی گردد. زیرا فرد 
نوجوان در مرحله ی خاصی از رشد به سر می برد و باید با شناخت و 
آگاهی لازم با او برخورد کرد. پژوهش های متعددی نشان می دهد 
که هر قدر والدین داناتر و آگاه تر باشند، کمتر با مشکلات مواجه 
می شوند. از سوی دیگر، خانواده هایی که نسبت به نقش ها، وظایف 
و مسئولیت های خود آگاهی بیشتری دارند، بهتر می توانند با فرزند 
خودرابطه برقرار کرده ونوجوان خود رادراین دوره ی حساس وپرانرژی، 

به طریق مطلوبی هدایت نمایند.
اگر به به سلامتی، رشد و شکوفایی همه جانبه ی افراد جامعه 
می اندیشیم، باید به سلامتی و نیز سالم سازی خانواده ها اهمیت 
دهیم. ف�رد در دوره ی ن�وج�وانی به ارزیابی و بازنگری روابط خود با 
والدین می پردازد؛ ممکن است در نتیجه ی ارزیابی، که زمانی قهرمان 
محسوب می شده اند، درحال حاضر منفی و نامطلوب باشد؛ زیرا 
گاهی وال�دین خود را با دیگران مقایس�ه کرده و به برخی ضعف ها و 
کاستی های م�وج�ود پی می برد که سبب ناامنی و خشم نوجوان شده 
و در نتیجه به پدر و مادر خود پرخاش کرده و عقاید و سبک زندگی 
آنه�ا را رد می کند. در چنین شرایطی، نوجوان نیز نیاز به آموزش دارد 
تا بداند که راه برقراری رابطه با والدین چگونه است و آگاهی های لازم 
در مورد پذیرش واقعیت ها، ویژگی های فرهنگی و شرایط اقتصادی، 
اجتماعی و خانوادگی را کسب نموده و در هرحال بداند که بهترین، 
امین ترین و قابل اعتمادترین کسانی که می توانند به او کمک کرده و 

مشاور او باشد، پدر و مادرش هستند.
 رفتارهایی که باید اصلاح شود: تاکید بر دو نکته ضروری است 
اول آن که بسیاری از این تغییرات بخشی از تحول طبیعی انسان برای 

انتقال از دوران کودکی به دوران نوجوانی است و بخش دیگری از آن 
نیز به علت رشد توانایی ها در نوجوان است. با این حال، پژوهش های 
زیادی نیز تاکید دارند که رفتارهای افراطی یا بحران هایی که به جدال 
دایمی و اصطلاحاً برپایی توفان میان فرزندان و والدین منجر می شود 
بیش از آن که ناشی از ویژگی های طبیعی دوران نوجوانی باشد از 
ناآگاهی والدین در رفتار با نوجوان و همچنین دور شدن فرزند از 
والدین به دلیل چالش هایی است که در دوران کودکی به خوبی حل 
و فصل نشده اند. در ادامه به برخی راهبردهای رفتار با نوجوانان اشاره 

می شود تا از میزان و شدت این مشکلات کاسته شود:
 نوجوانی را به او بشناسانید: او را از ویژگی های دوران نوجوانی 
آگاه سازید تا با بینش صحیحی بتواند با مشکلات و تغییرات مواجه 
شود. گاهی شما هم نوجوان شوید. به یاد نوجوانی های خود بیفتید و 
با چشم او دنیا را ببینید. ترس ها و اضطراب هایش را درک کنید و با 
مهربانی و حمایت از او و هدفمند کردن فعالیت هایش، جهت استفاده 

از توانمندی ها و استعدادهای او کمکش کنید.
باب گفتگو را باز کنید: از دوران کودکی تلاش کنید تا زمینه برای 
گفتگوی صمیمانه میان شما و فرزندتان فراهم شود. این مسئله باعث 

می شود تا در دوران نوجوانی به جای آن که فرزندتان با شما جدال 
کند پذیرش بیشتری داشته باشد و بتواند مشکلاتش را عنوان کند و 

از راه گفتگو به نتایج منطقی تری دست یابد.
 ارتباط باید دو طرفه باشد:  اگر برخورد با نوجوان، ارتباطی 
یک طرفه و به صورت بالا به پایین و امری و دستوری باشد به عصیان 
و تمرد او منتهی شده و به رابطه ی عاطفی شما شدیداً لطمه می زند. 
سنین نوجوانی دوران حساسی است. در این سال ها پسرهای نوجوان 
که در منزل از نظر احساسات درک نمی شوند، به جامعه ی دوستان 
ناباب قدم می گذارند و دختران نوجوان که احساس کمبود محبت 

می کنند به سوی محبت دیگران سوق داده می شوند.
 گوش جان فرا دهید: گوش دادن ویژگی دیگری است که باید 
در خودتان تقویت کنید. کودک سابق و نوجوان امروز شما نیاز دارد 
مقدماتی را که با آن ها به یک نتیجه دست یافته است بیان کند و 
نشان دهد که بر اساس چه منطقی رفتار می کند این ویژگی ممکن 
است نیازمند صبر و حوصله فراوان شما برای توجه کردن و شنیدن 
این صحبت ها باشد. همچنین نوجوان توجه خاص شما را می خواهد 
و تمایل دارد که در آن زمان شما گفته های او را حایز اهمیت بشمارید 

و با تمام وجود به سخنانش گوش دهید.
 اصرار و پافشاری فقط درمسائل مهم: به عقایدش احترام 
بگذارید تا حرمت شما را نیز حفظ کند. برای هر اشتباه کوچکی جایگاه 
والدگری خود را برای جدل با او خدشه دار نسازید بلکه از تذکرهای 
کوتاه و تاثیرگذار استفاده کنید. در واقع قاطعیت و اصرار خود را برای 

مسائلی که از اهمیت ویژه ای برخوردار هستند هزینه کنید.
مستقیماً نصیحت نکنید:  سعی کنید هنر خوب گوش کردن 
را بیاموزید. نوجوانان نیازمند توجه هستند، می خواهند صحبت کنند، 
اعتراض کنند و از اتفاقات روز در مدرسه یا بیرون از منزل صحبت کنند، 
هرچه در مقام والدین بیش تر به حرف های آنان گوش دهید و به قول 
معروف دوست بهتری برایشان باشید بیش تر به شما اعتماد می کنند 
و نزدیک تر می شوند. سعی کنید هرگز به طور مستقیم نصیحت نکنید. 
در زمان مناسب و هنگام آمادگی روحی او به طور مستقیم با او آن گونه 

سخن بگویید که در جهت منافعش در انجام آن کار است.
 توپ و تشر ممنوع: دیگر زمان آن گذشته است که با یک تشر 
و داد و بیداد او را به اطاعت از خود وادار کنید هر چند که چنین 
رفتارهایی در دوران کودکی نیز نامناسب و مخرب بوده اند اما در 
نوجوانی آسیب های بیشتری برای فرزندتان در پی خواهد داشت؛ زیرا 
در این سنین او دارای توانایی لازم برای مقابله و فریاد کشیدن متقابل 

است که بیشتر  باعث می شود تا رابطه شما مخدوش شود.
 سیاست تشویق و محرومیت را به کار گیرید: شیوه کلی و 
مناسب در نحوه رفتار با نوجوان آن است که سعی کنید ابتدا او را به 
صورت مداوم به خاطر رفتارهای مطلوبش مورد تحسین و ستایش 
قرار دهید و سپس در مواجهه با رفتارهای نامطلوب، او را از توجه و 

تحسینی که ارائه می کردید محروم سازید.
 نظارت غیرمستقیم اما همیشگی: نظارت دورادور خود بر روابط 
عاطفی، اجتماعی و مجازی او را تداوم دهید تا چنانچه با مشکلی 

مواجه شد به موقع او را راهنمایی کنید.
 نوازش خود را از او دریغ نکنید: با وجود تمام تمایلی که نوجوان 
به استقلال از خانواده دارد او به شدت نیازمند محبت و توجه از سوی 
شماست پس با این تصور اشتباه که او بزرگ شده است و به نوازش ها 

یا دلجویی های شما نیاز ندارد او را از خود دور نسازید.

اجتماعی 6
به بهانه تشکیل زنجیره انسانی به دور تالاب حوض سلطان در قم؛

احیای غنای زیست محیطی قم نیازمند همتی جمعی

افسردگی رهایتان مي کند اگر... 

از نظر محققان راهکارهای زیر مي تواند شما را از چنگال افسردگي نجات 
دهد.

راه بروید
اگر افسردگي تان شدید نش��ده، مي توانید با راه رفتن حال خوب تان را برگردانید. 
محقق��ان مي گویند راه رفتن به ویژه براي افرادي که دچار مصیبت ش��ده اند مانند 
ازدست دادن یک عزیز، بیکار شدن یا جدا شدن از همسر مفید است و اگر افسردگي 

شما ناشي از چنین اتفاق هاي بیروني باشد، مي تواند به کمک تان بیاید.
البته پژوهش��گران معتقدند حتي افسرده هاي شدید هم مي توانند در کنار درمان 
دارویي با راه رفتن به بهبود خود کمک کنند، اما کساني که به دلیل اتفاق هایي که 
براي شان پیش آمده احساس غم شدید یا افسردگي را تجربه مي کنند، با راه رفتن 
در یک محیط طبیعي پ��ر درخت، بالا رفتن از کوه یا راه رفتن اطراف یک دریاچه 

مي توانند بدون نیاز به دارودرماني سلامت رواني خود را دوباره پیدا کنند.
ویتامین D بگیرید

کمبود ویتامین D تنها استخوان هاي شما را تضعیف نمي کند. محققان مي گویند 
کمبود این ویتامین در بدن مي تواند به افسرده شدن تان هم منجر شود. پژوهشگران 
در بررس��ي هایي که درمورد افس��ردگي زنان انجام دادند، دریافتند که کمبود این 
ویتامین در بدن خانم ها به پایین آمدن انرژی ش��ان و افسرده شدن آنها مي انجامد. 
این درحالي است که زنان افسرده پس از گذراندن یک دوره درمان همراه با دریافت 
ویتامین D کمتر نشانه هاي افسردگي را بروز دادند و حال رواني بهتري تجربه کردند.

رئیس نشوید
شاید تصور کنید یک ارتقاي شغلي مي تواند حال رواني تان را بهتر کند و با رساندن 
شما به آرزوهاي تان اجازه افسرده شدن را به شما ندهد. اما محققان خلاف چنین 
تصوري را ثابت کرده اند. آنها مي گویند زنان رییس بیشتر گرفتار بیماري افسردگي 

مي شوند.
باتوجه به بررسي هاي پژوهشگران، شیوع افسردگي در زنانی که در موقعیت شغلي 
ق��رار دارند که مي توانند اس��تخدام کنند، اخراج کنند یا می��زان حقوق دیگران را 
تحت کنترل داشته باشند، بیش از زنان دیگر است. این درحالي است که رئیس شدن 
روي مردان تاثیر عکس دارد و مردهایي که به چنین موقعیت شغلي مي رسند، کمتر 

به افسردگي مبتلا مي شوند.
آسپرین بخورید

آس��پرین و ایبوبروفن داروهاي ضدافسردگي نیستند اما از نظر محققان مي توانند 
درمان بیماري افس��ردگي را تس��هیل کنند. به عقیده پژوهشگران، التهاب ممکن 
است بیماري هاي رواني را تحت تاثیر قرار دهد و به همین دلیل داروهاي ضدالتهاب 
مي توانند روند درمان افس��ردگي را تسهیل کنند. باتوجه به بررسي هاي محققان، 
داروهایي که روزانه مصرف مي شوند مانند آسپرین و ایبوپروفن با کاهش التهاب بدن 

مي توانند چنین تاثیري را بر روان بیماران بگذارند و حال رواني شان را بهتر کنند.
ایمان داشته باشید

حتما ش��نیده اید که آدم هاي باایمان کمتر ناامید مي ش��وند و در برابر مش��کلات 
زندگي قد خم نمي کنند. محققان بیمارستان مک لین ایالات متحده این ادعا را تایید 
مي کنند. آنها در یک پژوهش، تاثیر ایمان به خدا بر درمان بیماران مبتلا به افسردگي 
را بررسي کردند و دریافتند که آدم هاي باایمان کمتر دچار افسردگي مي شوند یا پس 

از بیماري زودتر بهبود مي یابند.
در این تحقیق که نتایج آن منتشر شده است مشخص شد که اعتقاد به خدا مي تواند 
بهبود نتایج درمان هاي روانپزشکي را به همراه داشته باشد. به گفته پژوهشگراني که 
بیماران این بیمارس��تان را موردبررس��ي قرار دادند، افرادي که سطح اعتقاد آنها به 
خداوند از متوسط تا بالا ارزیابي شده است، نتیجه بسیار بهتري را در دوره هاي درماني 

کوتاه مدت گرفته اند و حال شان زودتر بهبود یافته است.
وزن تان را کم کنید

کاهش وزن تنها شمارا سالم تر نمي کند و اعتمادبه نفس تان را بالاتر نمي برد؛ محققان 
مي گویند کم کردن وزن افس��ردگي را هم از شما دور مي کند و در کنار کم کردن 
خطر ابتلا به بیماري هاي قلبي و سکته مغزي، سلامت رواني تان را هم بیشتر مي کند. 
در بررسي آنها پس از گذشت ۶ماه از برنامه کاهش وزن و با کم کردن ۸درصد وزن 
ش��رکت کنندگان، افسردگي آنها به شکل قابل توجهي کمتر شد. پس اگر شما هم 
افسردگي و اضافه وزن را با هم دارید، با حذف چربي هاي اضافه تان، براي بالاتر بردن 

خلق تان تلاش کنید.

محقق: صغری احمدزاده

پا به پای نوجوان قدم بردارید!    

تنها راه خوشبختی اینجاست

قرآن کریم در ظاهر کتابی اس��ت با متن��ی عربی و آیات و 
سور مشخص؛ اما همین کتاب با چنین ظاهر و مشخصاتی، 
ویژگی هایی دارد که آن را از یک کتاب عربی ساده به کامل ترین 
و اساس��ی ترین قانون هدایت و سعادت بشر تا قیامت تبدیل 
کرده اس��ت.این کتاب که تمام آن وحی الهی به رسول خاتم 
صلی الله علیه و آله اس��ت یک ادعا دارد و یک دعوت.ادعای 
آن، معجزه )از طرف خدا( بودنش است و برای اثبات این مدعا 
از تمام کس��انی که اعجاز آن را قبول ندارند و باور نمی کنند 
که این قرآن، س��خن خداست دعوت می کند که حداقل یک 
سوره مانند قرآن بیاورند. بعد خود اضافه می کند که اگر تمام 
انس و جن هم جمع شوند همدیگر را یاری کنند نمی توانند 
مانند قرآن را بیاورند. دعوت آن هم به سوی خداست؛ به سوی 
بی نهایتی که نهایت کمالات و خوبی هاست. قرآن کتابی است 
برای سعادت بشر. سعادتی که انسان از روی فطرت همواره به 
دنبال آن اس��ت و در غیر مسیر قرآن هر چقدر بیشتر تلاش 

می کند خود را دورتر از آن می بیند.
راهنمایی به تنها راه خوشبختی

قرآن کریم تنها کتابی است که معارف آن سراسر حق است 
و می تواند انسان را به جاده هدایت و سعادت راهنمایی کند. 
خداوند متعال درباره این ویژگی قرآن می فرماید:إنَِّ هذَا القُْرْآنَ 
یهَْدی للَِّتی هِیَ أقَْوَمُ؛ یعنی این قرآن هدایت می کند به سوی 
دینی که اقوم از هر دین و مس��لط تر بر اداره امور بشر است. 
پس یکی از ب��رکات قرآن  هدایتگری اوس��ت. قرآن، هم در 
هدایتگریش بی نظیر اس��ت و هم، راهی که هدایت می کند 

راهی است که هادی بودنش به سوی کمالات و سعادت بشری 
بی همتاست. بنابراین جامعه ای که مردم و مسئولانش به دنبال 
س��عادت می گردند و برای رسیدن به آن طرح می نویسند و 
برنامه می ریزند، باید معارف و راهکارهای این کتاب آسمانی 
را س��رلوحه کار خود قرار دهند و در مسیری که قرآن نشان 
می دهد حرکت نمایند.باید دانست که تمام این برکات وقتی 
به سوی جامعه سرازیر می شود که مردم به معارف قرآن ایمان 
داشته باشند و به آن عمل کنند. حضور فعال قرآن و معارف آن 
در جامعه اس��ت که سبب نزول این برکات خواهد بود و گرنه 
حضور چاپی و یا حتی خواندنی قرآن کریم بدون توجه عملی 

به آموزه های آن، سبب بهره مندی جامعه از آن نخواهد شد.
حیات بخشیدن به جامعه

خداوند متع��ال معارف دین را مای��ه حیات معنوی جامعه 
می داند و مردم را به پیروی از آنها فرا می خواند. در سوره انفال 
ّهِ وَ للِرَّسُولِ إذَِا دَعَاکُمْ لمَِا  ا الذَِّینَ ءاَمَنُواْ اسْتَجِیبُواْ لِلهَ می خوانیم:یأَیَهُّ
یحُیِیکُم؛ ای کسانی که ایمان آورده اید اجابت کنید دعوت خدا 
و پیامبر صلی الله علیه و آله را به هنگامی که شما را به چیزی 
می خواند که شما را زنده می کند.آیه فوق با صراحت می گوید 
که دعوت اسلام، دعوت به سوی حیات و زندگی است حیات 
معنوی، حیات مادی، حیات فرهنگی، حیات اقتصادی، حیات 
سیاسی به معنای واقعی، حیات اخلاقی و اجتماعی، و در نهایت 
حیات و زندگی در تمام زمینه ها. رسول خدا صلی الله علیه و 
آله در بیانی شیوا و در قالب تمثیلی به این برکت اجتماعی قرآن 
اشاره کرده و می فرماید:مَثَلُ القُرآنِ و مَثَلُ النّاسِ کَمَثَلِ الأرَضِ 

واَلغَیثِ ... حکایت قرآن و مردم، حکایت زمین و باران است: در 
حالی که زمین، بی جان و خشکیده است، خداوند، باران را بر 
آن فرو می فرستد و زمین، جان می گیرد. سپس بارانی سیل 
آسا می فرستد و زمین، جانی تازه تر می گیرد و رویشِ، آغاز 
می شود. آنگاه، هماره، رودخانه ها را جاری می سازد تا آن که 
بذرهای زمین می روید و گیاه بر می آوردَ و رستنی هایش به گُل 
می نشیند و خداوند، آنچه از زیورها و مایه های زندگی مردمان 
و جانوران در آن اس��ت، بیرون می آورد. این قرآن نیز با مردم، 

چنین کرده است.
  عزت بخشیدن به جامعه

امیرالمومنین علیه السلام در معرفی قرآن کریم آن را کتابی 
معرفی می کند که خداوند متعال بندگانش را در پرتو عمل به 
آن عزت می بخشد:یعُِزُّ الَلهّهُ بهِِ أهلَ طاعَتِهِ؛ و خداوند، به وسیله 
آن )قرآن(، اهل طاعتش را عزّت می بخشد.امام زین العابدین 
علیه الس��لام در فرازی از دعای ۴2 صحیفه سجادیه قرآن را 
وسیله ای برای رسیدن به بالاترین جایگاه های کرامت معرفی 
می کند. آن حضرت از خداوند چنین طلب می کند:وَ اجْعَلِ 
القُْرْآنَ وسَِیلةًَ لنََا إلِیَ أشَْرَفِ مَنَازلِِ الکَْرَامَة؛ )خداوندا!( قرآن را 
وسیله رسیدن ما به بالاترین جایگاه های کرامت و بزرگواری 
قرار ده.همین معنا نیز در کلام امیرالمومنین علیه السلام نیز 
به چشم می خورد آنجا که فرمود: اعِلمَوا أنهَُّ لیَسَ عَلی أحَدٍ بعَدَ 
القُرآنِ مِن فاقَةٍ و لا لِأحََدٍ قَبلَ القُرآنِ مِن غِنیً؛ بدانید که هیچ 
کس را پس از ]برخورداری از[ قرآن فقری نیست و هیچ کس 

را پیش از قرآن، توانگری ای نیست.
 بالابردن توان معنوی و مادی جامعه

رسول خدا صلی الله علیه و آله قرآن را گنجی تمام نشدنی 
معرفی می کند که وصل شدن به آن جامعه را از فقر مادی و 
معنوی مصون می دارد. آن حضرت می فرماید:القُرآنُ غِنیً لا 
فَقرَ بعَدَهُ، ولا غِنی دونهَُ ؛ قرآن، ثروتی اس��ت که با وجود آن، 

فقری نیست و بدون آن، توانگری ای نیست.
 نکته مهم

باید دانست که تمام این برکات وقتی به سوی جامعه سرازیر 
می شود که مردم به معارف قرآن ایمان داشته باشند و به آن 
عمل کنند.حضور فعال قرآن و معارف آن در جامعه است که 
س��بب نزول این برکات خواهد بود وگرنه خواندن قرآن کریم 
بدون توجه عملی به آموزه های آن، هرگز سبب بهره مندی 
جامعه از آن نخواهد ش��د.اینکه قرآن در برخی آیات، خود را 
هادی و راهنمای تمام بشر معرفی می کند »هُدیً للِنَّاس« یا 
»نذَیراً للِبَْشَر« و در برخی آیات، هدایت و بهره خود را مخصوص 
مومنین و اهل تقوی می داند »هُدیً للِمُْتَّقینَ« »هُدیً وَ بشُْری  

للِمُْوْمِنین« علتش همین است. 
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اخبار
مدیرکل امور بانوان استانداری قم خبر داد

افزایش 8 درصدی ازدواج در قم
 ایمان: مدیرکل امور بانوان استانداری قم از کاهش 7 درصدی آمار طلاق و 

افزایش 8 درصدی آمار ازدواج در سال جاری در استان خبر داد.

معصومه ظهیری ظهر دیروز در جشن انقلاب که در تالار معصومیه قم برگزار شد، 
با اشاره به آمار ازدواج و طلاق در استان قم گفت: امسال آمار ازدواج هشت درصد رو به 
رشد بوده و آمار طلاق در حدود هفت درصد نسبت به سال گذشته کاهش داشته است.

وی افزود: این آمار طلاق برای استان قابل قبول نیست و در این راستا باید همه دستگاه ها 
و ارگان های دولتی با همکاری یکدیگر آمار طلاق را کاهش داده و آمار ازدواج را افزایش 
دهند.مدیرکل امور بانوان استانداری قم با اشاره به افزایش سن ازدواج گفت: در حال حاضر 
سن ازدواج در کشور بالا است و باید مسئولان فکری برای کاهش سن ازدواج داشته 
باشندظهیری تصریح کرد: آموزش های لازم به خانواده ها و به ویژه جوانان در حوزه ازدواج 

تنها وظیفه یک نهاد نیست بلکه همه نهادها باید در این راستا تلاش کنند.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم: 

6 خط جدید اتوبوس تندرو در قم 
راه اندازی می شود 

 ایمان : مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی 6 
خط جدید اتوبوس تندرو در استان قم خبر داد. 

محمود البرزیان با اشاره به اینکه مطالعات ساماندهی سیستم اتوبوس رانی شهر انجام 
شده که خروجی این مطالعات برنامه ریزی برای راه اندازی ۶ خط سامانه اتوبوس تندرو 
است، اظهار داشت: مسیر شماره ۳ خط سامانه اتوبوس تندرو مسیر توحید به محلاتی است 
که از خیابان های توحید، بلوار شهید دل آذر، خیابان زاویه و میدان محلاتی عبور می کند و 
خط ۴ شامل خیابان امامزاده ابراهیم، بلوار امین و پردیسان است. خط 5 از بلوار توحید آغاز 
شده و از خیابان شهید منتظری، بلوار امین و بلوار غدیر عبور می کند تا به پردیسان می رسد 

و خط ۶ مربوط به خیابان امازاده ابراهیم، بلوار شهید دل آذر و مسجد جمکران است.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه اتوبوس تندرو 
دارای مسیر جدا از وسایل نقلیه دیگر است، که این امر سبب سرعت آن می شود  گفت: 
این در حالی است که در سامانه اتوبوس تندرو قم در همه مسیر ها جدایی خط اتوبوس از 
مسیر تردد دیگر خودرو ها میسر نشده است.وی گفت: درحال حرکت به سمتی هستیم که 
سرعت تردد اتوبوس و کیفیت خدمات اتوبوس رانی را به حد استاندارد برسانیم ولی تا آن 
زمان فاصله وجود دارد، بنابراین به تدریج خط کشی ها و نرده گذاری ها را انجام می دهیم و 
این پروژه طی چند سال به بلوغ خودش می رسد.مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم با اشاره به اینکه باتوجه به افزایش ترافیک در شرایط امروز فراهم سازی 
شرایطی برای تشویق افراد به استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی از ضروریات محسوب 
می شود خاطرنشان کرد: افزایش سرعت با کمترین هزینه از جمله مواردی است که به 
پیشبرد اهداف کمک می کند.وی دراین زمینه معتقد است برای افزایش سهم حمل و نقل 
عمومی در سفرهای شهری باید به سمت استفاده از اتوبوس های تندرو حرکت کرد، هرچند 
مشکلات زیادی بر سر راه این پروژه وجود دارد، ازجمله اینکه عرصه برای تردد خودروهای 
شخصی تنگ تر می شود ولی در عوض مسیر حرکت برای مردم با استفاده از حمل و نقل 
عمومی افزایش یافته و زمان سفر کاهش پیدا می کند.البرزیان تصریح کرد: جلسات زیادی 
با اتوبوسرانی و رانندگان برگزار شده و نظارت براین پروژه صورت می گیرد تا بررسی کنیم 
رضایتمندی مردم از این پروژه چه اندازه است.وی افزود: باتوجه به عرض کم برخی از 
خیابان ها امکان اجرایی شدن سامانه اتوبوس تندرو بطور کامل وجود ندارد، بنابراین این 
سامانه نیازمند ایجاد بسترهای مناسب دراین حوزه است.مدیرعامل سازمان حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری قم با اشاره به برخی مشکلات موجود برای اجرای کامل این سامانه گفت: 
عرض کم معابر یکی از مشکلات است، بطوری که درهمه شوارع نمی توانیم خط اتوبوس 
را از مرز خودروهای شخصی جدا کنیم. به عنوان مثال درخیابان طالقانی و انقلاب موضوع 
یک طرفه کردن این خیابان ها را بررسی کردیم و به این نتیجه رسیدیم که خیابان طالقانی 

باید یک طرفه شود و یک خط ویژه در مسیر برعکس آن داشته باشیم.

رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم:

جلب مشارکت مردمی لازمه
 ارتقاء فرهنگ ترافیک است

 ایمان :رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم جلب مشارکت 
مردمی را لازمه ارتقاء فرهنگ ترافیک دانست.

کرم الله حسینی با اشاره به پروسه هوشمند سازی و کنترل ترافیک از طریق دوربین های 
سطح شهر و تاثیر آن در روان سازی و کاهش ترافیک، تصریح کرد: اگر فرهنگ ترافیک در 

جامعه اصلاح شود بخش عمده ای از مشکلات این حوزه حل خواهد شد. 
وی با اشاره به نامناسب بودن زیرساخت های شهری و تاثیر آن در ترافیک هسته 
مرکزی، مشارکت مردمی را در کاهش ترافیک موثر دانست و افزود: عرض کم خیابان ها و 
تردد خودروها موجب شده تا پلیس راهور استان برای تسهیل در عبور و مرور شهروندان 
زحمات زیادی متحمل شده و برخی افراد احساس کنند، پلیس تنها به دنبال اعمال قانون 
است. رئیس پلیس راهور سپس جلب مشارکت مردمی را لازمه ارتقاء فرهنگ ترافیک در 
این استان ذکر کرد و خواستار توجه بیش از پیش رانندگان به قوانین و مقررات ترافیکی 

شد و تاکید کرد: فرهنگ ترافیک باید در جامعه نهادینه شود.
وی اظهار کرد: مأموران راهور با تخلفات حادثه ساز اعم از انحراف به چپ، سبقت و 
سرعت غیرمجاز، نبستن کمربند ایمنی، نداشتن معاینه فنی، صحبت کردن با تلفن همراه 
حین رانندگی و نیز سایر تخلفات مانند خودروهای شیشه دودی به نحوی که داخل آن 

قابل روئیت نباشد برابر قانون با جدیت برخورد می کنند.

به همت موسسه اعتباری کوثر:

بیت قدیمی امام راحل  در قم مفروش شد
 ایمان: بیت قدیمی امام راحل در ایام دهه مبارک فجر به همت موسسه 

اعتباری کوثر مفروش شد.

 به گزارش روابط عمومی  مدیریت شعب موسسه اعتباری کوثر استان قم  در ایام دهه 
مبارک فجر و سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران ، کارکنان موسسه اعتباری 
کوثر با حضور در بیت قدیمی امام راحل با در دست داشتن شاخه های گل ، این مکان 
تاریخی را گلباران و با آرمان های انقلاب اسلامی میثاقی دوباره بستند.بیت قدیمی امام 
راحل نیز در این مراسم به همت موسسه اعتباری کوثر مفروش شد. این خانه  به عنوان 
تنها منزلی است که به نام امام خمینی )ره( ثبت شده و حضرت امام 20 سال از عمرشان 

را در این منزل سکونت داشتند.
مدیر امور شعب موسسه اعتباری کوثر قم ، در این مراسم در سخنانی اظهار داشت: 
کارکنان موسسه اعتباری کوثر همانند سالهای گذشته در ایام دهه مبارک فجر به منظور 
تجدید میثاق با آرمان های بنیانگذار جمهوری اسلامی و انقلاب در بیت قدیمی امام راحل 

حضور یافتند و این مکان تاریخی را گلباران کردند.
مسعود اقدسی گفت: مشارکت در اجرای برنامه های مختلف فرهنگی و مذهبی 
و حمایت از اقداماتی که در این عرصه های صورت می گیرد از جمله برنامه ها و 
دغدغه های موسسه اعتبارری کوثر است که امیدواریم این حضور برکات خوبی به 

همراه داشته باشد.
وی عنوان کرد:بر اساس نگاه فرهنگی که مدیران ارشد موسسه اعتباری کوثر دارند 
تصمیم گرفته شد تا در این روز که برای گلباران بیت امام خمینی )ره( به این مکان می آییم 

محوطه این منزل تاریخی که در حقیقت مکان آغاز انقلاب اسلامی است مفروش شود.

ایمان / جواد قاسمی ورجانی:

وجود 200 هزار تبعه خارجی در قم که هرروز نیز بر تعداد آن ها 
افزوده می شود بسیاری از فرصت های شغلی مردم این استان را از بین 

برده و بافت جمعیتی را در برخی مناطق تغییر داده است.
مردم استان قم یکی از قربانیان میهمان نوازی در کشور هستند، 
میهمان نوازی که تبدیل به سوءاستفاده شده و بسیاری از داشته های 
میزبان را به باد داده است؛ اما این خود مردم قم نبوده اند که تصمیم 
گرفتند که میزبان حدود 200 هزار تبعه خارجی باشند حالا هم که 
بارها خواستار پایان این میهمان بازی شده اند، گوش شنوایی برای 

آن وجود ندارد.

20 درصد جمعیت قم اتباع بیگانه هستند
قم شاهد حضور اتباع خارجی از کشورهای مختلف است که اکثراً 
از هند، پاکستان، افغانستان و عراق هستند اما در این میان بزرگ ترین 
جامعه اتباع خارجی در قم افاغنه هستند. در میان این افراد نیز ابعاد 
مثبت و منفی فراوانی وجود دارد برخی از آن ها با طی کردن مراحل 
قانونی وارد کشور شده اند که اصولاً کمتر در بین این افراد مشکلات 
دیده می شود اما بیش از نیمی از آمار جمعیتی افاغنه در قم مربوط 

به افاغنه غیرمجاز است.
این افراد اکثراً بدون هیچ گونه مدرک و سند و طی کردن مراحل 
قانونی و با استفاده از باندهای قاچاق انسان وارد کشور می شوند که 

تبعات فراوانی را بر مردم استان قم تحمیل می کنند.
طبق آخرین آمار که توسط مدیرکل اتباع و مهاجرین استانداری 
قم در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم بیان شد، 
حدود 200 هزار نفر اتباع خارجی در قم حضور دارند که با یک 
حساب سرانگشتی چیزی نزدیک به 20 درصد از جمعیت استان 
قم هم اکنون اتباع خارجی هستند که از این تعداد نیمی غیرمجاز 

هستند.
افرادی که هویت مشخصی ندارند و در صورت بروز جرم امکان 
تعقیب آن ها نیز وجود ندارد و بعضاً از هویت های جعلی نیز استفاده 

می کنند.
تاکنون بارها مردم قم شاهد بروز مشکلات متعدد امنیتی از سوی 
این افراد بوده اند اما به دلیل بی هویت بودن اتباع خارجی غیرمجاز 
امکان ردیابی مجرمان وجود نداشته است و در این میان خانواده های 

قمی قربانی شده اند.
در کنار مشکلات فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی که از حضور آن ها 
به مردم قم واردشده است تاکنون تصمیم جدی برای ساماندهی این 
افراد صورت نگرفته است و نتیجه آن تغییر بافت جمعیتی برخی 
از روستاهای استان قم شده است به طوری که بخش قابل توجهی از 

جمعیت برخی روستاهای قم را افاغنه تشکیل می دهند.
نکته قابل توجه اینکه در حالی استان قم از نرم مطلوبی در 
خصوص نرخ بیکاری برخوردار نیست این افراد فرصت های شغلی 
زیادی را در قم اشغال کرده اند در این میان اشغال واحدهای مسکونی 
و تأثیر بر نرخ مسکن و اختصاص بودجه های درمانی و رفاهی که 
مردم قم برای دسترسی به آن ها مالیات پرداخت می کنند ازجمله 
مشکلات حضور این افراد در استان قم است. نکته جالب توجه اینکه 
تنها دلیلی که برای عدم اخراج افاغنه غیرقانونی در قم شاید مدنظر 

باشد، تأمین نیروی کار موردنیاز مشاغل سخت است.

تشکیل کارگروه ویژه ساماندهی اتباع بیگانه در قم
فرماندار قم نیز در گفت وگو با خبرنگار ما گفت: کارگروه ویژه 
تنظیم و ساماندهی امور اتباع بیگانه در استانداری قم تشکیل شده 
است. رضا سیار اظهار داشت: حضور اتباع خارجی غیرمجاز در استان 
قم یک تهدید است و در این موضوع هیچ شکلی وجود ندارد، لذا با 
افرادی که اتباع خارجی غیرمجاز را در استان قم به کار می گیرند، 

به شدت برخورد می شود.
وی افزود: اگر افرادی اتباع خارجی غیرمجاز را در کارگاه تولیدی 
یا کارخانه خود به کار بگیرند، قانون هم برای تبعه خارجی غیرمجاز و 
هم برای صاحب کارگاه تولیدی جرائمی را در نظر گرفته است که در 

مواردی به پلمپ واحد تولیدی هم منجر خواهد شد.
وی افزود: برخورد با اقامت و به کارگیری اتباع خارجی غیرمجاز 
در قالب برنامه گسترده ای در استان قم آغازشده و در این راستا با 
تمام متخلفین برخورد می شود و امیدواریم که نتیجه این اقدامات این 
باشد که در آینده نزدیک دیگر شاهد حضور حتی یک تبعه خارجی 

غیرمجاز در قم نباشیم.
وی با اشاره به اینکه تهدیدهایی که حضور اتباع غیرمجاز در شهر 
قم به همراه دارد، بر هیچ کس پوشیده نیست، تصریح کرد: به افرادی 
که با به کارگیری اتباع بیگانه غیرمجاز در استان قم، زمینه های حضور 
این افراد را فراهم می کنند، اعلام می کنیم از این کار منصرف شوند، 
چراکه حضور این افراد در استان قم به صلاح هیچ کس نیست و 
حتی برای خود این افراد و خانواده آنان نیز امکان بروز تهدیدهایی از 
سوی این افراد وجود دارد. وی تصریح کرد: اگر افرادی هم اصرار بر 
به کارگیری اتباع خارجی دارند، باید از اتباعی استفاده کنند که دارای 
کارت شناسایی و گذرنامه هستند که در صورت بروز هرگونه مشکلی، 

مراجع ذی ربط بتوانند آن ها را شناسایی و با آنان برخورد کنند.

ازدواج اتباع بیگانه با ایرانیان مهم ترین معضل قم است
عباس شیرمحمدی، مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استانداری 
قم نیز چندی پیش در گفت وگو با فارس طی سخنانی گفت: اتباع 
خارجی ساکن ایران به طورکلی به دودسته تقسیم می شوند، گروهی 
از این افراد با دریافت کارت آمایش که از سوی وزارت کشور یا 
گذرنامه که از سوی نیروی انتظامی صادر می شود، می توانند در ایران 
ساکن شوند اما گروهی دیگر به صورت غیرقانونی در ایران سکونت 
پیدا می کنند که در حال حاضر حدود 20 تا ۳0 هزار نفر از اتباع 

به صورت غیرقانونی در استان قم سکونت دارند.
وی اظهار داشت: 90 هزار نفر از اتباع خارجی در استان سکونت 
دارند که ۸5 هزار نفر از آنان اتباع افغانی هستند و حدود ۶5 هزار نفر 
آنان دارای کارت آمایش و 20 هزار نفر آنان دارای گذرنامه هستند که 
در این میان حدود پنج هزار نفر از اتباع خارجی ساکن استان قم افراد 

عرب دارای کارت آمایش هستند.
وی بیان داشت: از زمان اشغال کشور افغانستان توسط ارتش سرخ 

شوروی سابق، افغان ها به ایران مهاجرت کردند و پس ازآن نیز ظهور 
گروه های طالبان در این کشور و وجود ناامنی در خاک افغانستان، 
سبب شد تا بسیاری از اتباع افغان تصمیم به ماندن در ایران بگیرند.

شیرمحمدی ادامه داد: در حال حاضر با توجه به توافق هایی که 
میان جمهوری اسلامی ایران و کشور افغانستان صورت گرفته است، 
سالیانه شماری از اتباع افغانی به کشور خود بازمی گردند و در این 
میان اتباع افغانی باید بپذیرند که در کشور ایران به عنوان یک مهمان 
حضور دارند و باید روزی به کشور خود بازگردند و نمی توانند حضور 

دائمی در کشور ایران داشته باشند.
وی اضافه کرد: 2۸ هزار و ۶00 نفر از اتباع خارجی در استان 
مشغول تحصیل هستند که از این شمار یک هزار و ۶00 نفر در 
دانشگاه و 27 هزار نفر نیز در مدارس مشغول به تحصیل هستند که 

عمده این محصلان را اتباع افغانی تشکیل می دهند.
شیرمحمدی در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه متأسفانه در 
اداره کل اتباع و مهاجرین خارجی نمی توانیم آمار جرم و خشونت 
اتباع خارجی را ثبت کنیم، گفت: با توجه به اینکه میزان جرائم بالا 
است کارگروه قضایی را با حضور طلاب جامعه المصطفی العالمیه، 
دانشجویان و نخبگان مهاجر تشکیل داده ایم تا به برطرف کردن 

مشکلات این مهاجران بپردازیم.
مدیرکل اتباع خارجی استانداری قم در ادامه سخنان خود با تأکید 
بر اینکه یکی از مهم ترین معضلات ما در ارتباط با مهاجران خارجی 
ازدواج آنان با ایرانیان است، اضافه کرد: هرچند ازدواج آنان ازنظر 
قانون ممنوع و جرم تلقی می شود اما همچنان شاهد ازدواج مهاجران 
خارجی با اتباع ایرانی هستیم که متأسفانه در برخی مواقع این 
ازدواج ها مشکلاتی را برای ایرانیان به وجود می آورد و از سوی دیگر 
فرزندان حاصل این ازدواج ها، هیچ گونه مدرک هویتی از جمهوری 

اسلامی ایران نمی توانند داشته باشند.

فعالیت اتباع غیر ایرانی بدون مجوز کار ممنوع است
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه بر اساس قانون ماده 
120 قوانین و مقررات کار اتباع بیگانه، فعالیت اتباع غیر ایرانی بدون 
داشتن مجوز پروانه کار ممنوع است، گفت: اتباع افغانی با مراجعه به 
دفاتر کفالت که زیر نظر اداره کل اتباع و مهاجرین خارجی استانداری 
قم است کارت کارگری دریافت می کنند و کارفرمایان نیز با مراجعه 
به این دفاتر درخواست بهره مندی از کارگر افغانی می کنند که با 
توجه به نوع فعالیت، مسئولان این دفاتر کارگرانی را معرفی می کنند 
اما چنانکه پس از مدتی کارگر افغانی از محل کار خود استعفا کرد و 

یا اخراج شد، کارفرما موظف است ظرف مدت 2۴ ساعت عدم حضور 
کارگر افغانی را به دفاتر کفالت اطلاع دهد.

وی با تأکید بر برخورد جدی با کارفرمایانی که اقدام به استخدام 
کارگرانی کنند که به صورت غیرقانونی در ایران حضور دارند، تصریح 
کرد: درصورتی که کارفرمایان از کارگرانی که به صورت غیرقانونی در 
ایران حضور دارند استفاده کنند مجرم شناخته شده و با آن ها برخورد 
خواهد شد و در این صورت به پرداخت جریمه نقدی به ازای هرروز 

100 هزار تومان و حبس محکوم خواهند شد.

بسیاری از آمار بی سوادی در قم 
مربوط به اتباع غیرمجاز است

وی بابیان اینکه بسیاری از آمار بی سوادی در قم مربوط به اتباع 
غیرمجاز است،          افزود: آمار ازدواج اتباع غیرمجاز در قم روبه افزایش 
است و آن ها با دو فرهنگ متفاوت ازدواج می کنند و روزی نیز 

می خواهند به کشور خود برگردند با مشکلاتی روبه رو می شوند.

از 100 کشور جهان اتباع خارجی در قم حضور دارند
رئیس اداره مهاجرت و گذرنامه فرماندهی انتظامی استان قم نیز 
در گفت وگو با خبرنگار ما گفت: از حدود بیش از 100 کشور جهان 
و 5 قاره در قم اتباع خارجی حضور دارند که یک بخشی از این افراد 

در جامعه المصطفی العالمیه مشغول تحصیل علوم دینی هستند.
سرهنگ مهدی گلفشان اظهار داشت: این افراد به دلیل موقعیت 
خاص شهر قم که عش آل محمد )ص( است و به خاطر جود بارگاه 
مقدس و ملکوتی حضرت معصومه )س( علاقه دارند که ساکن این 

شهر باشند.

12 درصد از جمعیت قم را اتباع خارجی تشکیل می دهند
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه 12 درصد جمعیت 
استان قم را اتباع خارجی تشکیل می دهند، افزود: یک بخش کمی 
از این اتباع به صورت غیرمجاز در استان قم حضور دارند و نیروی 
انتظامی هم به عنوان وظیفه سازمانی خود، به صورت روزانه اتباع بیگانه 
غیرمجاز را دستگیر و جهت طرد از کشور به اردوگاه های مراقبتی 

اعزام می کند.

برخورد با اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی
وی در ادامه سخنان خود گفت: گشت های مشترکی را با اداره 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی داریم که بیشتر جهت کنترل اشتغال 

اتباع غیرمجاز می باشد.
گلفشان خاطرنشان کرد: در این گشت به کارگاه ه و واحدهای 
تولیدی و صنعتی مراجعه می کنیم و ضمن جمع آوری اتباع غیرمجاز، 

با کارفرمایانی که این اتباع را به کار گرفته اند نیز برخورد می شود و 
برای هرروز به کارگیری یک تبعه خارجی به صورت غیرمجاز، بیش از 

100 هزار تومان قانون جریمه در نظر گرفته است.
وی افزود: با کارفرمایانی که اتباع خارجی غیرمجاز را به کار 
گرفته اند با معرفی به مراجع قضایی، به شدت برخورد می شود تا جایی 
که احتمال تعطیلی و پلمپ مرکز صنفی یا کارگاه تولیدی وجود دارد.

ازدواج اتباع خارجی با ایرانی باید از مسیر قانونی باشد
رئیس اداره مهاجرت و گذرنامه فرماندهی انتظامی استان قم در 
ادامه سخنان خود با تأکید بر اینکه ازدواج اتباع خارجی با ایرانی باید از 
مسیر قانونی باشد، گفت: ازدواج اتباع خارجی با ایرانی به خصوص زنان 
ایرانی که با اتباع خارجی ازدواج می کنند، عموماً به صورت غیرقانونی 
است. وی تصریح کرد: این افراد باید قبل از اینکه ازدواج نمایند، 
مراحل قانونی آن را طی کنند، یعنی باید پروانه زناشویی اخذ کرده و 
در نیروی انتظامی پرونده داشته باشند، در غیر این صورت اگر ازدواج 
کنند، جرم است و تا یک سال زندانی برای تبعه خارجی در نظر 

گرفته می شود، لذا مردم باید به این موضوع هم توجه داشته باشند.
وی ادامه داد: به هر صورت ازدواج به اتباع خارجی، تبعاتی را به 
همراه دارد، امکان متولد شدن فرزند وجود دارد که در این صورت 
فرزند این افراد بدون هویت می ماند، یعنی نمی توانند برای این فرزند 
اقامت یا شناسنامه بگیرند، ضمن اینکه به علت مشکلات قانونی از 
تحصیل هم بازمی ماند، شغل هم به او نمی دهند و از همه مهم تر 

اینکه تابعیت این فرزند هم مشخص نیست.
گلفشان تصریح کرد: در برخی موارد مشاهده شده که همسران 
خارجی، خانواده را رها می کنند و به کشور خود بازمی گردند، لذا 
می طلبد مردم در این زمینه دقت بیشتری داشته باشند و اگر قصد 

دارند با تبعه خارجی ازدواج کنند، این تبعات را در نظر بگیرند.

به کارگیری اتباع خارجی در مغازه ها اکیداً ممنوع است
وی در ادامه سخنان خود با تأکید بر اینکه به کارگیری اتباع 
خارجی در واحدهای صنفی اکیداً ممنوع است، گفت: به کارگیری 
اتباع خارجی در واحدهای صنفی به صورت کلی ممنوع است، یعنی 
فرقی ندارد که این فرد مجاز باشد یا غیرمجاز، حتی اگر خود تبعه 
خارجی هم متصدی باشد، بازهم کار کردن این افراد در واحدهای 

صنفی و مغازه ها ممنوع است.
وی تصریح کرد: قانون برای اتباع خارجی 1۴ رشته شغلی را 
مشخص کرده که این افراد فقط می توانند در این مشاغل کار کنند، 

لذا با توجه به اینکه اتباع خارجی مجاز به کار در هر شغلی نیستند، 
باید قبل از شروع به کار مجوزهای لازم را اخذ نمایند که اگر چنین 

نباشد، واحد صنفی تعطیل و پلمپ می شود.

جابجایی دو نفر بیشتر اتباع خارجی غیرمجاز 
مساوی است با شش ماه توقیف اتومبیل

گلفشان در ادامه سخنان خود گفت: اتومبیل هایی که اقدام به 
حمل اتباع خارجی غیرمجاز می کنند، اگر از دو نفر بیشتر باشد، بر 
اساس مصوبه شورای عالی امنیت کشور، خودرو آنان به مدت شش 
ماه توقیف خواهد شد. وی اضافه کرد: برخی از افرادی که اقدام به 
چنین کاری کرده اند، بعد از دستگیری اعلام می کنند که از چنین 
قانونی خبر نداشتند که چنین موضوعی برای ما قابل قبول نیست 

چراکه از طریق مراجع مختلف این موضوع اعلام شده است.

برخی روستاهای قم کاملًا اتباع نشین شده اند
در این رابطه نماینده قم در شورای عالی استان ها نیز نسبت به 

اینکه برخی از روستاهای قم کاملاً اتباع نشین شده اند، هشدار داد.
علی قاسمی ورجانی گفت: اتباع بیگانه  به خصوص افاغنه ای که 
در شهرهای کوچک و روستاهای قم ساکن هستند، از امکانات و 
خدمات شهر و روستا استفاده می کنند ولی هیچ گونه عوارضی به 
شهرداری های شهرهای کوچک و دهیاری ها نمی دهند. وی در ادامه 
تأکید کرد: با توجه به وجود بازار کار مشاغل سخت در روستاها 

معمولاً اتباع خارجی این نقاط را برای اسکان انتخاب می کنند.

کارفرمایان به دنبال نیروی کار ارزان قیمت
عضو شورای عالی استان ها ادامه داد: متأسفانه مردم کشورمان از 
کارهای سخت مانند کارهای ساختمانی و کشاورزی ازجمله دامداری 
و سبزی کاری استقبال نمی کنند و کارفرمایان نیز برای انجام این 
مشاغل سخت و زیان آور به دنبال کارگر ارزان قیمت هستند، بنابراین 

از اتباع خارجی به عنوان کارگر استفاده می شود.
وی بابیان اینکه کارگر ارزان قیمت افاغنه بدون بهانه برای کارفرما 
فعالیت می کند، افزود: برخی از کارگران ایرانی بعد از اشتغال به کار 
از کارفرما برای امور مختلف درخواست های زیادی دارند بنابراین 
کارفرمایان معمولاً از به کارگیری اتباع خارجی نسبت به کارگران 

ایرانی بیشتر استقبال می کنند.
اضافه کرد: کارفرمایان  استان ها  نماینده قم در شورای عالی 
به جای استفاده از کارگر ایرانی که بیمه، مزایا، عیدی، پاداش و حقوق 
نسبتاً بالایی در ماه را طلب می کنند کارگر افغانی را بدون در اختیار 
گذاشتن هیچ یک از این مزایا و تنها با حقوق روزمزد برای سه نوبت 

به کار می گیرند.

حضور اتباع خارجی در روستاها و شهرهای کوچک
از فرصت تا تهدید

وی با اشاره به اینکه حضور اتباع خارجی در روستاها و شهرهای 
امید است  افزود:  تبدیل شده است،  تهدید  به  از فرصت  کوچک 
مسئولان مربوطه هر چه سریع تر در جهت ساماندهی اتباع بیگانه در 
روستاها اقدام کنند تا بسیاری از جوانان بومی روستا که فرصت شغلی 

آنان ازدست رفته مشغول به کار شوند.

لزوم اصلاح فرهنگ کار در بین جوانان قمی
اشغال  و  قم  در  خارجی  اتباع  قابل ملاحظه  آمار  به هرروی 
فرصت های شغلی استان توسط آن ها و به خصوص اتباع خارجی 
غیرمجاز اگرچه در مشاغل سخت، این مهم را متذکر می شود که باید 
سازمان دهی ها قوی تر و برای اصلاح فرهنگ کار در بین خانواده ها و 

به ویژه جوانان استان کار بیشتری صورت گیرد.

ارائه آموزش های فنی و حرفه ای به اتباع بیگانه
این در حالی است که چندی پیش مدیرکل آموزش فنی و 
حرفه ای استان قم از ارائه آموزش های فنی و حرفه ای به 9۶ تبعه 

بیگانه در این استان خبر داد.
احمد عطار نیا بیان کرد: در راستای اجرای تفاهم نامه سه جانبه 
فی مابین سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور، اداره کل اتباع 
خارجی وزارت کشور و دفتر کمیساریای عالی سازمان ملل متحد و 
باهدف بهبود سطح خوداتکایی و معیشت پناهندگان عراقی و افغانی 
واجد شرایط تعداد 9۶ نفر از اتباع خارجی در مراکز آموزش فنی 
و حرفه ای استان قم از ابتدای سال جاری تاکنون دوره های فنی و 

حرفه ای را گذرانده اند.
وی گفت: آموزش های ارائه شده به این افراد در سال 9۳ در قالب 
هشت دوره آموزشی برق ساختمان درجه 2، نصب و تعمیر کولرهای 
گازی و جوشکاری برای برادران و روبان دوز، گوهر تراش، کیف دوز 
زنانه، جواهرسازی مهره ای و سازنده جعبه های تزئینی ویژه خواهران 

بوده است.
ارائه  مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم عنوان کرد: 
آموزش های نهاد محور از طریق این سازمان عاملی برای خوداتکایی، 
ریشه کنی فقر، ایجاد اشتغال پایدار، رشد اقتصادی وزندگی بهتر برای 

اتباع بیگانه است.
وی ادامه داد: افزایش ظرفیت اقتصادی خانواده ها می تواند امکان 
دستیابی به راه حل های پایدار و اشتغال آسان تر اتباع خارجی در 

هنگام بازگشت آن ها را افزایش دهد.
عطار نیا بیان کرد: ساختار فعالیت های آموزشی سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشور برای پناهندگان به گونه ای طراحی شده است که 
تمام آن ها در مناطق شهری صورت گرفته و مرتبط با نیازها و متمرکز 

بر حوزه های ساختمانی، تعمیرات و صنعت باشند.

رواج تکدی گری و دست فروشی
 ارمغان اتباع خارجی غیرمجاز

البته وجود اتباع خارجی غیرمجاز به خصوص افاغنه که مشکلات 
زیادی ازجمله، استفاده از خدمات شهری و اجتماعی بدون پرداخت 
عوارض، رواج تکدی گری و دست فروشی، اشغال فرصت های شغلی، 
انجام برخی جرائم، ازدواج با مردم بومی استان درحالی که تعدادی از 
آنان در کشور افغانستان نیز زن و فرزند دارند و گاها رها کردن خانواده 
خود در ایران و بازگشت به کشور خود و ... را برای ساکنان بومی 

استان ایجاد کرده اند، یکروی سکه حضور اتباع خارجی در قم است.
روی دیگر سکه حضور اتباع خارجی در قم که مفید هستند، 
حضور اتباعی از 90 کشور است که باهدف کسب علوم و معارف دینی 

به این شهر مهاجرت کرده اند.

عوارض اتباع باید بازدارنده باشد
اما رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم نیز 
معتقد است که عوارضی که از اتباع بیگانه اخذ می شود، باید بازدارنده 
باشد. حجت الاسلام آتش زر درزمینه بالا بودن عوارض اتباع در قم 
گفت: قم را با هیچ شهری مقایسه نکنید، در قم هزینه زندگی از دیگر 
استان های پایین تر است که این موجب شد بسیاری از اتباع علاقه 
داشته باشند به قم بیایند. وی ادامه داد: موضوع دیگر این است که 15 
هزار نفر دانشجوی خارجی در جامعه المصطفی داریم که با خانواده ها 
می شوند ۶0 هزار نفر که یک ریال هم عوارض پرداخت نمی کنند و 

هیچ استانی این قانون ندارد.
آتش زر گفت: مسئله دیگر این است که در استان تهران ۸0 
درصد از مبلغ عوارض به شهرداری می رود اما در قم این مبلغ میان 
شهرداری و استانداری نصف می شود، این فقط هزینه خدمات نیست 
بلکه یک امر بازدارنده است تا اتباع خارجی به کشور خودشان بروند.

زیاد بودن عوارض بازدارنده نیست
این در حالی است که طوبی حجازی، عضو شورای اسلامی شهر 
قم از زاویه دیگری به موضوع حضور اتباع بیگانه در قم پرداخته 
است. وی معتقد است که اتباع بیگانه موجود در کشور، سفیران 
انقلاب هستند. وی گفت: الآن بهترین افرادی که در افغانستان به 
ما کمک می کنند، تحصیل کردگان ایران هستند. این ها حتی با 
یک فوق دیپلم در افغانستان مبلغ ایران و تشیع هستند. وی بابیان 
اینکه اگر می خواهیم قم جهانی شود باید تصمیم گیری ها هم جهانی 
باشد اظهار داشت: دقیقاً قشری از اتباع بیگانه عوارض می دهند که 
برخورداری هایشان از امکانات شهری کمتر است. حجازی عنوان کرد: 
این زیادشدن مبلغ عوارض بازدارنده نبوده بلکه موجب شده که تعداد 
اتباع غیرمجاز زیاد شود. تغییر شاخص های مهم استان با حضور اتباع 
بیگانه موضوعی است که عباس ذاکریان سخنگوی شورای شهر به آن 
اشاره دارد و می گوید: شاخص های بهداشتی، امنیتی، اعتیاد، طلاق، 
فروش مواد مخدر و... به دلیل وجود اتباع بیگانه در شهر قم تغییر پیدا 

می کند و این هزینه بر است.
به نظر می رسد اقدامات گسترده ای که توسط ارگان ها و نهادهای 
متعددی که در این حوزه فعالیت دارند، تاکنون نتوانسته آن چنان که 
بایدوشاید از حضور اتباع خارجی غیرمجاز در استان قم جلوگیری 
نماید، لذا ضروری است این نهادها باهم افزایی، برنامه جامعی برای 

برگرداندن این مهمانان ناخوانده به کشور خود داشته باشند.

200 هزار نفر اتباع خارجی در قم زندگی می کنند:

فرصت های شغلی قم در اختیار اتباع بیگانه
و  اتباع  مدیرکل  توسط  که  آمار  آخرین  طبق 
علنی  و  رسمی  در جلسه  قم  استانداری  مهاجرین 
بیان شد، حدود 200 هزار  شورای اسلامی شهر قم 
نفر اتباع خارجی در قم حضور دارند که با یک حساب 
سرانگشتی چیزی نزدیک به 20 درصد از جمعیت 
استان قم هم اکنون اتباع خارجی بوده که از این تعداد 

نیمی غیرمجاز هستند.
صورت  در  و  ندارند  مشخصی  هویت  که  افرادی 
بروز جرم امکان تعقیب آن ها نیز وجود ندارد و بعضاً 

از هویت های جعلی نیز استفاده می کنند.
تاکنون بارها مردم قم شاهد بروز مشکلات متعدد 
امنیتی از سوی این افراد بوده اند اما به دلیل بی هویت 
بودن اتباع خارجی غیرمجاز امکان ردیابی مجرمان 
وجود نداشته است و در این میان خانواده های قمی 
قربانی شده اند. نکته قابل توجه اینکه در حالی استان 
قم از نرم مطلوبی در خصوص نرخ بیکاری برخوردار 
نیست این افراد فرصت های شغلی زیادی را در قم 
اشغال کرده اند در این میان اشغال واحدهای مسکونی 
و تأثیر بر نرخ مسکن و اختصاص بودجه های درمانی 
و رفاهی که مردم قم برای دسترسی به آن ها مالیات 
پرداخت می کنند ازجمله مشکلات حضور این افراد در 

استان قم است.
نکته جالب توجه اینکه تنها دلیلی که برای عدم 
باشد،  افاغنه غیرقانونی در قم شاید مدنظر  اخراج 

تأمین نیروی کار موردنیاز مشاغل سخت است.
گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

اشاره

به کارگیری اتباع خارجی در واحدهای صنفی 
به صورت کلی ممنوع است، یعنی فرقی ندارد که این فرد مجاز باشد یا 

غیرمجاز، حتی اگر خود تبعه خارجی هم متصدی باشد، بازهم کار کردن این 
افراد در واحدهای صنفی و مغازه ها ممنوع است. قانون برای اتباع خارجی 

14 رشته شغلی را مشخص کرده که این افراد فقط می توانند در این مشاغل 
کار کنند، لذا با توجه به اینکه اتباع خارجی مجاز به کار در هر شغلی نیستند، 

باید قبل از شروع به کار مجوزهای لازم را اخذ نمایند که اگر چنین نباشد، 
واحد صنفی تعطیل و پلمپ می شود
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اخبار

خبر خوش سردار کمالی برای سربازان
گفته می شود: جانشین اداره منابع انسانی ستاد کل نیروهای مسلح به متقاضیان اعزام به خدمت 
سربازی اعلام کرد در صورت گرفتن برگ اعزام به خدمت تا پایان سال مدت خدمت آنها مطابق قوانین 
سال جاری محاسبه می شود. در قوانین مربوط به خدمت سربازی آمده است که کسانی که در سال 9۴ 
به خدمت اعزام شوند باید 2۴ ماه خدمت کنند. اگر هر کدام از سربازان همسر داشته باشند ۳ ماه، به ازای 
هر فرزند ۳ ماه، حضور مناطق امنیتی ۳ ماه و حضور مناطق محروم و بد آب و هوا 2 ماه کاهش خدمت 
خواهند داشت. این در حالی است که امسال مدت زمان خدمت نظام وظیفه تنها 21 ماه است که همین 
موارد از آن کاسته می شود از این رو حجم بسیاری از جوانان با مراجعه به دفاتر پلیس + 10 تقاضا داشتند 

تا به خدمت بروند.

تمدید مهلت اعلام کدملی برای سیم کارت
گفته می شود: سخنگوی سازمان تنظیم مقررات ارتباطات از مهلت یک هفته ای برای احراز هویت 
سیم کارتهای فاقد کدملی خبر داد و گفت: پس از این مهلت، سیم کارت مشترکانی که کدملی خود را به 

اپراتورها اعلام نکرده اند قطع می شود.

میزان جریمه نقدی مشمولان غایب مشخص شد
گفته می شود: با تصویب بخش هایی دیگری از بند های تبصره 1۶ لایحه بودجه سال 9۴ کل کشور 
توسط کمیسیون تلفیق میزان جریمه غایبین سربازی افراد زیر دیپلم مبلغ 10 میلیون تومان و به ازای 
هر مقطع تحصیلی پنج میلیون تومان به میزان فوق اضافه می شود؛ یعنی دیپلم 15، فوق دیپلم 20، 
کارشناسی 25، کارشناسی ارشد ۳0 و دکترای ۳5 میلیون تومان و مقاطع بالاتر تا سقف 50 میلیون تومان 
جریمه باید بپردازند. افرادی که همسر دارند به ازای همسر و هر فرزند، پنج درصد از جریمه آنها کاهش 
می یابد؛ البته پیشنهادات نمایندگان برای کاهش و افزایش این قیمت ها ارائه خواهد شد بر تصویب این 

بند در صحن علنی تاثیر گذار خواهد بود.

بررسی پدیده و اساسنامه بانک ها در اصل۹0
گفته می شود: موضوع پدیده شاندیز و اساسنامه بانک ها در کمیسیون اصل 90 بررسی شد و مقرر 
شد تا طرف های هر دو موضوع مستندات خود را در جلسه بعدی به کمیسیون ارائه کنند تا جمع بندی 
نهایی در خصوص موضوعات انجام شود. در بحث فروش سهام نیز به مسئولان شرکت پدیده گفته شد 
که باید این کار در بازار سرمایه صورت می گرفت و مسئولان این شرکت نیز عنوان کردند که بحث فروش 
سهام را در دستور کار نداریم و مشارکت اقتصادی در دستور کار ما است که در این باره نیز مقرر شد 

شرکت مستندات خود را در جلسه بعدی به کمیسیون ارائه کند.

چند جوان دم بخت در کشور داریم؟
گفته می شود: معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان کشور با بیان اینکه بیش 
از 10 میلیون نفر در سن ازدواج در کشور مجرد هستند، گفت: به منظور برررسی مسائل این قشر از 
جامعه شورای عالی جوانان با ریاست رئیس جمهور تشکیل می شود. محمود گلزاری اظهار کرد: جوانان 
نسبت به بقیه گروه های سنی تفاوت هایی دارند که حتی برخی از مسئولان و برنامه ریزان نیز به آن 

توجه نمی کنند.

نصب بنرهای »عنایت آمریکایی« در تهران
گفته می شود: بنرهایی با عنوان »عنایت آمریکایی« در تهران نصب شد. »تحریم اقتصادی « عنوان 
جمله دیگری است که در بنرهای » عنایت آمریکایی « درج شده است. این بنرها از روز سه شنبه توسط 

سازمان بسیج شهرداری در پایتخت نصب شده است.

میلیاردرهای دنیا معرفی شدند
گفته می شود: مجله چینی "هارون" در ویژه نامه خود درباره میلیارد دلاری های جهان، نوشت: تقریبا 
نیمی از میلیارد دلاری های جهان متعلق به چین، آمریکا و هند هستند، این در حالی است که در سال 
جدید میلادی هند رتبه سومی را از روسیه گرفت. همچین "بیل گیتس" صاحب شرکت "مایکروسافت" 

آمریکا با داشتن ۸5 میلیارد دلار در صدر این فهرست قرار دارد.

پرداخت وام 5 میلیون تومانی به فرهنگیان
گفته می شود: وزیر آموزش و پرورش از پرداخت وام 5 میلیون تومانی کم بهره به فرهنگیان خبر داد.  
علی اصغر فانی با بیان اینکه تفاهم نامه ای با بانک ملی برای ارائه تسهیلات داشته ایم، گفت: براساس این 
تفاهم نامه برای 2۴0 هزار فرهنگی وام کم بهره با سقف 5 میلیون تومان برنامه ریزی شده است که اعتبار 

آن برابر 1200 میلیارد تومان است.

تخفیف 10 میلیونی »مگان« برای افراد خاص
گفته می شود: با گذشت بیشتر از یک سال از پایان کار دولت پیشین، همچنان پرونده تخلفات دولت 
نهم و دهم روی میز مسوولان، نمایندگان مجلس و مراجع قضایی است. یکی از این تخلف ها مربوط 
به پرونده فروش خودروهای مگان است؛ فروش خودروهایی که در جریان اجلاس جنبش عدم تعهد با 
قیمت هایی بسیار ارزان تر از قیمت واقعی به برخی نورچشمی ها فروخته شده بود و حالا مسوول پیگیری 
این پرونده در کمیسیون اصل 90 از تخفیف 10میلیونی ۳00دستگاه به برخی افراد خاص خبر داده است. 
خریداران این خودروها به گفته مصطفی افضلی فرد، عضو کمیسیون اصل 90 مجلس »نورچشمی  ها« 

بوده اند.

مرگ 7 زائر ایرانی در مدینه
گفته می شود: ناصر شوشتری زاده سرپرست مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر در مدینه از مرگ 
7 نفر از زوار ایرانی در شهر مدینه خبر داد و گفت: از 1۳ آذر تاکنون بیش از 50 هزار زائر به مرکز درمانی 

هلال احمر در مدینه مراجعه کرده اند.

بیانیه شورای مشورتی اصلاح طلبان قم
گفته می شود: شورای مشورتی اصلاح طلبان قم، به مناسبت سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی، بیانیه ای صادر کرد. در این بیانیه به چند محور اساسی از جمله رهبری، مردم، آزادی، قانون 

اساسی، امید و اعتماد، اخلاق و اصلاح طلبی تأکید شده است.

معاون سازمان میراث فرهنگی، 

استان قم بازار مناسبی برای صنایع دستی کشور است 
ایمان: معاون صنایع دستی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ایران 
گفت: صنایع دستی ایران با 250 رشته از لحاظ تنوع رشته ها نسبت به سایر کشورها مقام 

اول را دارد. 

بهمن نامور مطلق روز چهارشنبه در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین سید جواد شهرستانی نماینده 
آیت الله سید علی سیستانی در ایران، با بیان اینکه کشورهای ایران، هند و چین جزو سه تولیدکننده برتر 
جهان در زمینه صنایع دستی هستند، اظهار کرد: هیچ صنعتی مانند صنایع دستی دارای اشتغالزایی نیست 
در حالیکه برای ایجاد هر شغلی باید هشت میلیارد ریال هزینه شود در صنایع دستی با 100 میلیون ریال 
هم می توان یک شغل ایجاد کرد. وی از صنایع دستی به عنوان هویت و پشتوانه هر کشوری نام برد و با 
بیان اینکه صنایع دستی یادآور سنتهای گذشته است، گفت: در گذشته در حوزه صادرات، صنایع دستی 
ایران جزو اولین کالاهای صادراتی بود اما به خاطر مشکلاتی که به وجود آمد الان در زمینه صادرات صنایع 
دستی سی امین کشور دنیا هستیم و برخی از کشورها در این زمینه از ما جلو افتاده اند. وی با اشاره اینکه 
صنایع دستی؛ اشتغالزایی و ارزآوری به همراه دارد و با بیان اینکه در فاخر بودن صنایع دستی در سطح 
خوبی قرار داریم، اظهار کرد: در بازار خارج از کشور به ما ظلم می شود و در یک رقابت سالم با خارج نیستیم 
از اینرو نیازمند همکاری و تعامل بیشتری در این زمینه هستیم.نامور مطلق در بخش دیگر سخنانش با 
اشاره به استفاده از صنایع دستی در سوغاتی ها به ویژه سوغاتیهای زیارتی اظهار کرد: گردش مالی بازار 
مذهبی و سوغات مشهد به میزان پنج هزار میلیارد ریال است در حالیکه حدود پنج تا 10 درصد این رقم 
به بازار ایران تعلق دارد. وی از برگزاری نمایشگاه سوغاتیهای زیارتی در مشهد در آینده نزدیک خبر داد 
و خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم سهم سوغاتیهای زیارتی بیشتر به کشورهای اسلامی از جمله کشور 
خودمان اختصاص یابد و از این بازار به نفع مسلمانان بهره ببریم. وی از صنایع دستی به عنوان نزدیکترین 
هنر به مسائل معنوی و دینی نام برد و گفت: شهرهای قم و مشهد از بازارهای مهم فرهنگی و مذهبی می 
باشند که درصد هستیم با تشکیل کارگروهی در زمینه شناسایی بازارهای مذهبی و استفاده از ظرفیتها و 
توانمندیهای استانهای قم و خراسان رضوی از این عرصه برای شکوفایی صنایع دستی کشور بیشتر بهره 
ببریم. معاون صنایع دستی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ایران بیان کرد: استان قم 
بازار بسیار خوبی برای صنایع دستی کشور است و از این فرصت، صنایع دستی استانهای همجوار آن نیز 
می توانند بهره ببرند. نامور مطلق در سفر به استان قم با حجج اسلام سید جواد شهرستانی نماینده آیت 
الله سید علی سیستانی در ایران و محمد صادق صالحی منش استاندار قم دیدار و گفت وگو و از موزه امام 
علی )ع( وابسته به دفتر حجت الاسلام و المسلمین سید جواد شهرستانی و از کارگاه صنایع دستی چوبی 

حسین رییس صادقی بازدید کرد.

معاون روابط عمومی سپاه استان قم:

 آسمان قم در شب 22 بهمن نور افشانی می شود 
 ایمان :معاون روابط عمومی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( گفت: آسمان قم در شب یوم 

الله 22 بهمن ماه به همت سپاه، نور افشانی می شود.
افشین گودرزی طی سخنانی ضمن گرامیداشت سی و ششمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی اظهار 
کرد: سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در شب یوم الله 22 بهمن به منظور مشارکت در جشن پیروزی 
انقلاب اسلامی و همگام با آحاد مردم انقلابی استان قم و با حضور خانواده های معظم شهدا و زائران کریمه 

اهلبیت)ع( اقدام به نور افشانی در تعدادی از مناطق شهر قم و در شهرستان های تابعه می کند.

هيچ چيز مانند نماز بيني 
شيطان را به خاک نمي مالد، پس نماز 
بگزار و بيني شيطان را به خاک بمال. 

استاندار قم تأکید کرد:

ضرورت آینده نگری در اجراي طرح جامع مسجد مقدس جمکران
طنز قمی

اخبار

آخه پفکم شد تنقلاب
دای علی انگاری کاربارت خوب شده اتقی 
اوس غلوم شنیدم که تو یه سال هم سپره 

خونتونو سفید کردی و دا شاسماعیل رفتی. 
گف دلم باست بوگواِ نمدونی که چه کار 

کاسبی بهم زدم. 
گفتم دائیه آخه چی چی میفروشی. 

گف ااَین پفک مفکا.
بش گفتم آخه پفک مفکم شد خوردنی. گیوه هاتو ورکش بر دنبال یه 

شغل خوب. 
گف مگ چه عیبی داره. 

گفتم چه  عیبی نداره. گفتم اصلا تو میدونی اچَی چی درس شده. چقذه 
باس دل و رودت ضرر داره. یه رو من چند تا دونه خوردم انگاری یه مُش بلغور 
ریختن تو دلم.انقه بویه زدم روم به دیفار گلاب به تو روتون حی قسیون کردم 
دا اینکه رفتم پلو حکیم. دست بر قضا حکیم قدیما بام هم کلاس بو. آخه با هم 
الک دولک میکردیم.خدائیش خیلی هوا ما رو داشت. دو سه تا قرص مُرص 
و شربت مربت بمون داد. ما قرصارو جویدیمون شربتوم هورت کشیدیم. خدا 
پدرشو بیامرزه، امَا ویزیکوم نگرف ولی بم گف تو دای عباس بایه تا حالا نفله 

شده باشی.گفتم آقا دکتر نکنه من ماده سلاطون گرفتم. 
گف نه دای عباس.

ابَس حالمون بد بو که عین کفتر ولیجه که میوکاسل بیگیره قیقاجکی 
میرفتیمون. شش هف رو ما اسیر و عبیر این  درد بودیمون. آقا دکتر گف دای 

عباس دیگه ااَین پفک مفکا نخوری. گفتم باششه. 
دکتر گف هر که ااَین هله هوله ها بخوره بایه پا ناخوشیشوم بیشینه. 
الحمداله یخده بهترم ولی دای علی بر سراغ یه کارکاسبی پدر مادر دار. آخه 

پفک فروشیوم کاسبی شد.
بش گفتم

کی گف پفکوم تنقلاته
تو فکر میکنی نقل و نباته

اگ خوردی و یه هو ورپریدی
پس خون توون خودت بپاته

خوش اومدی جونم

فرمانده انتظامي استان قم اعلام کرد :

ارائه تسهیلات ترخیص وسایل نقلیه 
به مناسبت دهه فجر

ایمان: فرمانده انتظامي استان قم از ارائه تسهیلات ویژه ترخیص 
وسایل نقلیه به مناسبت دهه مبارکه فجر خبر داد. 

سردار کاظم مجتبایي اظهار داشت:پلیس به دنبال ارتقاء سطح رضایت 
مندي مردم است، البته تاکید بر اجرا و رعایت قانون و فراگیر کردن قانون 
پذیري در سطح جامعه باعث مي شود که نظم و انضباط بیشتر حاکم شده و 
رضایت مندي مردم نیز افزایش یابد. وي افزود: سعي پلیس بر این است که در 
مناسبت هاي مختلفي که پیش مي آید، تسهیلاتي را براي مردم فراهم کند 
تا وسایل نقلیه شان را به هر دلیلي که در ایام گذشته توقیف شده است، به 
آنها بازگرداند، و این در راستاي اختیاراتي است که فرماندهي انتظامي استان 
دارد و با هماهنگي سایر رده هاي قانوني انجام مي دهد. سردار مجتبایي ادامه 
داد:امیدواریم این تسهیلاتي که براي آزادي خودروها و موتور سیکلت ها در 
نظر گرفته مي شود، بتواند متقابلا همراهي مردم را داشته باشد تا در آینده 
شاهد قانون پذیري بیشتر و توجه بیشتر مردم به قانون باشیم. فرمانده انتظامي 
استان تاکید کرد: این تسهیلات شامل وسایل نقلیه اي که به دستور مقام 

قضایي توقیف شده نمي باشد.

 با اجرای طرح خیبر در قم  صورت گرفت :

دستگیري 3 سارق و 9 خرده فروش 
مواد مخدر

 ایمان: فرمانده انتظامي شهرستان قم  از اجرای طرح خیبر در 
سطح حوزه استحفاظي کلانتري 19  خبرداد وگفت : با جرای این 
طرح 3 سارق حرفه اي و 9 خرده فروش مواد مخدر دستگیر شدند. 
سرهنگ هادي دیده ور افزود: روز گذشته طرح خیبر با هدف افزایش 
احساس امنیت و رضایتمندي همشهریان در حوزه استحفاظي کلانتري 19 
در قالب ۳ تیم عملیاتي از این کلانتري و با همکاري یگان امداد به مرحله 
اجرا در آمد. وی  ادامه داد : 1۳ دستگاه موتورسیکلت و 5 دستگاه خودرو  
نیز در غالب در این طرح  توقیف شده اند. سرهنگ دیده ور  با اشاره به 
تحقیقات جامع و اخذ دستور از مقام قضائي استان، افزود: در طرح مذکور با 
تلاش مأموران 2 سارق منزل، یک سارق مغازه و 9 توزیع کننده مواد مخدر 
دستگیر شده که نهایتاً متهمان پس از تشکیل پرونده تحویل مراجع قضایي 

استان شدند. 

رئیس پلیس راه استان قم  خبرداد:

واژگوني میني بوس با 18 نفر مجروح 
در جاده تفرش

ایمان: رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان قم از واژگوني 
یک دستگاه میني بوس متعلق به هلال احمر در جاده تفرش و 

مجروح شدن 18 تن در این حادثه خبر داد. 
سرهنگ اردشیر جمشیدي راد گفت: لحظاتي پیش یک دستگاه میني 
بوس متعلق به هلال احمر در کیلومتر 15 جاده "تفرش – قم" واژگون شد. 
وي ادامه داد: متأسفانه در این حادثه 1۸ تن از سرنشینان خودرو مذکور به 
شدت مجروح و دو تن نیز توسط اورژانس در محل تصادف مداوا شدند. رئیس 
پلیس راه استان قم علت این حادثه را عدم توانایي در کنترل وسیله نقلیه 
ناشي از تخطي از سرعت مطمئنه عنوان کرد. سرهنگ جمشیدي راد افزود: 
رانندگان وسائل نقلیه عمومي با توجه به اینکه جان مسافران در دستشان است 
بایستي بیشتر احساس مسئولیت کرده و با توجه به وضعیت جاده از عجله و 

شتاب پرهیز کنند تا شاهد اینگونه حوادث تلخ و ناگوار نباشیم. 

سرهنگ صادقی اعلام کرد : 

رسیدگي به 7000 پرونده 
درمراکز مشاوره  پلیس قم 

ایمان: معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم با اشاره به 
جایگاه اداره اطلاع رساني پلیس در ارتقاء احساس امنیت در جامعه، 
نقش این اداره را در پیشگیري از آسیب هاي اجتماعي انکار ناپذیر 

دانست. 
 سرهنگ "صادقي" در دیدار معاون اجتماعي پیشگیري از وقوع جرم 
دادگستري، رئیس اداره وضعي امنیتي این معاونت، مسئول فرهنگي شوراي 
هماهنگي مبارزه با مواد مخدر استان، اظهار کرد:  پلیس در کنار مردم بوده و 
مي کوشد تا دغدغه هاي آنها کم شود و در فضاي اجتماعي، آرامش حاکم 
شود. وي به ادارات زیر مجموعه معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان 
اشاره و با حساس دانستن نقش اداره اطلاع رساني ضرورت اطلاع از افکار 
عمومي را از خصوصیات این اداره ذکر کرد و اظهارداشت: با توجه به ارتباط 
مستقیم اداره اطلاع رساني با رسانه ها به خصوص صدا وسیما این اداره بهترین 
نقش را در جهت آگاه سازي عمومي ایفا مي کند. سرهنگ "صادقي" نقش 
اداره آموزش همگاني این معاونت را نیز مهم ارزیابي کرد و افزود: معاونت 
اجتماعي با اعزام کارشناسان انتظامي و اجتماعي خود در همه حوزه ها، 
مساجد، مدارس و پایگاه هاي بسیج و ... نسبت به ارتقاء سطح دانش و آگاهي 
مردم مي کوشد تا آسیب هاي اجتماعي را به حداقل برساند. وي رسیدگي به 
7000 پرونده طي 10 ماه گذشته را از فعالیت هاي مرکز مشاوره این معاونت 
عنوان و اظهار داشت: مرکز مشاوره معاونت اجتماعي با استقرار مددکاران 
اجتماعي در کلانتري ها و ارائه خدمات مشاوره اي ،در بحث روانشناختي، 
روانسنجي، مددکاري و انتظامي و ... توانسته در جهت حفظ، بقا و تقویت و 
بهسازي نهاد خانواده و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعي تاثیر بسیار بالایي در 
استان داشته باشد. معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم انجام پروژه 
هاي تحقیقاتي و نظرسنجي هاي مستمر اداره برآورد اجتماعي را در کاهش 
آسیب اجتماعي نیز در استان مهم ارزیابي کرد و افزود: این اداره با ارائه مقالات 
مختلف در خصوص کاهش جرم و آسیب در مناطق جرم خیز در زمینه 
معضلات اجتماعي با ارائه راهکارهاي لازم بازوي پرتوان فرماندهي انتظامي 

استان محسوب مي شود.

 ایمان: استاندار قم در جلسه بررسي طرح جامع 
مسجد مقدس جمکران بر لزوم آینده نگری و در نظر 
گرفتن نیازهاي این مکان مقدس در آینده تأکید 

کرد.
حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش استاندار قم در 
جلسه بررسي طرح جامع مسجد مقدس جمکران که با 
حضور تولیت جمکران در استانداری قم برگزار شد، اظهار 
کرد: به دنبال افزایش سهم گردشگري مذهبي در توسعه 
قم به عنوان یکي از ظرفیت های ویژه این شهر هستیم. 
استاندار قم اجرای طرح جامع مسجد مقدس جمکران 
را در جهت افزایش زمان اسکان و خدمات رسانی مناسب 
به زائرین مهم تلقي کرد و افزود: تأمین امکانات فرهنگي، 
اقامتی، رفاهی و خدماتی جهت مسافرین و زائرین شهر 
مقدس قم در این راستا بسیار مؤثر خواهد بود. وی با اشاره 
به اجراي طرح های توسعه ای قم، بر لزوم آینده نگری و در 
نظر گرفتن نیازهاي شهر قم در دهه های آینده تأکید و 
در  را  خود  دید  افق  باید  استان  مسئولین  کرد:  اضافه 
تمام برنامه های استان ازجمله این طرح افزایش دهند و 
راه کارهای بلندمدت را سرلوحه کارها قرار دهند. استاندار 
قم اضافه کرد: به لطف پروردگار و باهمت تولیت مسجد 
مقدس جمکران و مجریان پروژه و همکاری مسئولین 
را  طرح  این  موردنیاز  زیرساخت های  می توانیم  استانی 
ایجاد کنیم. نماینده عالی دولت در استان همچنین نگاه 
وزارت مسکن و شهرسازی به قم را بسیار ویژه دانست 
و تأکید کرد: با مشخص نمودن سطح زیربنای این طرح 

در  زمین های  از  آن  برای  مشخصی  محدوده  تعریف  و 
و در طول  پروژه شروع می شود  اول  اختیار دولت، گام 
طرح،  مجری  دوشادوش  استان  مسئولین  آن  اجرای 
گام های مساعدی بر خواهند داشت. در ابتدای این جلسه 
حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان تولیت مسجد مقدس 
جمکران نیز با اشاره به ظرفیت ویژه قم به عنوان قطب 
زیارتی کشور و افزایش روزافزون حجم مسافر و زائر به این 
استان گفت: باید مدت اقامت مسافرین را در قم افزایش 

دهیم و این مهم جز با تأمین امکانات لازم میسر نیست.
 

ضرورت توسعه انرژی های پاك در استان قم
استاندار همچنین ظهر دیروز با حضور در شرکت توزیع 
نیروي برق استان قم بر ضرورت توسعه  انرژی های پاک 
در استان قم تأکید کرد. حجت الاسلام والمسلمین صالحي 
منش، از پنل هاي خورشیدي تولید برق این شرکت بازدید 
نمود. استاندار قم با اشاره به حرکت کشورهاي توسعه یافته 
به سمت تولید و استفاده از انرژی های نو، اهمیت دسترسي 
به این انرژی ها براي رشد اقتصادي را موردتوجه قرارداد و 
افزود: با توجه به ذخایر محدود منابع فسیلي باید به فکر 
جایگزین کردن آن ها با منابع پاک تولید انرژي همچون باد 

و خورشید باشیم. 
انرژی های  از  استفاده  شرایط  اینکه  بابیان  وي 
خورشیدي در ایران فراهم است، تعهد وزارت نیرو مبني 
بر پرداخت بخش قابل توجهی از هزینه  تولید برق توسط 
بخش خصوصي را موردتوجه قرارداد و افزود: با استفاده از 

این ظرفیت های ویژه می توانیم بخش قابل توجهی از برق 
استان را تأمین کنیم. حجت الاسلام والمسلمین صالحي 
منش نقش اطلاع رسانی به مردم و سرمایه گذاران بخش 
خصوصي در راستاي توسعه  انرژی های پاک را موردتوجه 
قرارداد و خواستار استفاده از ظرفیت صداوسیما در جهت 
تحقق آن شد. استاندار قم همچنین با تأکید بر ضرورت 
صرفه جوبي در مصرف انرژي گفت: برق مانند آب ازجمله 
موضوعاتي است که نیازمند مشارکت شهروندان و رعایت 

الگوي صحیح مصرف می باشد.

تحکیم نهاد خانواده مهم ترین وظیفه بانوان است
انقلاب  جشن  همایش  در  همچنین  قم  استاندار 
مهم ترین وظیفه زنان را تحکیم خانواده دانست و افزود: 
باید در راستاي نهادینه سازی این وظیفه  مهم در تمام زوایا 
و شئون خانواده تلاش کنیم. حجت الاسلام والمسلمین 
محمدصادق صالحي منش در همایش جشن انقلاب که 
با شعار انقلاب اسلامي، استحکام خانواده، زنان و سبک 
زندگي ایراني- اسلامي در تالار معصومیه استانداري برگزار 
شد، با اشاره به ویژگی های بارز و منحصربه فرد رهبر کبیر 
انقلاب اسلامي گفت: حضرت امام خمیني )ره( نگاه ویژه ای 

به خانواده داشتند. 
حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش نقش بانوان 
در پیشرفت و توسعه جوامع را یادآور شد و خاطرنشان 
کرد: اگر تعریف صحیحي از جایگاه زنان در جامعه داشته 
باشیم از بروز بسیاري از مشکلات بعدي جلوگیري می شود. 
استاندار قم بابیان اینکه قرآن کریم بهترین الگوها را براي 
زندگي فردي و اجتماعي بانوان معرفي کرده است، داستان 
)س(،  زهرا  فاطمه  حضرت  چون  بزرگي  بانوان  زندگي 
حضرت مریم، آسیه و خدیجه را موردتوجه قرارداد و افزود: 
مردان بزرگي در دامان این زنان پرورش یافته اند که موجب 

ایجاد نقاط عطف در تاریخ گشته اند. 
به عنوان  )س(  زهرا  فاطمه   حضرت  زندگي  به  وي 
الگوي شایسته زنان مسلمان اشاره و خاطرنشان کرد: عمر 
سراسر برکت و عبرت و سبک زندگي این بانوي بزرگوار 
باید به عنوان الگوي دختران وزنان ترویج شود. نماینده 
را تحکیم  زنان  استان مهم ترین وظیفه   عالي دولت در 
خانواده دانست و افزود: باید در راستاي نهادینه سازی این 
وظیفه  مهم در تمام زوایا و شئون خانواده تلاش کنیم. 
حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در پایان با اشاره 
به برخي آسیب ها و مضرات فضاي مجازي، تضعیف جایگاه 
اجتماعي  شبکه های  معضلات  مهم ترین  از  را  خانواده 
دانست و افزود: باید بافرهنگ سازي صحیح استفاده از 
این شبکه ها زمینه  رشد و بالندگي نهاد مقدس خانواده 

را فراهم کنیم.

ایمان: مدیرکل تأمین اجتماعی استان 
توسعه  پنجم  برنامه  پایان  تا  گفت:  قم 
و  بیمه شدگان  به  خدمات  کلیه  ارائه 
کارفرمایان تأمین اجتماعی، الکترونیکی 

و غیرحضوری خواهد شد.
به گزارش خبرنگار ما، سید مجتبی موسوی 
روز گذشته در سالن جلسات بیمارستان امام 
رضا )ع( در جمع خبرنگاران با تبریک سی و 
ششمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، اظهار 
داشت: در حال حاضر خدماتی از قبیل دریافت 
لیست بیمه و پرداخت آن و صدور فیش حقوق 
برای مستمری بگیران، دریافت سابقه و ابلاغ ها 

در قم به صورت الکترونیکی انجام می شود.
وی در ادامه بابیان اینکه در پیش از انقلاب 

تنها یک واحد بیمه تأمین اجتماعی در قم وجود داشت که شهرهای ساوه، دلیجان و محلات 
هم زیرمجموعه آن بودند، افزود: در حال حاضر 2۳7 هزار بیمه شده اصلی شامل اجباری، 
مشاغل آزاد و گروه های خاص در استان قم وجود دارد که با محاسبه افراد تحت پوشش آن ها، 

715 هزار نفر بیمه شده در قم داریم.
وی اضافه کرد: در مجموعه ۶5 درصد از کل جمعیت استان و 95 درصد از جمعیت فعال 

آن تحت پوشش بیمه تأمین اجتماعی هستند.
موسوی بابیان اینکه 1۴ هزار و 10۶ کارگاه مشاغل آزاد تحت پوشش داریم، تصریح کرد: 
1۳ هزار و 2۳ نفر مددجوی بهزیستی و کمیته امداد، ۴ هزار و ۳77 نفر از زنان سرپرست 
خانوار، 12 هزار و 5۶۶ نفر کارگر ساختمانی، 17 هزار و 191 راننده، ۳9 هزار و 902 نفر 

به صورت توافقی و ۳۸ هزار طلبه در قم تحت پوشش بیمه تأمین اجتماعی هستند.

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم در بخش 
تعداد  اینکه  به  اشاره  با  از سخنان خود  دیگری 
به سه سال  آذرماه نسبت  پایان  تا  بیمه شدگان 
قبل ۳ درصد رشد داشته است، خاطرنشان کرد: 
در همین مدت تعداد مستمری بگیران ۳0 درصد و 
بیمه کارگران ساختمانی 27 درصد نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته رشد داشته است.
وی ادامه داد: تعهدات بلندمدت و کوتاه مدت ما 
در سال گذشته 1۸2 میلیارد تومان بوده ولی امسال 
تا پایان آذرماه با ۳5 درصد رشد، به 25۶ میلیارد 
دیگری  بخش  در  موسوی  است.  رسیده  تومان 
از سخنان خود گفت: در نه ماهه امسال 1۳ هزار 
و 2۶9 مورد بازرسی از کارگاه های تحت پوشش 
داشته ایم که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

20 درصد رشد داشته است و در همین مدت هزار و 5۳1 کارگاه غیرمجاز کشف نموده ایم.
این مقام مسئول در بیمه تأمین اجتماعی استان عنوان کرد: در حال حاضر کارفرمایان 
استان قم ۶۸ میلیارد تومان به این اداره کل بدهی معوق دارند که ۳0 میلیارد تومان آن مربوط 

به 5 کارگاه بزرگ است.
وی راه اندازی شعبه ۴ در منطقه نیروگاه و شعبه اقماری پردیسان را از دیگر اقدامات 
انجام شده در 9 ماهه نخست امسال عنوان کرد و بیان داشت: در حال حاضر صدور و تمدید 
دفترچه بیمه در کلیه شعب تأمین اجتماعی در استان قم و کشور انجام می شود و هیچ 

محدودیتی وجود ندارد.
موسوی ادامه داد: همچنین محدودیت های صدور دفترچه برای فرزند چهارم خانواده و 

عدم پرداخت هزینه زایمان برای فرزند سوم به بعد برداشته شده است.

ایمان: شهردار قم گفت: توفیق خادمي شهدا افتخاري بزرگ است که از برکت 
خون پاک شهیدان نصیب خدمتگزاران مي شود.

محمد دلبري طي سخناني که  سه شب گذشته در دیدار با خانواده معظم شهید حاج 
اکبر خردپیشه)شیرازي( فرمانده یگان دریایي لشکر 17 در دوران دفاع مقدس ایراد کرد، با 
گرامیداشت ایام پرشکوه دهه فجر و سي و ششمین سالگرد پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامي 
به رهبري امام خمیني)ره( ابراز داشت: شهدا با ایثار و بذل خون خود، امنیت و سربلندي را 
براي ما به ارمغان آوردند و امروز به برکت خون این شهیدان و ایثارگري ایثارگران و جانبازان 
عزیز است که کشور جمهوري اسلامي در منطقه و کل جهان سرافرازانه و مقتدرانه مي 

درخشد.
وي افزود: رمز موفقیت و پیروزي، از خود گذشتگي شهدا بود که با ایثار خود مسیر تعالي را 

براي نسل هاي آینده هموار و نظام را در مقابل دسیسه هاي ددمنشان بیمه کردند.

شهردار قم با بیان اینکه برگزاري یادواره هاي شهدا حداقل کاري است که شاید بتوان در 
تعظیم شان و مقام آنان انجام داد، گفت: خادمي شهدا توفیق و افتخار بزرگي است که از سوي 
خود شهدا و به برکت خون پاک آنان و اهداف مقدسي که در راه آن جان عزیز خود را تقدیم 

نموده اند، نصیب خدمتگزاران مي شود.
وي با اشاره به اینکه تلاش براي اینکه نام و راه شهدا گم نشود، موجب مي شود در آن دنیا 
در نزد شهدا سرافکنده نباشیم، خاطرنشان ساخت: تاکیدات مقام معظم رهبري و مسئولان 
نظام بر زنده نگهداشتن یاد و خاطره شهدا به این جهت است که ما نیازمند آنان هستیم و باید 
راه و مرام و هدف آنان براي ما و نسل هاي آینده تبیین شود و گرنه خود شهدا در اعلي علیین 
و عند ربهم یرزقون هستند و وجود پاکشان بي نیاز از این مراسمات است. دلبري اضافه کرد: 
برگزاري همایش ها و یادواره ها تلنگري براي آحاد جامعه و مسئولان است که این مسئولیت 

ها و موفقیت هایي که مرهون خون شهداست، آسان بدست نیامده است.

ایمان: مدیر درمان تأمین اجتماعی 
دستگاه  یک  خرید  از  قم  استان 
با  پیشرفته  و  مجهز  سی تی اسکن 
اعتباری بالغ بر 2 میلیارد و 600 میلیون 
تومان برای بیمارستان امام رضا )ع( خبر 

داد.
داود  دکتر  ما،  خبرنگار  گزارش  به 
یک  در  دیروز  ظهر  از  پیش  علیمحمدی 
اجتماعات  سالن  در  که  خبری  نشست 
بیمارستان امام رضا )ع( برگزار شد با اعلام این 
خبر اظهار داشت: این دستگاه سی تی اسکن تا 
پایان بهمن ماه تحویل و پس از طی مراحل 
نصب، به احتمال زیاد تا پایان سال و یا اوایل 
فروردین ماه سال آینده در مدار خدمات رسانی 

به بیماران قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: بیمارستان امام رضا )ع( در ابتدا به صورت 
یک بیمارستان جنرال ناحیه ای ساخته شد ولی ازآنجاکه نیاز 
قم بیش از این بود با پیگیری هایی که داشتیم موفق شدیم 
تجهیزات پیشرفته درمانی را برای این بیمارستان خریداری 
ادامه  روند همچنان  این  که  نمائیم  راه اندازی  و  نصب  و 
دارد تا زیرساخت های لازم برای یک بیمارستان پیشرفته 
و مدرن تأمین شود. علیمحمدی در ادامه بابیان اینکه در 
ابتدا 100 تخت برای این بیمارستان مصوب شده بود، ولی با 
پیگیری هایی که انجام شد، به 120 تخت افزایش یافته است، 
خاطرنشان کرد: این بیمارستان تا پایان امسال به بیش از 
100 تخت و در سال آینده با جذب و به کارگیری نیروی 

جدید به 120 تخت خواهد رسید.
این  در  تخت  اشغال  ضریب  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بیمارستان ۸0 درصد است، ادامه داد: در نه ماهه امسال، 

دو هزار و 500 نوزاد در بخش زنان و زایمان این بیمارستان 
متولدشده اند و ۸ هزار و 500 عمل جراحی سرپایی و ۶ 
هزار بستری و 200 عمل جراحی سنگین در آن انجام شده 

است.
مدیر درمان تأمین اجتماعی استان در بخش دیگری از 
سخنان خود بابیان اینکه با راه اندازی بیمارستان امام رضا )ع( 
در دو سال گذشته یک تحول بزرگ در بخش درمان تأمین 
اجتماعی قم صورت گرفته است، تصریح کرد: با اقدامات 
انجام شده تیپ مدیریت درمان تأمین اجتماعی قم از ۳ به 

2 ارتقاءیافته است.
وی ادامه داد: در نه ماهه امسال به صورت مستقیم در 
مراکز ملکی به یک میلیون نفر از بیمه شدگان خدمات درمانی 
ارائه دادیم و همچنین به صورت غیرمستقیم و از طریق مراکز 
درمانی طرف قرارداد به ۴ میلیون نفر از بیمه شدگان در قم 

خدمات درمانی ارائه نموده ایم.

 10 مدت  همین  در  افزود:  علیمحمدی 
میلیارد تومان برای بیماران صعب العلاج ازجمله 

بیماران ام اس و شیمی درمانی هزینه کرده ایم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود از خرید 
و نصب دستگاه امحاء زباله های عفونی بیمارستان 
امام رضا )ع( خبر داد و گفت: گروهی از همکاران 
آموزش نحوه استفاده از این دستگاه را فراگرفته اند 
و به زودی با تحویل رسمی آن توسط پیمانکار، 
کار امحاء زباله های عفونی به وسیله این دستگاه 

آغاز خواهد شد.
سیستم  به  بیمارستان  این  داد:  ادامه  وی 
تصفیه فاضلاب پیشرفته ای نیز مجهز است که 
از پساب حاصل تصفیه فاضلاب بیمارستان برای 

آبیاری فضای سبز استفاده می شود.
بهره برداری از راه دسترسی بیمارستان تا پایان بهمن

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم در خصوص راه 
دسترسی بیمارستان امام رضا )ع( گفت: یکی از مشکلات 
اصلی بیمه شدگان برای مراجعه به این بیمارستان مسیر 
دسترسی بود که خوشبختانه با پیگیری استاندار محترم و 
رسانه ها، مسیر دسترسی از بلوار غدیر به این بیمارستان در 
مراحل پایانی است که بنا به قول مسئولان تا پایان بهمن ماه 

به بهره برداری خواهد رسید.
وی در پایان سخنان خود با موفق ارزیابی کردن طرح 
تحول نظام سلامت گفت: هرچند اجرای طرح تحول در 
نظام سلامت بار مالی سنگینی بر دوش سازمان تأمین 
اجتماعی گذاشته است، ولی بااین وجود ما همراه و همیار 
وزارت بهداشت در اجرای این طرح عظیم هستیم، چراکه ما 
از هر طرحی که موجب کاهش هزینه درمان از جیب مردم 

شود، حمایت می کنیم.

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم:

کلیه خدمات بیمه ای الکترونیکی می شود

شهردار قم: 

توفیق خادمي شهدا افتخاري بزرگ است

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم خبر داد:

خرید سی تی اسکن پیشرفته برای بیمارستان امام رضا )ع(

عباس فرساد


